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Drodzy Pracownicy i Studenci naszej Uczelni!

Dobiega końca czteroletnia kadencja władz naszej uczelni -  władz rektorskich, Senatu 
i dziekanów wydziałów. Był to okres ważnych przemian w działalności uczelni. W prowadzane 
były zmiany na podstawie zapisów zawartych w dokumencie pod nazw ą „Program działania 
Politechniki Śląskiej na lata 2009-2012”, który został przyjęty przez Senat w dniu 30 marca 2009 
roku. Konieczne było również wprowadzanie zmian wynikających z nowelizacji ustawy Prawo
0 szkolnictwie wyższym, która weszła w życie 1 października 2011 roku. Realizowanych było ponadto 
wiele inwestycji i remontów, które pozwoliły -  choć w części -  usuwać wieloletnie zaniedbania 
w tym zakresie.

Zauważyć również należy zmiany, jakie były dokonywane w sferze zarządzania uczelnią. 
Są one zazwyczaj niezauważalne i mało spektakularne. Wynikały one w znacznej części 
z konieczności wprowadzenia na uczelni systemu kontroli zarządczej.

W ielokrotnie podkreślałem, że w mojej opinii uczelnią należy zarządzać i zwykłe 
administrowanie i pełnienie dostojnej funkcji rektora nie wystarcza. Zarządzanie to przecież 
podejmowanie wielu decyzji, w tym również dla dokonywania zmian w działalności uczelni. 
Podejmowanie decyzji -  również trudnych i niepopularnych -  jest wpisane w istotę procesu 
zarządzania każdą organizacją. Decyzje te i zmiany będące często ich następstwem, naruszajązaw sze 
status quo, czyli naruszają spokój pracowników, a czasem i interesy niektórych grup pracowników. 
Z tego punktu widzenia zarządzanie każdą organizacją -  w tym również uczelnią -  jest trudne. 
Jeśli jednak w ramach demokratycznych wyborów nowych władz rektorskich uczelni większość 
elektorów pozytywnie odnosi się do dokonanych przemian, to może to oznaczać, iż przyjęta strategia
1 kierunek przemian były słuszne.

Zmiany wprowadzane w naszej uczelni w ciągu minionych czterech lal miały na celu jej 
unowocześnienie i uczynienie bardziej konkurencyjną. Były one udziałem -  w sensie decyzyjnym 
-  nie tylko władz rektorskich, ale również dziekanów wydziałów oraz tych wszystkich nauczycieli 
akademickich, którzy pozyskali zewnętrzne środki finansowe na realizację swoich projektów. 
Prorektorom, dziekanom wydziałów i kierownikom projektów chciałbym w tym miejscu serdecznie 
podziękować za zaangażowanie i nadzwyczajną aktywność w procesie przemian naszej uczelni 
w mijającej kadencji. Dziękuję również bardzo serdecznie wszystkim członkom Senatu, który 
wspierał nas w niełatwym procesie unowocześniania uczelni.

Chciałbym bardzo serdecznie podziękować tym wszystkim elektorom, którzy w dniu 
18 kwietnia br. oddali swój głos za moim ponownym wyborem na funkcję rektora naszej uczelni. 
Wyrażam przekonanie, że 85 elektorów zaaprobowało m oją dotychczasową działalność i dokonania 
w okresie pierwszej kadencji, kiedy to wraz z zespołem prorektorów i dziekanów dokonaliśmy 
ważnych przemian w działalności Politechniki Śląskiej. Podejmowane były decyzje i działania, które 
miały na celu modernizację i unowocześnienie naszej uczelni.

Ośmielam się stwierdzić, że również przedłożony przeze mnie program wyborczy zyskał 
uznanie elektorów glosujących za moim ponownym wyborem. Oznacza to, iż zawarta w nim 
zaproponowana strategia rozwoju uczelni została wstępnie zaakceptowana. Będzie ona jeszcze 
zapewne zmieniania i uzupełniania, tak aby Senat mógł ją  przyjąć w drodze uchwały do końca 
bieżącego roku.

Chcę jeszcze raz serdecznie podziękować za wybór i równocześnie zapewnić, że nie zawiodę 
zaufania i cztery lata nowej kadencji będą dla mnie i dla każdego z prorektorów okresem wytężonej 
pracy na rzecz rozwoju naszej uczelni. Mogę zapewnić wszystkich pracowników Politechniki 
Śląskiej, że nie zmarnujemy tych czterech lat.

R ektor Politechniki Śląskiej 

prof. dr hab. inż. A ndrzej Karbownik
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Uroczyste promocje doktorskie

Jak zwykle w ostatnią sobotę maja w Centrum Edukacyjno- 
Kongresowym Politechniki Śląskiej odbyła się uroczystość 
wręczenia dyplomów doktora habilitowanego oraz doktora 
osobom, które uzyskały te stopnie w minionym roku. 
Uroczyste promocje doktorskie odbywają się na naszej 
uczelni tradycyjnie pod koniec maja dla upamiętnienia 
daty powstania Politechniki Śląskiej, utworzonej 24 maja 
1945 roku. Podczas tegorocznej uroczystości 26 maja 
dyplomy doktora habilitowanego wręczone zostały 
25 osobom a doktorskie -105 osobom.

__________________________________________________________________________________________

i DOKTORZY HABILITOWANI

WYDZIAŁ AUTOMATYKI, 
ELEKTRONIKI I INFORMATYKI
1. Dr hab. inż. K rzysztof CYRA N
2. Dr hab. inż. Sebastian D E O R O W IC Z
3. Dr hab. inż. Krzysztof FU JA REW ICZ
4. Dr hab. inż. Jacek IZY D O RC ZY K
5. Dr hab. inż. Ewa STR A SZECK A
6. Dr hab. inż. Jarosław ŚM IEJA

WYDZIAŁ BUDOWNICTWA
1. Dr hab. inż. Dariusz HEIM
2. Dr hab. inż. Małgorzata 
JA ST R ZĘB SK A

WYDZIAŁ CHEMICZNY
1. Dr hab. inż. A nna C H R O B O K
2. Dr hab. inż. Ginter NAW RAT
3. Dr hab. inż. Janusz W Ó JCIK

WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
1. Dr hab. inż. Tomasz TRAW IŃSKI

WYDZIAŁ GÓRNICTWA I GEOLOGII
1. Dr hab. inż. M ałgorzata LABUS
2. Dr hab. inż. M arek M A R CISZ
3. Dr hab. inż. Stanisław T R E N C Z E K
4. Dr hab. inż. Violetta SO K O ŁA -SZEW IO ŁA

WYDZIAŁ INŻYNIERII MATERIAŁOWEJ 
I METALURGII
1. Dr hab. inż. Kazimierz DU CK I
2. Dr hab. inż. Jerzy MYALSKI

WYDZIAŁ INŻYNIERII ŚRODOWISKA 
I ENERGETYKI
1. Dr hab. inż. Sylwester KALISZ
2. Dr hab. inż. Anna M A Ł A C H O W SK A -JU T SZ
3. Dr hab. inż. Zbigniew ŻM U D K A

WYDZIAŁ MECHANICZNY 
TECHNOLOGICZNY
1. Dr hab. inż. Jerzy M EN D A K IE W IC Z
2. Dr hab. inż. Alicja PIASECKA-BELKHAYAT
3. Dr hab. inż. Maciej ROJEK
4. Dr hab. inż. Anna T IM O FIEJC ZU K
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DOKTORZY

WYDZIAŁ ARCHITEKTURY
1. dr inż.arch. A nna ŻEB R A C K A -PR U S
2. dr inż.arch. Bartłomiej BUŁAWA
3. dr inż.arch. Barbara U H ER E K -B R A D EC K A
4. dr inż.arch. A gnieszka R E K -LIPC ZY Ń SK A

WYDZIAŁ AUTOMATYKI,
ELEKTRONIKI I INFORMATYKI
1. dr inż. Zdzisław SR O CZY Ń SK I
2. dr inż. M ariusz W IŚN IEW SK I
3. dr inż. Robert TO M A SZEW SK I
4. dr inż. Jakub SM O LK A
5. dr inż. K rzysztof TR O CK I
6. dr Sebastian SA K O W SK I
7. dr inż. Paweł M O R O Z
8. dr inż. Arkadiusz JESTRATJEW
9. dr inż. Michał JEŻEW SK I
10. dr inż. Szymon O G O N O W SK I 
U. dr Marcin D E N K O W SK I
12. dr inż. M arcin B U G D O L
13. dr inż. Mariusz FR Ą C K IE W IC Z
14. dr inż. M ariusz LATOŚ
15. dr inż. Joanna C Z A JK O W S K A
16. dr inż. Marcin RUDZKI
17. dr inż. Małgorzata PL E C H A W SK A -W Ó JC IK
18. dr inż. Piotr KY ZIOŁ
19. dr M onika PIEKA RZ
20. dr inż. Sebastian STU D EN T
21. dr inż. Zbigniew  K R A JEW SK I
22. dr inż. Witold KRIESER
23. dr inż. Łukasz M A C IU RA
24. dr inż. Paweł RAIF

WYDZIAŁ BUDOWNICTWA
1. dr inż. Rafał D O M A G A ŁA
2. dr inż. Szymon SW IER C ZY N A
3. dr inż. Katarzyna D O M A G A ŁA

WYDZIAŁ CHEMICZNY
1. dr inż. Bożena KULIK
2. dr inż. M onika SK W IRA
3. dr inż. Marcin L EM A N O W IC Z
4. dr Michał SOBOTA
5. dr inż. Piotr JELO N EK
6. dr inż. A nna KOW ALIK
7. dr inż. Bartosz KOW ALSKI
8. dr inż. Jadwiga ZA W ISZA -PU C H A Ł K A
9. dr inż. M ałgorzata SZOTA- 
BA C H O R SK A
10. dr inż. Agnieszka SO ŁTY SEK
11. dr inż. M arzena C H O R Ą Ż E W SK A

WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
1. dr inż. M arcin PO ŁOM SK I
2. dr inż. Roman NIESTRÓJ
3. dr inż. Radosław JEŻ
4. dr inż. Szymon PASKO
5. dr inż. Marcin SZCZYG IEŁ
6. dr inż. Paweł KIELAN
7. dr inż. Dawid BU LA
8. dr inż. Łukasz M AJK A
9. dr inż. Tomasz SZC ZEG IELN IA K
10. dr inż. Tomasz SIEROCIŃSK1
11. dr inż. A nna PIW OW AR
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WYDZIAŁ GÓRNICTWA I GEOLOGII
1. dr inż. Paweł SIKORA
2. dr inż. Piotr W OJTAS
3. dr inż. Sylwia SK O C Z Y Ń SK A -G A JD A
4. dr Zygm unt Ł U K A S Z C Z Y K
5. dr inż. Katarzyna SZA FU LERA
6. dr inż. Andrzej CH ŁO PEK
7. dr inż. Alicja K RZEM IEŃ

WYDZIAŁ INŻYNIERII 
MATERIAŁOWEJ I METALURGII
I. dr inż. Ewa K O LCZY K  
2 dr inż. Artur ŻAK
3. dr inż. Szymon SIKORSKI
4. dr inż. Agata SO REK
5. dr inż. Tomasz TR EJD ER O W SK I
6. dr inż. Daniel M ICHA LIK
7. dr inż. Anna D U DZIK -TRUŚ
8. dr inż. A leksandra B O G D A N -W Ł O D E K
9. dr inż. Andrzej CZU LA K
10. dr inż. M agdalena LET U N -ŁĄ TK A
II. dr Marcin PILA R CZY K

WYDZIAŁ INŻYNIERII ŚRODOWISKA 
I ENERGETYKI
1. dr inż. Witold N O C O Ń
2. dr inż. Arkadiusz RYFA
3. dr inż. Eugeniusz PRYSOK
4. dr inż. Sebastian RULIK
5. dr inż. Marcin JAN IK
6. dr Dorota KM A K-KA PUSTA
7. dr inż. Anna BULIŃSK A
8. dr inż. A dam  W O JA C ZEK
9. dr inż. M agdalena ULINIARZ

10. dr inż. Rafał BU CZY Ń SK I
11. dr inż. Bartosz TĘC ZA

WYDZIAŁ MECHANICZNY 
TECHNOLOGICZNY
1. dr inż. Marek PŁA CZEK
2. dr inż. Barbara D O ŁŻA Ń SK A
3. dr inż. Marcin BILEW ICZ
4. dr inż. Małgorzata M U SZTY FA G A
5. dr inż. Katarzyna JO C H Y M C ZY K - 
W O Ź N IA K
6. dr inż. Piotr W YSOTA
7. dr inż. Piotr W ILK
8. dr inż. Adam  STACHURA
9. dr inż. Grzegorz ILEW ICZ
10. dr inż. Anna BZ Y M EK
11. dr inż. W awrzyniec PANFIL
12. dr inż. Piotr SA K IEW IC Z
13. dr inż. M arcin BA SIA G A
14. dr inż. M ariusz H E T M A Ń C Z Y K
15. dr inż. Agnieszka G ŁOW ACKA

WYDZIAŁ ORGANIZACJI 
I ZARZĄDZANIA
1.dr inż. K rzysztof SK O W R O N
2.dr Sylwia D Y R D A -M A C IA Ł E K
3.dr Kamilla BUTRYM
4.dr inż. Iwona Ż A B IŃ SK A
5.dr inż. Joanna T O K A R
6.dr inż. A nna SĘD EK

WYDZIAŁ TRANSPORTU
1.dr inż. Rafał W Ą SIK
2.dr inż. M ichał SZU D Y G A
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Przem ów ienie  Rektora Politechnik i Ś ląskiej 
prof. A ndrzeja  Karbow nika  

podczas uroczystych  prom ocji doktorskich  
26 m aja 2012 r.

Szanowni Państwo,

Uroczystość promocji doktorskich, którą obchodzi
my w ramach święta Politechniki Śląskiej, organi
zowana jest zawsze pod koniec maja z okazji kolej
nej rocznicy utworzenia naszej uczelni. Za datę jej 
powstania przyjęło się bowiem uznawać ukazanie 
się dekretu prezydium Krajowej Rady Narodowej
0 utworzeniu Politechniki Śląskiej z 24 maja 1945 r. 
Mija zatem 67. rocznica jej utworzenia.
W ciągu tych ponad sześciu dekad działalności 
Politechnika Śląska, dzięki twórczej pracy profe
sorów i pozostałych nauczycieli akademickich, sta
ła się swego rodzaju „depozytem wiedzy”. Dziś, 
jako uczelnia o dużym potencjale edukacyjnym
1 badawczym, wpływa stymulująco na rozwój re
gionu i wnosi swój znaczący wkład w kształtowa
nie gospodarki opartej na wiedzy. Badania nauko
we i kształcenie studentów prowadzone na uczel
ni wywierają głęboki wpływ sięgający daleko poza 
uczelniane środowisko.
Szkoła wyższa to miejsce szczególne, w którym za
chowywana jest tradycja akademicka. Mając świa
domość wagi tej tradycji, myślimy jednocześnie
0 wyzwaniach, które stawia przed nauką współcze
sny świat. Świat ten wydaje się być spragniony dy
namicznego rozwoju wielu dziedzin nauki, opra
cowywania nowych, polepszających życie rozwią
zań, przede wszystkim w medycynie, ale również w 
dziedzinie nowoczesnych technologii, nauk stoso
wanych, a także społecznych. Społeczeństwo ocze
kuje od świata nauki, by efekty pracy uczonych 
były utylitarne i jak najpowszechniej dostępne. 
Warunki, w jakich przyszło Państwu prowadzić ba
dania naukowe, charakteryzuje zmienność, rosnąca 
konkurencja na rynku edukacyjnym i badawczym, 
ciągle zbyt skromne nakłady publiczne na szkolnic
two wyższe i badania naukowe, niepewność co do 
kierunku rozwoju gospodarczego Polski i Europy. 
Istotnym zagadnieniem staje się w tym kontekście 
innowacyjność, która jest obecnie podstawą rozwo
ju zarówno gospodarek największych państw, jak
1 poszczególnych przedsiębiorstw.
Zdolność przedsiębiorstw do innowacyjności staje 
się największym wyzwaniem XXI wieku, co wyni
ka z olbrzymiego postępu technologicznego, skra
cania cykli życia produktów, wzrastającej kon
kurencji także w skali globalnej. Świat potrzebu
je innowacji, potrzebuje nowych produktów, tech
nologii, nowych systemów i metod zarządzania. 
Należy jednak pamiętać, że nie każda nowość jest 
od razu innowacją. Może nią stać się wówczas, kie
dy będzie miała charakter komercyjny. Za Peterem

Druckerem można więc stwierdzić, że „Innowacja jest 
raczej pojęciem ekonomicznym lub społecznym niż 
technicznym”.
Uważa się powszechnie, że istnieją dwa podstawowe 
źródła innowacji: transfer technologii i badania na
ukowe. To zatem właśnie innowacyjność pozwala na 
wdrażanie do gospodarki wyników badań naukowych 
uzyskiwanych na uczelniach. Zwłaszcza w przypadku 
nauk technicznych transfer do gospodarki wyników 
badań powinien być stale w centrum zainteresowania 
działalności naukowej. Dlatego w ostatnim czasie kła
dziemy na Politechnice Śląskiej mocny akcent właśnie 
na komercjalizację badań naukowych i rozwijanie 
przedsiębiorczości wśród pracowników, ale także stu
dentów i absolwentów naszej uczelni.
Życzę Państwu przy tej okazji jak najwięcej sposob
ności do odczucia satysfakcji z wdrażania do przemy
słu Państwa pomysłów. To wtedy bowiem naukowiec 
czuje się chyba najbardziej spełniony -  jako twórca, 
który wpływa swoją pracą na zmianę świata -  i nabiera 
zapału do dalszych twórczych poszukiwań.
Dzisiejsza uroczystość ma dla każdego z Państwa rów
nież wymiar święta osobistego, przeżywanego często, 
jak widać to dzisiaj na sali, z rodzinami. Oto bowiem 
oficjalnie i bardzo uroczyście podsumowują Państwo 
pewien ważny etap swojego życia, kończąc go uzyska
niem stopnia naukowego.
Publiczny wymiar wręczenia Państwu dyplomów dok
tora habilitowanego oraz dyplomów doktorskich ma 
bardzo ważne znaczenie i zyskuje wymiar społeczny. 
Ukazuje bowiem wagę Państwa rozwoju osobistego 
dla całej naszej społeczności i jest przez to naszym 
wspólnym świętem.
Pragnę w tym miejscu serdecznie wszystkim Państwu 
pogratulować -  przede wszystkim każdemu z 25 no
wych doktorów habilitowanych oraz 105 nowych dok
torów. Dzisiejszy moment jest zwieńczeniem Państwa 
wieloletniej pracy, której towarzyszyło wiele wyrze
czeń, o czym najlepiej wiedzą Państwa najbliżsi. Jed
nocześnie chciałbym życzyć Państwu konsekwencji 
w podążaniu tą wymagającą, ale jednocześnie przyno
szącą wiele satysfakcji ścieżką rozwoju zawodowego. 
Gratuluję serdecznie profesorom -  promotorom roz
praw doktorskich. Doceniam Państwa zaangażowanie 
i trud włożone w pomoc adeptom nauki, którzy za ja 
kiś czas będą przejmować od was pałeczkę w sztafecie 
pokoleń ludzi nauki.
Wszystkim Państwu życzę pogody ducha i optymizmu 
w wypełnianiu codziennych obowiązków. A także sa
tysfakcji z osiągnięcia wytyczonych sobie celów oraz 
zdrowia i wiele radości.
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K ontynuujem y cykl publikacji pośw ięcony badaniom  naukow ym  
profesorów  Politechniki Ś ląskiej.

Materiały podstawą rozwoju 
nowoczesnego przemysłu

Zainteresowania naukowe prof. Marka Hetmańczyka 
z Katedry Nauki o Materiałach od początku jego pracy 
badawczej skupiają się na problematyce dotyczącej kształto
wania w procesach technologicznych struktury i właściwości 
materiałów inżynierskich. Obecnie badania profesora 
koncentrują się przede wszystkim na opracowaniu nowocze
snych technologii materiałowych dla przemysłu lotniczego.

Katarzyna Wojtachnio

Inżynieria materiałowa jest dziedziną nauki i techni
ki wykorzystującą teoretyczne podstawy budowy we
wnętrznej ciała stałego do kształtowania właściwo
ści materiałów. Zasadniczym zadaniem inżynierii ma
teriałowej jest rozwiązanie problemów materiałowych 
w zaawansowanych systemach technicznych. Zajmują 
się tym technolodzy materiałowi, do których zalicza się 
również prof. Marek Hetmańczyk, absolwent Wydziału 
Mechanicznego Technologicznego Politechniki Śląskiej, 
wychowanek prof. Fryderyka Stauba -  twórcy śląskiej 
szkoły metaloznawczej i prof. Adolfa Maciejnego -  jed 
nego z inicjatorów utworzenia w Polsce dyscypliny na
ukowej inżynieria materiałowa.

Stale narzędziowe

W procesach przetwórstwa materiałów ważne miej
sce zajmują narzędzia służące do kształtowania i dzie
lenia obrabianych elementów. Trwałość narzędzia w du
żym stopniu decyduje o wydajności procesów technolo
gicznych i jakości otrzymanych wyrobów. Ważnym za
daniem inżynierii materiałowej jest optymalizacja składu 
chemicznego i technologii wytwarzania stopów narzę
dziowych. Problematyką tą  zainteresował się na początku 
swojej pracy naukowej prof. Marek Hetmańczyk, prowa
dząc badania nad nowymi stalami o wysokiej twardości 
i odporności na pękanie, przeznaczonymi na narzędzia 
do wyciskania stopów cynku oraz o wysokiej żarotrwało- 
ści i odporności na zmęczenie cieplno-mechaniczne. Wy
konano z nich i wdrożono w Walcowni Metali Dziedzice 
w Czechowicach-Dziedzicach narzędzia do wytłaczania 
na gorąco stopów miedzi.

Równolegle profesor prowadził badania nad metodami 
kształtowania w procesach metalurgicznych struktury 
pierwotnej stali szybkotnących oraz opracowaniem me
tod i kryteriów ilościowych opisu tej struktury. Wyniki 
badań uzyskane przez zespół uczelniano-przemysłowy, 
w którym pracował prof. Marek Hetmańczyk, zostały 
wykorzystane do przygotowania nowej technologii kucia 
na kowarkach w Hucie Batoiy w Chorzowie. 
Zagadnienia dotyczące nowych stali narzędziowych 
były przedmiotem 3 rozpraw doktorskich, których prof. 
Marek Hetmańczyk był promotorem, i 2 rozpraw habi
litacyjnych przygotowanych przez jego współpracowni
ków.

Stale wysokomanganowe

Ważnym obszarem badań naukowych prowadzonych 
przez prof. Marka Hetmańczyka w latach 80. minione
go wieku były wysokostopowe stale chromowo-manga- 
nowe, przeznaczone do pracy w złożonych warunkach 
oddziaływania obciążeń mechanicznych, temperatury 
i środowiska korozyjnego. Wcześniej stale te uważane 
były za ekonomiczny zamiennik kwasoodpornych stali 
chromowo-niklowych. -  Badania dotyczyły metod ujaw
nienia i wyjaśnienia mechanizmów i kinetyki zjawisk 
strukturalnych oddziaływujących na właściwości sto
pów. Wyniki wykorzystaliśmy do optymalizacji składu 
chemicznego i technologii wykonania blach i kształtow
ników nowych stali, które zastosowano m.in. na elemen
ty konstrukcyjne suszarek flotokoncentratu węglowego, 
eksploatowanych w jednej ze śląskich kopalń -  wyjaśnia 
profesor.
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Ten etap badań podsumowano 5 pracami doktorskimi 
oraz 2 pracami habilitacyjnymi.
Stalami wysokomanganowymi, które charakteryzują się 
dużą zdolnością do umocnienia pod działaniem obciążeń 
dynamicznych, zainteresował się także przemysł moto
ryzacyjny, wykorzystując je  na elementy konstrukcyjne 
narażone na bardzo wysokie obciążenia udarowe, decy
dujące o bezpieczeństwie eksploatacji pojazdów. Prof. 
Marek Hetmańczyk wraz z zespołem współpracowników 
uzyska! z Narodowego Centrum Badań i Rozwoju środki 
na badania dotyczące struktury i właściwości nowych sta
li manganowo-aluminiowych w ramach projektu rozwo
jowego „Wysokowytrzymałe stale Mn-Al. Przeznaczone 
na elementy konstrukcyjne pojazdów mechanicznych”.

Materiały dla lotnictwa

Obecnie badania prof. Marka Hetmańczyka koncentrują 
się przede wszystkim na opracowywaniu nowoczesnych 
technologii materiałowych dla przemysłu lotniczego. 
Politechnika Śląska należy do grona członków założycie
li utworzonego w 2004 roku Centrum Zaawansowanych 
Technologii „AERONET -  Dolina Lotnicza”, skupiają
cego jednostki naukowo-badawcze i zakłady przemy
słowe związane z przemysłem lotniczym. Prof. Marek 
Hetmańczyk jest reprezentantem naszej uczelni w Radzie 
Partnerów Centrum. Wraz ze współpracownikami w ra
mach Projektu Kluczowego „Nowoczesne technologie 
materiałowe stosowane w przemyśle lotniczym” reali
zuje zadania dotyczące nowych, żarowytrzymałych ma
teriałów o zaawansowanej strukturze, przeznaczonych 
na odlewane precyzyjnie elementy silników lotniczych 
oraz zadania dotyczące nowoczesnych pokryć bariero
wych nanoszonych na te części, tzw. barier cieplnych.

-  Poszukujemy materiałów, które miałyby możliwie naj
niższy współczynnik przewodzenia cieplnego. Jednak 
aby skutecznie wytworzyć tę barierę, potrzebna jest 
specjalna warstwa, tzw. między warstwa. Naszym zada
niem jest więc opracowanie specjalnej technologii jej 
wytworzenia, która decyduje o przyczepności warstwy 
ceramicznej chroniącej przed działaniem temperatur -  
wyjaśnia profesor. Badania te prowadzone są w ścisłej 
współpracy z firmami WSK „PZL -  Rzeszów” S.A. oraz 
Avio Polska w Bielsku Białej.
Wdrożona w WSK „PZL -  Rzeszów” technologia alu
miniowania łopatek turbin, komór spalania i innych 
elementów silników lotniczych otrzymała od amery- 
kańskiej agencji bezpieczeństwa certyfikat NADCAP, 
potwierdzający jakość procesu i dopuszczający firmę do 
wykonywania pokryć na elementach przeznaczonych dla 
światowych producentów silników lotniczych, a zespół 
wykonawców z Politechniki Śląskiej, w skład którego 
wchodził również prof. Marek Hetmańczyk, uzyskał 
Certyfikat Doskonałości „Pionierzy Przyszłości”, nadany 
przez firmę „Pratt & Whitney” Kanada.

Nie tylko badania

Poza działalnością naukową prof. Marek Hetmańczyk 
ceni sobie także działalność organizacyjną. Pełnił funkcję 
dziekana Wydziału Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
oraz kierownika Katedry Nauki o Materiałach. Był człon
kiem Komitetu Badań Naukowych i Rady Nauki, obec
nie jest członkiem Komitetu Nauki o Materiałach PAN 
i Polskiego Towarzystwa Materiałoznawczego. Wchodzi 
również w skład Rady Społecznej Politechniki Śląskiej. 
Profesor także aktywnie uczestniczy w pracach na rzecz 
rozwoju dyscypliny inżynieria materiałów.
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Uczelnie i gospodarka

Spotkanie „Biznes dla uczelni, uczelnie dla biznesu” 
odbyło się w Warszawie 17 maja. Przy wspólnym stole 
zasiedli nowo wybrani rektorzy najlepszych polskich uczelni 
oraz menedżerowie największych, średnich oraz mniejszych 
przedsiębiorstw. Przedstawiciele szkół wyższych i gospodar
ki mieli szansę wymienić się poglądami, poznać wzajemne 
oczekiwania i wspólnie przedstawić propozycje skutecznych 
działań. Debatę zwieńczyło przyjęcie deklaracji o współpracy 
uczelni i biznesu.

Agnieszka Moszczyńska

Spotkanie odbyło się z inicjatywy minister nauki i szkol
nictwa wyższego prof. Barbary Kudryckiej w Kancelarii 
Prezesa Rady Ministrów. Ponad 80 uczestników debaty 
zastanawiało się, jak uczelnie i pracodawcy mogą wspól
nie działać na rzecz jak najlepszego przygotowania ab
solwentów uczelni do współczesnych wyzwań wymaga
jącego rynku pracy.

-  Dziś w interesie każdej uczelni jest, by umiały poro
zumieć się z pracodawcami i biznesem i wypracowa
ły wspólne obszary współpracy. Spotykamy się w wy
jątkowy/nr momencie w historii szkolnictwa wyższego 
Uczelnie właśnie teraz tworzą nowe programy kształce
nia, których filarami są wiedza, umiejętności i kompeten
cje społeczne. To szansa, by kształcenie zostało dostoso-

Spotkanie odbyło się z inicjatywy minister nauki i szkolnictwa wyższego prof. Barbary Kudryckiej
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Podpisy pod deklaracją złożyli: 
prof, Barbara Kudrycka, minister nauki 

i szkolnictwa wyższego, prof, Antoni Tajduś, 
rektor Akademii Górniczo-Hutniczej 
oraz Andrzej Klesyk, prezes PZU SA

GOSPODARKA DLA UCZELNI, UCZELNIE DLA GOSPODARKI

My, niżej podpisani,

w  Imieniu reprezentow anych przez nas Instytucji, organizacji, firm, 
środow isk gospodarczych, pozarządowych 1 państwowych,

deklarujem y, że:

•  Przekazywanie studentom  pełnej, rzetelnej i aktualnej wiedzy, służącej 
budowaniu horyzontów  poznawczych 1 kulturowych, ale też optym alnem u 
przygotowaniu do pracy zawodowej je s t m isją uczelni 1 Ich społecznym  zobowiązaniem.

■ W olność tw orzenia program ów  kształcenia, prow adzenia badań 1 budowania 
relacji z otoczeniem  społecznym  to  filary autonom ii uczelni, k tóra służy rozwojowi 
nauki 1 Jakości wyższego wykształcenia.

• św iadom t, że w iedza w e współczesnym  śwlecie rozw ijana Jest również poza 
ośrodkam i akademickimi, dołożymy starań , by studenci mieli dostęp do Jej najnowszych 
osiągnięć, a uczelnie były miejscem  spotkania i współpracy wszystkich partnerów  
społecznych, którzy do rozwoju w iedzy się  przyczyniają.

•  W iedza praktyczna oraz kształcenie um iejętności I kom petencji społecznych 
studentów  stanow i dopełnienie wiedzy teoretycznej, przekazywanej w trakcie stud iów  * 
uzasadnione zaangażow anie wybitnych praktyków  w proces kształcenia powinno być 
najwyższą troską uczelni i Jej partn eró w  z  otoczenia gospodarczego.

■ Uznajemy praw o studen tów  do odbywania w  trakcie nauki staży o raz  
praktyk zawodowych, odpowiadających profilowi kształcenia oraz potrzebom  
lokalnych i globalnych rynków  pracy -  dołożymy starań , by dzięki lepszej w spółpracy  
nauki 1 gospodarki s tu d en d  mogli z  tego p raw a w  pełni korzystać.
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Przy wspólnym stole zasiedli nowo wybrani rektorzy najlepszych polskich uczelni oraz menedżerowie

wane do potrzeb rynku pracy -  podkreślała 
prof. Barbara Kudrycka.
I tak, zgodnie z zapowiedzią pani minister, po 
raz pierwszy uczelnie będą mogły kształcić w 
dwóch profilach: ogólnoakademickim i prak
tycznym. -  Od najlepszych uczelni możemy 
oczekiwać, że to one nadadzą ton, koloryt, 
a także tempo tych zmian. Ważne jest, żeby 
uczelnie nie zapomniały o kształceniu ogól- 
noteoretycznym, ale także dopasowały do 
tego kształcenia zakres potrzebnych kompe
tencji, które powinien mieć absolwent tuż po 
ukończeniu studiów -  dodała minister.
Debatę zwieńczyło podpisanie deklara
cji o współpracy uczelni i biznesu. W imie
niu uczestników podpisy złożyli pod nią: 
prof. Barbara Kudrycka, prof. Antoni 
Tajduś, rektor Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie oraz Andrzej Klesyk, prezes PZU 
SA. Dokument ma charakter otwarty i przed
stawiciele szkolnictwa wyższego oraz przed
siębiorstw mogą przesyłać zgłoszenia popar
cia dla wyrażonych w nim postulatów.



Spotkanie z biznesem

W Centrum Kultury Studenckiej Mrowisko 12 czerwca 
odbyło się „Spotkanie przy śniadaniu ze sferą biznesu”, 
zorganizowane w ramach projektu „Akademia 
Przedsiębiorczego Naukowca”.

Paweł Doś

Spotkanie otworzył Rektor Politechniki Śląskiej prof. 
Andrzej Karbownik, który w swoim wystąpieniu zwrócił 
uwagę na to, że przedsiębiorczość akademicka i komer
cjalizacja efektów badań stanowią jedne z największych 
wyzwań współczesności. -  Te uczelnie, które sprostają 
tym wyzwaniom w coraz bardziej konkurencyjnym oto
czeniu, będą się rozwijać. Przedsiębiorczość uniwersyte
tu oznacza jednak przedsiębiorczość całej społeczności 
uczelni -  i pracowników, i studentów -  zauważył rektor. 
Następnie p ro f Jan Kosmol zaprezentował Technopark 
Gliwice jako kreatora innowacji w regionie. -  Celem 
działalności Technoparku jest właśnie transfer technolo
gii, który realizowany jest przez firmy w nim skupione, 
a jest ich obecnie 28 -  mówił p ro f Kosmol. Profesor 
przedstawił również plany rozbudowy Technoparku oraz 
zachęcił do korzystania z prowadzonego przez niego pro
gramu stypendialnego.
Z kolei prof. Jan Brzóska scharakteryzował różne aspek
ty związane z komercjalizacją wiedzy. Omawiając inno
wacje w modelach biznesu, profesor podzielił je  na inno
wacje zasobów materialnych i niematerialnych. „Traktuj 
klienta indywidualnie, a zasoby globalnie” -  mogłaby 
brzmieć puenta tej prezentacji.
W dalszej kolejności o swoich początkach z biznesie 
opowiedział dr inż. Grzegorz Wszołek, właściciel EMT-

SYSTEMS -  Centrum Szkoleń Inżynierskich, firmy 
prowadzącej kursy i szkolenia z zakresu mechatroniki 
i szeroko pojmowanych technik automatyzacji i projekto
wania. Firma realizuje w sposób bezpośredni ideę trans
feru wiedzy z Politechniki Śląskiej do przemysłu poprzez 
bezpośrednie wykorzystanie doświadczeń i wiedzy pra
cowników uczelni oraz jej zasobów laboratoryjnych.
O swoich praktycznych doświadczeniach związanych 
z komercjalizacją innowacyjnego pomysłu opowiedział 
z kolei mgr inż. Michał Mikulski, twórca egzoszkieletu 
ramienia sterowanego elektromiogramem.
Na zakończenie koordynatorzy projektu „Akademia 
Przedsiębiorczego Naukowca” Mateusz Góra oraz 
Małgorzata Rąb przedstawili realizowane obecnie na 
uczelni projekty z zakresu przedsiębiorczości akademic
kiej.
„Akademia Przedsiębiorczego Naukowca” to projekt 
współfinansowany przez Unię Europejską, a realizowany 
przez Technopark Gliwice w partnerstwie z Politechniką 
Śląską. Mogą w nim uczestniczyć bezpłatnie studenci, 
absolwenci (do 12 miesięcy po ukończeniu studiów), 
doktoranci oraz pracownicy naukowi.
Program projektu obejmuje szkolenia skupiające się na 
wsparciu merytorycznym oraz działania związane z pro
mocją przedsiębiorczości akademickiej.

Rektor Politechniki Śląskiej Prof. Jan Kosmol, Prof. Jan Brzóska,
prof. Andrzej Karbownik prezes Technoparku Gliwice Politechnika Śląska
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Maj z pracodawcą zakończony

Dobiegł końca kolejny cykl majowych spotkań 
z pracodawcami, które są kontynuacją Inżynierskich 
Targów Pracy i Przedsiębiorczości.

Małgorzata Sienkiewicz

Pracodawcy mieli możliwość prezentacji firm, przepro
wadzenia warsztatów dla studentów, a także przedsta
wienia aktualnych ofert pracy, praktyk i staży. Spotkania, 
podczas których uczestnicy mieli również okazję roz
wiązywania wielu problemów inżynieryjnych, cieszyły 
się ogromną popularnością. Warto również dodać, że fir
ma Tenneco poza prezentacją aż trzykrotnie prowadziła 
warsztaty ze studentami, natomiast przedstawiciele FMC 
Technologies i TRW przyjechali do Gliwic odpowiednio 
z Krakowa i Częstochowy.

Firmy, które wzięły udział w przedsięwzięciu, to:
• Kroll Ontrack
• Energomontaż -  Południe
• TRW Częstochowa
• FMC Technologies
• Tenneco Automotive Eastem Europę
• Tauron
• Positive Power
• ArcellorMittal
• Roca
• Fiat Auto Poland
• General Motors Manufacturing Poland
• Plastic Omnium
• Fluor SA i Heesung
• Electronics Poland

Prezentacjom firm towarzyszyły liczne szkolenia o sze
rokiej tematyce, poczynając od autoprezentacji, moty
wacji i zarządzania, poprzez konsultacje biznesplanów, 
leadership oraz zarządzanie projektem. Uczestnicy poza

wyposażeniem w wiedzę otrzymali również certyfika
ty potwierdzające uczestnictwo w szkoleniach. Po raz 
pierwszy w Biurze Karier Studenckich odbyły się także 
symulacje rozmów kwalifikacyjnych, podczas których 
studenci brali udział w rozmowie kwalifikacyjnej, która 
była nagrywana. Po rozmowie wspólnie z psychologiem 
oraz specjalistą HR rozmowa poddawana była wnikliwej 
analizie. Dodatkowo w ramach „Maja z pracodawcą” zor
ganizowano łącznie 12 wizyt studyjnych do takich firm, 
jak: Fiat Auto Poland, General Motors Manufacturing 
Poland, Tenneco Automotive Eastern Europę i Tenneco 
Automotive Polska. Podczas wizyt grupy studentów 
miały możliwość zwiedzenia zakładu, zapoznania się 
z procesami produkcyjnymi zachodzącymi wewnątrz 
przedsiębiorstwa, jak  również poznania nowych techno
logicznych rozwiązań.
Mimo iż „Maj z pracodawcą” dobiegł końca, nie skoń
czyły się inicjatywy podejmowane przez Biuro Karier 
Studenckich Politechniki Śląskiej. Studenci mają moż
liwość korzystania z bezpłatnych szkoleń w ciągu ca
łego roku, nie wyłączając wakacji! Kontynuacją „Maja 
z pracodawcą” będzie bowiem „Letnia szkoła przedsię
biorczości”, obejmująca szereg szkoleń z zakresu przed
siębiorczości akademickiej. „Letnia szkoła przedsiębior
czości” rozpocznie się w lipcu i potrwa do końca wrze
śnia. Aktualne informacje i tematy szkoleń znajdują 
się na stronie biura: www.kariera.polsl.pl. Dodatkowo 
w październiku zainteresowani będą mogli nawiązać 
bezpośredni kontakt z pracodawcami. 25 października 
w Centrum Edukacyjno-Kongresowym odbędzie się bo
wiem Giełda Pracodawcy i Przedsiębiorczości.
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Nasz człowiek w Radzie 
Młodych Naukowców

Dr inż. Jerzy Respondek, pracownik Instytutu Informatyki 
Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki Politechniki 
Śląskiej, został powołany w skład Rady Młodych Naukowców 
przez minister nauki i szkolnictwa wyższego prof. Barbarę 
Kudrycką.

Agnieszka Moszczyńska

Do Rady Młodych Naukowców, bę
dącej organem doradczym mini
stra nauki i szkolnictwa wyższe
go, powołano 18 osób. Dr inż. Jerzy 
Respondek z Politechniki Śląskiej 
w obecnej, trzeciej już kadencji 
rady, jest jedynym przedstawicie
lem uczelni i instytutów naukowych 
z województwa śląskiego, co nie
wątpliwie stanowi ogromne wyróż
nienie dla naszej uczelni. Zespól 
rady złożony jest z naukowców, któ
rzy nie przekroczyli 35. roku życia.
Niemniej, podejmowane przez nich 
uchwały odnosić się będą do cało
ści organizacji polskiej nauki we 
wszystkich jej aspektach.
-  Podczas spotkania organizacyjne

go przyjęliśmy priorytetowe kierun
ki działania naszego zespołu. Obejmują one kategoryza
cję jednostek naukowych, kompleksowe wdrażanie re
formy nauki, sprawy związane z ministerialną listą cza
sopism punktowanych oraz system finansowania badań 
naukowych wraz ze współpracą z instytucjami odpo
wiedzialnymi, takimi jak  Narodowe Centrum Nauki czy 
Narodowe Centrum Badań i Rozwoju -  relacjonuje dr 
Respondek
Najważniejszą powinnością Rady Młodych Naukowców 
jest tworzenie warunków do dynamicznego rozwoju ka
rier młodych polskich naukowców i wprowadzanie re
gulacji, które pozwolą w szerszym niż dotąd zakresie 
uwolnić i spożytkować ich wiedzę i talent. Do zadań 
rady należy zatem m.in. identyfikowanie istniejących 
i przyszłych barier rozwoju kariery młodych badaczy, 
przygotowywanie rekomendacji dotyczących instrumen
tów wspomagania ich kariery oraz przybliżanie im me
chanizmów finansowania nauki. Celem Rady Młodych 
Naukowców jest wprawdzie stwarzanie i otwieranie 
możliwości młodym naukowcom, jednak efekty jej prac

Dr inż. Jerzy Respodek

z pewnością polepszą warunki rozwoju naukowego rów
nież doświadczonych badaczy.
Dr inż. Jerzy Respondek posiada doświadczenie w pra
cy w zespołach interdyscyplinarnych. Brał czynny udział 
m.in. w obradach „Forum Młodych” Komitetu Prognoz 
Polskiej Akademii Nauk w Pałacu Kultury i Nauki 
w Warszawie. Sam jednak przyznaje, że szczególnym 
wyzwaniem będzie dla niego praca w zespole złożonym 
m.in. z przedstawicieli dziedzin humanistyczno-społecz- 
nych, ścisłych, technicznych oraz medycznych. -  O tym, 
że nie jest to łatwe zadanie, przekonałem się już wcze
śniej. W podejmowanych uchwałach musimy znaleźć 
złoty środek, wychodząc poza ramy swej specjalizacji -  
wyjaśnia naukowiec.
Główne kierunki pracy naukowej Jerzego Respondka to 
zastosowanie metod matematyki dyskretnej w informa
tyce oraz wykorzystanie jednostek wektorowych pro
cesorów ogólnego przeznaczenia i wielowątkowości 
w konstrukcji wydajnych algorytmów symulacyjnych.

14 BIULETYN POLITECHNIKI ŚLĄSKIEJ

Fo
to 

M.
 S

zu
m



Sukces naukowca 
z Wydziału Elektrycznego
Dr inż. Szymon Pasko otrzymał główną nagrodę 
w IX edycji konkursu ABB.

Andrzej Kowalik

Międzynarodowy koncern ABB, od prawie 20 lat prowa
dzący działalność w Polsce w sektorach elektroenergety
ki, energoelektroniki oraz automatyki, konkursy na naj
lepsze prace doktorskie, magisterskie i inżynierskie ogła
sza corocznie począwszy od 2001 roku. Celem konkursu 
jest promowanie i wspieranie absolwentów uczelni tech
nicznych oraz młodych pracowników nauki pasjonują
cych się zaawansowanymi technologiami.
Prace konkursowe, napisane w języku polskim lub an
gielskim, obejmują następujące dziedziny: elektroener
getyka, automatyka i diagnostyka przemysłowa, energo
elektronika, inżynieria i zarządzanie procesami wytwa
rzania, zaawansowane technologie i systemy inżynier
skie, technologie i systemy informatyczne, nanotech- 
nologia oraz inżynieria materiałowa w zastosowaniach 
przemysłowych.
Do tegorocznej, IX edycji konkursu przystąpili absol
wenci z 24 polskich i 2 zagranicznych uczelni. Przyznana 
została nagroda główna oraz 
dwa wyróżnienia, które zo
stały wręczone podczas uro
czystej gali 18 maja w 
Centrum Badawczym ABB 
w Krakowie.
Dr inż. Szymon Pasko, ad
iunkt w Katedrze Energo
elektroniki Napędu Elek
trycznego i Robotyki Wy
działu Elektrycznego Po
litechniki Śląskiej otrzymał 
główną nagrodę za rozprawę 
doktorską pt. „Analiza wpły
wu konstrukcji na właści
wości filtrów zaburzeń prze
wodzonych przekształtni
ków energoelektronicznych”.
Promotorem nagrodzonej 
pracy był prof. Bogusław 
Grzesik.
Praca doktorska dr. inż.
Szymona Pasko związana 
jest z zagadnieniami anali
zy źródeł powstawania zabu
rzeń elektromagnetycznych

generowanych przez przekształtniki energoelektronicz- 
ne oraz sposobami ich eliminacji. Przekształtniki energo- 
elektroniczne mają wiele zalet i są stosowane do realiza
cji wysoko zawansowanych procesów technologicznych 
w przemyśle. W energetyce przekształtniki wykorzystuje 
się w torach przetwarzania energii źródeł odnawialnych 
oraz życiu codziennym (np. w zasilaczach do laptopów 
czy telefonów komórkowych). Wadą przekształtników 
jest generowanie zaburzeń elektromagnetycznych, któ
re mają niepoprawny wpływ na pracę innych urządzeń. 
Nie jest to pierwszy sukces pracowników katedry 
i wydziału w konkursie ABB. W VII konkursu wyróżnie
nie otrzymał dr inż. Marcin Zygmanowski za pracę dok
torską pt. „Analiza porównawcza właściwości wybra
nych wielopoziomowych przekształtników energoelek
tronicznych przeznaczonych do układów kondycjonowa- 
nia energii elektrycznej”. Również jej promotorem był 
prof. Bogusław Grzesik.

Dr inż. Szymon Pasko odbiera nagrodę
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To już XXXV IC-SPETO

W dniach 23-26 maja już po raz 35. odbyła się między
narodowa konferencja z podstaw elektrotechniki i teorii 
obwodów. Jest to jedna z największych i najbardziej 
uznanych w Polsce konferencji poświęcona szeroko 
rozumianej elektrotechnice.

Marian Pasko 
Piotr Holajn 
Krzysztof Sztymelski

W konferencji uczestniczyli znamienici 
przedstawiciele polskich i zagranicznych 
ośrodków naukowych. Uroczystego 
otwarcia konferencji dokonali: prze
wodniczący rady programowej prof. 
Stanisław Bolkowski, dyrektor Instytutu 
Elektrotechniki i Informatyki Wydziału 
Elektrycznego Politechniki Śląskiej prof. 
Bernard Baron oraz prof. Marian Pasko, 
przewodniczący gliwicko-opolskiego 
oddziału PTETiS.

Wszystko zaczęło się w roku 1977 i od tamtej pory kon
ferencja prawie nieprzerwanie trwa do dziś. Jedynym ro
kiem, w którym konferencja się nie odbyła był rok 1982, 
co podyktowane było trwającym w Polsce stanem wojen
nym. Mamy nadzieję, że tradycja organizacji konferencji 
trwać będzie nadal, tym bardziej że objęta ona została pa
tronatem wielu uznanych organizacji, takich jak  Polska 
Akademia Nauk, Polska Sekcja IEEE czy też Polskie 
Towarzystwo Elektrotechniki Teoretycznej i Stosowanej. 
Przez wszystkie te lata swoje artykuły w materiałach 
konferencyjnych opublikowało aż 1218 autorów z kraju 
i zagranicy. Wielu znamienitych ludzi nauki rozpoczy
nało swoją karierę od uczestnictwa w tych spotkaniach, 
a obecnie na trwałe wpisało datę konferencji w swój ka
lendarz, nie wyobrażając sobie roku bez udziału w tej 
imprezie.

Pieczę nad merytoryczną częścią konferencji sprawu
je  komitet programowy, którego przewodniczącym jest 
prof. Stanisław Bolkowski. Organizacją konferencji zaj
muje się komitet organizacyjny pod przewodnictwem 
prof. Mariana Pasko.
Podobnie jak  w zeszłym roku, uczestników ugościł ho
tel Daniel, znajdujący się w przepięknym Ustroniu. 
Stali uczestnicy konferencji cenią otoczenie Beskidów
0 tej porze roku. Pogoda dopisała, a Równica i widok na 
Czantorię zapierał dech w piersi.
Tematyka konferencji podzielona jest na 8 sekcji i obej
muje zagadnienia pola elektromagnetycznego, pól sprzę
żonych, elektronicznych technologii, teorii obwodów
1 sygnałów, analizy, syntezy i optymalizacji, informaty
ki, nowych technologii oraz edukacji w elektrotechnice 
teoretycznej. Uczestnicy przedstawiają swoje artykuły

na sesjach posterowych (plakatowych), 
a za sugestią recenzentów w formie re
feratów.

Otwarcie konferencji. Od lewej prof. Marian Pasko, 
prof. Stanisław Bolkowski i prof. Bernard Baron

XXXV IC-SPETO cieszyło się w tym 
roku dużym zainteresowaniem. W kon
ferencji uczestniczyło 95 osób. W ma
teriałach zamieszczono 88 artykułów, 
każdy recenzowany przez recenzentów 
z komitetu programowego. Do wydruko
wanych materiałów załączana jest płyta 
CD.
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Życzenia urodzinowe dla prof. Tadeusza Kaczorka

Część naukową konferencji rozpoczęto od referatu mo
nograficznego pt. „Processing o f solid metals based on 
thennal effects o f  electromagnetic field and its numeri- 
cal modeling”, który wygłosili nasi goście z Czech, m.in. 
prof. Ivo Dolezel z Czeskiej Akademii Nauk.
W kolejnych dniach autorzy przedstawiali efekty swo
jej pracy na sesjach posterowych i w formie wygłasza
nych referatów. Należy zwrócić uwagę na referat prof. 
Tadeusza Kaczorka pt. „Dodatnie niestabilne obwody 
elektryczne”. Profesor ten jest znany wszystkim pracow
nikom nauki i inżynierom zajmującym się sterowaniem 
i automatyką. Jest członkiem rzeczywistym Polskiej 
Akademii Nauk, a także przewod
niczącym Centralnej Komisji ds.
Stopni i Tytułów, doktorem hono
ris causa wielu uczelni w Polsce.

Sesje posterowe są obecnie podstawą meryto
rycznej części większości konferencji nauko
wych. Często uznawane są przez autorów za 
formę prostszą i mniej stresującą, jednak może 
to być wrażenie złudne. Plakaty wykonywane 
są na bardzo wysokim poziomie graficznym, 
a wydłużony czas takich sesji w stosunku do 
sesji referatowych sprzyja długim merytorycz
nym dyskusjom. Podczas referatu prelegent 
musi najczęściej zmierzyć się z kilkoma pyta
niami z sali, sesje plakatowe natomiast to stałe 
zainteresowanie efektami pracy autorów bez 
presji czasu narzucanego przez chairmenów. 
Organizatorzy konferencji poza sesjami na
ukowymi starają się także umilić czas uczest
nikom. Pierwszego dnia konferencji, wieczo
rem zorganizowano bankiet, a ponieważ po
goda dopisała, następne dni zakończono spo
tkaniami przy ognisku. Czas umilała góral
ska muzyka jakże pasująca do pięknej okoli
cy. Tradycją stało się także organizowanie wy
cieczki turystycznej. W tym roku odwiedzili
śmy górę Żar, podziwiając elektrownię szczy- 
towo-pompową. W czasie takich chwil „wol
nych” poziom dyskusji naukowych bywa naj

większy. Wymieniane bywają poglądy, komentowane 
odkrycia. To w czasie takich chwil niejednokrotnie nie
winne sugestie osoby, wydawałoby się, postronnej posu
wają naukowe odkrycia do przodu.
Podsumowując konferencję należy stwierdzić, że pomi
mo wielu trudności, najczęściej finansowych, spotyka
nych w ośrodkach naukowych, IC-SPETO cieszy się dużą 
popularnością. Warto spotykać się już  od tylu lat, a mało 
która krajowa konferencja może powiedzieć o sobie, że 
nieprzerwanie odbywa się już tak długo. Organizatorzy 
mają nadzieję, że tak pozostanie i że co roku będzie nas 
coraz więcej. Do zobaczenia za rok!

Na uwagę zasługuje fakt, że profe
sor pierwszy raz opublikował artykuł 
na naszej konferencji w 1983 roku, a 
w latach następnych prawie nieprze
rwanie zamieścił w materiałach kon
ferencyjnych IC-SPETO aż 26 arty
kułów.
Ponieważ w tym roku prof. Tadeusz 
Kaczorek obchodził okrągłe 80. uro
dziny, organizatorzy konferencji po
stanowili zorganizować z tej oka
zji małą uroczystość. Było wiele ży
czeń, prezenty, a nawet tort dla sza
nownego jubilata. Profesor wydawał 
się być zaskoczony, a gratulacjom 
i podziękowaniom zdawało się nie 
być końca.

Sesja posterowa
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Inżynieria biomedyczna 
w stomatologii
W dniach 25-27 maja w Wiśle odbyła się II konferencja 
naukowa „Inżynieria biomedyczna w stomatologii”. 
W konferencji wzięło udział 95 osób reprezentujących 
środowisko inżynierii biomedycznej i stomatologii w Polsce.

Jan Marciniak

Konferencja została zorganizowana pod honoro
wym patronatem Rektora Politechniki Śląskiej prof. 
Andrzeja Karbownika. Jej organizatorami było Centrum 
Inżynierii Biomedycznej Politechniki Śląskiej, Katedra 
Biomateriałów i Inżynierii Wyrobów Medycznych 
z Wydziału Inżynierii Biomedycznej Politechniki 
Śląskiej, Katedra i Zakład Dysfunkcji Narządu Żucia 
i Ortodoncji Śląskiego Uniwersytetu Medycznego, 
Polskie Towarzystwo Stomatologiczne, Oddział 
Śląski oraz Centrum Biotechnologii, Bioinżynierii 
i Bioinformatyki -  Śląska BIO-FARMA.
Inauguracji konferencji dokonał prof. Jan Marciniak -  
przewodniczący Komitetu Naukowego Konferencji, prof. 
Stefan Baron -  kierownik Katedry i Zakładu Dysfunkcji 
Narządu Żucia i Ortodoncji Śląskiego Uniwersytetu 
Medycznego, dziekan Oddziału Stomatologicznego 
Uniwersytetu Medycznego w Łodzi, prodziekan 
Wydziału Inżynierii Biomedycznej prof. Marek Gzik, 
dziekan Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
Politechniki Śląskiej prof. Jerzy Świder oraz prezes 
Polskiego Towarzystwa Stomatologicznego Oddziału 
Śląskiego dr hab. Lidia Postek-Stefańska.
Komitet naukowy konferencji zaproponował rozwinię
cie priorytetowych zagadnień nurtujących bioinżynierów 
i stomatologów, a mianowicie: inżynierii biomateriałów 
stomatologicznych, nowoczesnych technik w protetyce 
stomatologicznej, fizykodiagnostyki i fizjoterapii w sto
matologii oraz nowoczesnych procedur terapeutycznych 
w leczeniu zaburzeń układu ruchowego narządu żucia. 
Konferencję zapoczątkowały cztery wykłady wprowa
dzające: prof. Stefana Barona -  „Diagnostyka obrazo
wa stawów skroniowo-żuchwowych”, dr hab. Iwony 
Niedzielskiej -  „Termografia jako nieinwazyjna meto
da diagnostyki schorzeń twarzy i czaszki”, dr. hab. inż. 
Jerzego Margielewicza -  „Badania modelowe właściwo
ści mechanicznych tkanek krążków stawowych” i prof. 
Jana Marciniaka -  „Tytan i jego stopy w zastosowaniach 
stomatologicznych”.
Zorganizowane zostały cztery sesje plenarne, na których 
zaprezentowano 21 referatów interdyscyplinarnych z ba
dań prowadzonych w 11 ośrodkach uczelni technicznych

i uniwersytetów medycznych, oraz sesja studencka, na 
której studenci Wydziału Inżynierii Biomedycznej wy
głosili 8 referatów. Nowością w konferencjach o tematy
ce stomatologicznej był udział czołowych producentów 
europejskich, wytwórców nowoczesnej aparatury dia
gnostycznej i protetycznej. Były to firmy: ROBOCAM, 
KaVo, MTS oraz Technomex. Przedstawiciele firm wy
głosili referaty wprowadzające z prezentacją możliwości 
diagnostycznych i technologii wyrobów' protetycznych z 
wykorzystaniem wytwarzanej aparatury. Następnie zo
stały zorganizowane warsztaty, na których uczestnicy 
mieli możliwość zapoznać się z nowoczesną aparaturą 
i jej przydatnością do zastosowań klinicznych. 
Zaznaczający się postęp w rozwoju nowoczesnych metod 
diagnostycznych i terapeutycznych stwarza nowe możli
wości lecznicze narządu stomatognatycznego. Taka ten
dencja ujawnia się we wszystkich dziedzinach medycyny. 
Aktualny postęp różnych dziedzin medycyny wiąże się 
z rozwojem technik medycznych, które odzwierciedlają 
aktualny stan wiedzy medycznej i możliwości techniki. 
Ich wykorzystanie związane jest z minimalizacją ryzyka 
czy inwazyjnością, a także zabezpieczeniami prawnymi.

Wręczanie certyfikatów uczestnikom konferencji
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Warsztaty stomatologiczne

Z tymi kwestiami należy zapoznawać środowisko me
dyczne. Wiadomo, że kryteria użyteczności nowych wy
robów medycznych zostały w ostatnim okresie znacząco 
zmodyfikowane i ujęte w obowiązujących dyrektywach 
Unii Europejskiej. Jakość proponowanych rozwiązań po
winna być szeroko upowszechniana, lecz także systema
tycznie poddawana weryfikacjom klinicznym.
Tego typu konferencje, odbywające się w środowisku in
terdyscyplinarnym -  techniczno-medycznym, w ostat
nim czasie obejmują szczególnie przedstawicieli inży
nierii biomedycznej. Stomatologia koncentruje się na 
wykorzystaniu następujących dziedzin inżynierii bio
medycznej: obrazowania medycznego, biopomiarów, 
biomechaniki, inżynierii biomateriałów i powierzchni, 
a także biofizyki tkanej z wykorzystaniem fizykodiagno- 
styki i fizjoterapii. Aktualizacja wiedzy w tym zakre
sie nie zawsze znajduje odzwierciedlenie w programach 
kształcenia. Doskonalenie wiedzy powinno być uzupeł
niane w ramach szkoleń prowadzonych na konferencjach.

Wieloletnie doświadczenia Centrum
Inżynierii Biomedycznej wskazują na 
potrzebę zmian formuł konferencji, 
a mianowicie wprowadzenia syntety
zujących referatów specjalistycznych 
z prezentacją wyników badań prowa
dzonych w ośrodkach krajowych i za
granicznych oraz prowadzenia warsz
tatów z zakresu najnowszych procedur 
diagnostycznych czy terapeutycznych. 
Celowe jest także przekazywanie in
formacji dotyczących możliwości ko
operacji badawczej z innymi ośrod
kami i możliwościami pozyskiwania 
środków finansowych. Taka formuła 
merytoryczna została wprowadzona 
na naszej konferencji i zyskała akcep
tację uczestników.
Prof. Jan Marciniak zaprezentował tak
że możliwości badawcze Laboratorium 
Stomatologicznego Śląskiej BIO- 
FARMY, które w najbliższym czasie 

rozpocznie swoją działalność. Wyposażenie aparaturowe 
zakupione zostało między innymi z firm uczestniczących 
w konferencji i warsztatach szkoleniowych.
W konferencji uczestniczyło 95 przedstawicieli uczelni 
technicznych i medycznych, w tym 14 samodzielnych pra
cowników naukowych, a także lekarze stomatolodzy oraz 
doktoranci i studenci Wydziału Inżynierii Biomedycznej 
Politechniki Śląskiej i Śląskiego Uniwersytetu Me
dycznego. Na zakończenie uczestnikom konferencji wrę
czono certyfikaty uczestnictwa w warsztatach szkole
niowych. Referaty przedstawione w ramach konferen
cji zostaną opublikowane w czasopiśmie z listy filadel
fijskiej „Acta o f  Bioengineering and Biomechanics” lub 
monografii wydawnictwa Springer Verlag „Information 
Technologies in Biomedicine” .
W ramach konferencji odbyły się także spotkania integra
cyjne: ognisko z występem kapeli góralskiej oraz uroczy
sta kolacja z udziałem uczestników i zaproszonych gości.



Membrany i Procesy 
Membranowe w Ochronie 
Środowiska

W dniach 30 maja - 2 czerwca w Kościelisku odbyła się 
bardzo udana IX Konferencja Naukowa „Membrany i Proce
sy Membranowe w Ochronie Środowiska”, zorganizowana 
pod honorowym patronatem Rektora Politechniki Śląskiej 
i Komitetu Inżynierii Środowiska PAN.

Krystyna Konieczny

Organizatorem konferencji odbywających się cy
klicznie co dwa lata był Zakład Chemii Sanitarnej 
i Procesów Membranowych Instytutu Inżynierii Wody 
i Ścieków Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki 
Politechniki Śląskiej. Celem konferencji było dokonanie 
przeglądu osiągnięć w zakresie wykorzystania procesów 
membranowych w ochronie środowiska i innych dziedzi
nach techniki oraz życia.
W konferencji uczestniczyło 137 osób reprezentujących 
polskie uczelnie, ośrodki badawczo-naukowe i zakłady 
przemysłowe oraz firmy wdrażające procesy membra
nowe w wielu gałęziach przemysłu. Wśród wielu przy
byłych uczestników należy wspomnieć o zaproszonych 
wykładowcach zagranicznych, wśród których znaleźli 
się prof. Bart Van derBrugenn z Belgii i prof. Peter Huck 
z Kanady, oraz o przedstawicielach firm związanych 
z technikami i procesami stosowanymi w ochronie śro
dowiska i analityce z Niemiec, Austrii i Rosji. Ponadto 
przybycie wielu znakomitych osób w osobach rektorów: 
Politechniki Warszawskiej i Kolegium Karkonoskiego, 
dziekanów z Politechniki Gdańskiej i Łódzkiej, dyrek
tora Instytutu Chemii Przemysłowej oraz wielu dyrekto
rów z przedsiębiorstw zaangażowanych w rozwój i mo
dernizacje swoich technologii bardzo podniosło prestiż 
i wagę problemów poruszanych na konferencji. 
Zaznaczyć trzeba, że w spotkaniu uczestniczyła również 
duża grupa młodych naukowców doktorantów, z nowymi 
pomysłami i prezentowanymi wynikami badań.
Podczas trzydniowych obrad naukowych uczestnicy wy
słuchali 40 referatów oraz dyskutowali przy prezentowa
nych 63 posterach.
Tematyką naukowych wystąpień było:
- odsalanie wód i ścieków z wykorzystaniem technik 
membranowych,
- wykorzystanie membran w inkapsulacji materiału bio
logicznego

Otwarcie konferencji.
Prof. Michał Bodzek

- wykorzystanie membran w technologii oczyszczania 
ścieków, odnowy wody i uzdatniania wód,
- membranowa separacja gazów, perwaporacja, destyla
cja membranowa,
- modelowanie procesów membranowych i inne zagad
nienia inżynieryjne,
- wytwarzanie i charakteryzowanie membran pod kątem 
zastosowań w monitoringu i ochronie środowiska,
- reaktory membranowe i wykorzystanie membran 
w biotechnologii.

Tradycją jest, że popołudniu pierwszego dnia konferen
cji odbywa się sesja posterowa, na której przedstawiane 
są wyniki badań naukowych realizowanych w polskich 
i zagranicznych ośrodkach naukowych oraz przemysło
wych, tematycznie związanych z zagadnieniami porusza-
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Sesja posterowa

nymi podczas konferencji. Podczas sesji komisja 
wyłoniona z grona naukowego komitetu konfe
rencji, po dyskusji z autorami wystąpień, wy
różniła pięć posterów, mianowicie z Politechnik: 
Poznańskiej, Warszawskiej i Wrocławskiej, 
Radomskiej i jedną z Centrum Materiałów 
Polimerowych i Węglowych PAN w Gliwicach. 
W kategorii oprawa graficzna wyróżniona zo
stała prezentacja z Politechniki Wrocławskiej. 
Szczególnie pozytywnie postrzegany był wysoki 
poziom naukowy wszystkich przedstawionych 
prac. Znakomicie wydane monografie z wystą
pieniami uczestników, zawarte w dwóch tomach, 
a także wspaniała atmosfera, pogoda i oprawa 
artystyczna pozwalają powiedzieć że wszystko 
się udało.
Organizatorzy Konferencji przykładają również 
dużą wagę do pełnego zagospodarowania czasu, 
między innymi programem turystyczno-rozryw- 
kowym. Pozwala to uczestnikom na kontynuację 
dalszych dyskusji w atmosferze partnerskiej wy
miany poglądów. W tym roku chętni wzięli udział 
w wycieczce fakultatywnej do Bańskiej Niżnej, 
zwiedzając obiekty PEC Geotermia Podhalańska 
S.A. Druga grupa była natomiast na wycieczce 
objazdowej z przewodnikiem w okolicach Tatr. 
Do kolacji przy ognisku przygrywała góralska 
kapela, a dwugodzinny spektakl pt. „Jak zatrzy
mać tę chwilę”, w wykonaniu młodych artystów 
polskich ze Studia Aktorów Paris-Paris uświetnił 
uroczystą kolację.
Dziękując uczestnikom za przybycie na tego
roczne spotkanie, zapraszamy za dwa lata na 
X jubileuszową konferencję naukową. Dokąd? 
O tym poinformujemy w swoim czasie.

Sesja posterowa

Autorom najlepszych plakatów wyróżnienia wręczyli 
prof. Maria Tomaszewska i Jarosław lllnicki z firmy Pall Poland

Prof. Michał Bodzek i prof. Krystyna Konieczny. 
Podsumowanie konferencji



„Jest się mistrzem dopiero wtedy, 
kiedy przykłada się do rzeczy cierpliwość, 

której wymagają ” 
Eugene Delacroix

XII Konferencja 
Naukowa Doktorantów 
Wydziałów Budownictwa

W dniach 10-11 maja w Szczyrku odbyła się XII Konferencja 
Naukowa Doktorantów Wydziałów Budownictwa, która 
zgromadziła prawie 100 osób -  doktorantów oraz opieku
nów naukowych z 14 różnych ośrodków naukowych.

Joanna Bzówka

Byli wśród nas przedstawiciele następujących uczel
ni: Slovak University o f Technology z Bratysławy, 
Technical University z Ostrawy, Instytutu Ceramiki 
i Materiałów Budowlanych, Instytutu Techniki Bu
dowlanej, Zachodniopomorskiego Uniwersytetu Techno- 
logicznegow Szczecinie, Szkoły Głównej Gospodarstwa 
Wiejskiego w Warszawie, Wojskowej Akademii 
Technicznej, Politechnik: Białostockiej, Krakowskiej, 
Łódzkiej, Poznańskiej, Świętokrzyskiej, Warszawskiej 
i Śląskiej.

W ielką radość sprawiło uczestnikom konferencji to, że 
wzięli w niej udział również profesorowie i doktorzy ha
bilitowani (23 osoby) oraz doktorzy (6 osób), opiekuno
wie naukowi naszych doktorantów, a być może przyszli 
recenzenci prac doktorskich.
Oddaliśmy w ręce uczestników konferencji monografię 
„Badania doświadczalne i teoretyczne w budownictwie”, 
w której znalazły się referaty doktorantów po uzyska
niu pozytywnych recenzji. Każdy referat zamieszczony 
w monografii został wygłoszony w ramach poszczegól
nych sesji tematycznych konferencji:
- geotechnika (12 referatów)
- budownictwo komunikacyjne (7 referatów)
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Rozdanie nagród

- budownictwo ogólne (9 referatów)
- materiały budowlane (10 referatów)
- konstrukcje budowlane 1 i 2 (16 referatów)
- mechanika i fizyka budowli (8 referatów)

Wykładowcą XII Konferencji Naukowej Doktorantów 
Wydziałów Budownictwa był prof. Kazimierz Flaga 
z Politechniki Krakowskiej, który przedstawił wykład 
„Mosty -  obiekty inżynierskie rozpięte ponad przestrze
nią i czasem”.
W czasie trwania konferencji zostały również przed
stawione prezentacje firm: Structura! Design Software 
in Europę AB (Malmó, Szwecja), Tensar International 
S.R.O. (CeskyTesin) oraz Atlas Sp. z o.o.
Stowarzyszenie Producentów Cementu ufundowało trzy 
zestawy nagród książkowych przeznaczonych dla dokto
rantów za interesujące referaty oraz za ciekawe prezento
wanie swoich prac.
Za wyróżniające się referaty nagrody otrzymali:
- mgr inż. Katarzyna Gabryś (Szkoła Główna 
Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie) za wyróżniają
cy się referat wygłoszony w sesji I: Geotechnika. Referat 
pt. „Wyznaczanie początkowej charakterystyki modu
łu odkształcenia postaciowego gruntu z badań labora
toryjnych” został przygotowany pod kierunkiem prof. 
Alojzego Szymańskiego,
- mgr inż. Mahmoud Hsino (Politechnika Poznańska) za 
wyróżniający się referat wygłoszony w sesji IV: Materiały 
budowlane. Referat pt. „Elastyczność w procedurach pie
lęgnacji betonu w dwóch skrajnych warunkach klima
tycznych” został przygotowany pod kierunkiem dr. hab. 
inż. Jerzego Pasławskiego,
- mgr inż. Agnieszka Knoppik-Wróbel (Politechnika 
Śląska) za wyróżniający się referat wygłoszony w sesji 
VI: Konstrukcje budowlane 2. Referat pt. „Naprężenia 
własne i wymuszone w ścianie żelbetowej poddanej 
wczesnym wpływom termiczno-skurczowym” został 
przygotowany pod kierunkiem prof. Barbary Klemczak. 
Dziękuję tym wszystkim, którzy w jakikolwiek spo
sób wsparli naszą konferencję; szczególne słowa po
dziękowania kieruję do Rektora Politechniki Śląskiej 
prof. Andrzeja Karbownika oraz Dziekana Wydziału

Wtgłaszanie referatu

Budownictwa prof. Jerzego Sękowskiego za objęcie patro
natem naszej konferencji. Dziękuję za wsparcie finansowe:
- Zarządowi Głównemu Polskiego Związku Inżynierów 
i Techników Budownictwa
w Warszawie,
- Śląskiej Okręgowej Izbie Inżynierów Budownictwa 
w Katowicach,
- Polskiemu Komitetowi Geotechniki -  Oddział Śląski,
- Uczelnianej Radzie Samorządu Doktorantów,
- Firmie ATLAS Sp. z o.o.,
- Firmie BASF Polska Sp. z o.o.
- Centrum Technologicznemu BETOTECH Sp. z o.o., 
Dąbrowa Górnicza,
- Firmie Usług Inwestycyjnych Józef Szczotka,
- Przedsiębiorstwu Budowlanemu ROBUD Sp. z o.o.,
- Przedsiębiorstwu Budownictwa Ogólnego i Usług 
Technicznych ŚLĄSK Sp. z o.o.,
- Stowarzyszeniu Producentów Cementu, Kraków,
- Structural Design Software in Europę AB, Malmó, Szwecja,
- Firmie TENSAR International S.R.O., Cesky Tesin. 
Wszystkim, którzy nie szczędzili środków finansowych na 
wsparcie finansowe konferencji, w imieniu uczestników 
składam serdeczne podziękowania.
Konferencję zorganizowali słuchacze dziennych studiów 
doktoranckich Wydziału Budownictwa Politechniki Śląskiej. 
Wielomiesięczne sprawne działania komitetu organizacyjne
go, w składzie: dr inż. Sławomir Kwiecień (przewodniczą
cy), mgr inż. Robert Cybulski, mgr inż. Piotr Kanty, mgr inż. 
Krzysztof Kozieł, mgr inż. Marcin Kozłowski oraz mgr inż. 
Marcelina Olechowska, doprowadziły do wydania monogra
fii, jak też przygotowania obrad konferencji. Za podjęcie się 
tego trudu należą się im słowa uznania i podziękowania.
W imieniu komitetu organizacyjnego XIII KNDWB zapra
szam na kolejną konferencję, która odbędzie się w Szczyrku 
w maju 2013 roku. Mam nadzieję, że następnej konferen
cji będzie towarzyszyć miła i życzliwa atmosfera, sprzyja
jąca zarówno pogłębianiu wiedzy, jak  również nawiązywa
niu nowych kontaktów naukowych oraz towarzyskich. A to 
wszystko po to, aby publikacja w monografii oraz wystąpie
nie na konferencji stanowiły inspirację do dalszej działalno
ści naukowej, po to ,... „aby zostać mistrzem”.
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Konferencja naukowa 
Advectus 2012

Entuzjaści kolejnictwa z całej Polski spotkali się w dniach 
20-21 kwietnia na II Ogólnopolskiej Konferencji Naukowej 
Advectus 2012, której organizatorem było Studenckie Koło 
Naukowe „Advectus” działające przy Katedrze Transportu 
Szynowego Wydziału Transportu Politechniki Śląskiej.

Natalia Wolak 
Krzysztof Plewa

Pierwszy dzień dyskusji został otwarty referatem specjal
nym dyrektora PKP PLK CKDP Konrada Gawłowskiego, 
w czasie którego przedstawił on uczestnikom konferencji 
aspekty i problemy, z jakim  spotkało się Centrum Kolei 
Dużych Prędkości w trakcie wytyczania trasy przebiegu 
KDP w Polsce. Następnie paneliści przedstawiali refe
raty dotyczące przeszłości, teraźniejszości i kierunku, 
w jakim zmierza lub powinien zmierzać transport szy
nowy w Polsce. Ponad dwudziestu młodych naukowców 
z czterech największych uczelni technicznych w Polsce 
zaprezentowało efekty swojej działalności naukowej. 
Dotyczyły one między innymi historii kolei w Polsce, 
oceny i analizy jej aktualnego funkcjonowania, a także 
możliwych korzyści, jakie daje jej rozwój.
Dnia drugiego odbyła się dyskusja plenarna, której nad
rzędnym tematem okazały się koleje dużych prędkości 
w Polsce. Podczas przeprowadzonej polemiki ustalo

no m.in., że dla rozwoju przewozów kolejowych bardzo 
ważne są inwestycje w infrastrukturę, w tym budowa no
wych linii o wysokich parametrach technicznych -  brak 
ich realizacji uniemożliwia jakikolwiek rozwój technicz
ny kolei. Również na podstawie referatów pierwszego 
dnia konferencji stwierdzono, że mimo wyższych kosz
tów taboru i infrastruktury system kolei dużych prędko
ści może być bardziej efektywny ekonomicznie niż kon
wencjonalny. Większość referatów została opublikowa
na w materiałach konferencyjnych, dostępnych na stro
nie www.advectus.polsl.pl.
Po dyskusji przyszedł czas na podsumowanie konferen
cji. Komitet naukowy główną nagrodę konferencji przy
znał mgr. inż. Juliuszowi Karolakowi z Politechniki 
Warszawskiej za referat „Problematyka badań obcią
żenia psychicznego dyżurnych ruchu i dyspozytorów”. 
Niezwykle ciekawy referat poruszający zapomniane za-

Prof. Wiesław Zabłocki Dyrektor PKP PLK CKDP Mgr inż. Juliusz Karolak, zdobywaca
z Politechniki Warszawskiej Konrad Gawłowski głównej nagrody na konferencji
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W parku kolejowym w Ogrodzieńcu

...oraz tor doświadczalny na dziedzińcu gmachu Politechniki Śląskiej w Katowicach

Mgr inż. Marek Dudzik został nagrodzony za najlepsze 
graficzne przedstawienie tematu

gadnienia, a bardzo aktualne -  ze 
względu na ostatnie poważne wy
padki kolejowe. Przyznano tak
że nagrodę główną za najlepsze 
graficzne przedstawienie tematu 
„Ocena możliwości miniatury
zacji podstacji trakcyjnych tram
wajowych” mgr. inż. Markowi 
Dudzikowi z Politechniki 
Krakowskiej. Wyróżnienia przy
znano Juliuszowi Kublikowi 
z Politechniki Warszawskiej 
za referat „Połączenie kolejo
we z Ciechocinkiem w latach 
1961-2012” oraz inż. Michałowi 
Nowickiemu z Politechniki 
Śląskiej za referat „Analiza kon
cepcji przebiegu linii kolei du
żych prędkości w Polsce”. 
Jeszcze nic opadły emocje zwią
zane z tegoroczną edycją kon
ferencji, ale już zapraszamy do 
Katowic za dwa lata na trzecią 
konferencję naukową „Advectus 
2014”, podczas której, mamy na
dzieję, będziemy nie tylko roz
mawiać o wstępnie planowanych 
nowoczesnych inwestycjach ko
lejowych, ale również omawiać 
realizowane już projekty tabo
rowe i infrastrukturalne systemu 
kolei dużych prędkości w Polsce.

Uczestnicy konferencji zwiedzili m.in. laboratorium pojazdów szynowych 
w Katedrze Transportu Szynowego...

Wręczenie nagród i wyróżnień
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O zdrowiu

Kilka słów o zdrowiu na marginesie książki Gadamera 
„O skrytości zdrowia”

Jacek Rąb

Nawet nie wiem, czy będą to zdania ważne. Inna jest 
bowiem optyka „debiutującego staruszka”, czyli autora 
tych słów, inna młodzianka, który zdrowie ma za nic, 
a jeśli, nie daj Boże, przejmuje się nim zbyt wiele, to 
uchodzi za hipochondryka bądź innego dziwoląga. Hans- 
Georg Gadamer powie bezwzględnie: „Troska o własne 
zdrowie to pierwotny fenomen bycia człowiekiem”.
Jak rozpoznać tę kwestię? Gadamer słusznie przywo
ła Kanta, który swoją „Krytykę czystego rozumu” roz
począł tymi słowami: „Nie ma wątpliwości, że całe na
sze poznanie rozpoczyna się wraz z doświadczeniem”. 
Tymczasem wiedza oparta na nauce to nie doctrina, 
a więc pewny i zamknięty system, ale ciągle system, 
w którym badania m ają charakter codzienny.
W istocie (idzie o świadomość pacjenta) jest to optymi
styczne i pesymistyczne zarazem. Badania dają bowiem 
nadzieję na coraz doskonalszą terapię i powrót do zdro
wia, natomiast brak pewności budzić może długotrwa
łą  „nieszczęśliwą świadomość”, która sama terapii wy
maga. Tymczasem: „Rzemiosło lekarza wyróżnia się 
szczególnie przez to, że musi nie tylko podtrzymywać 
lub przywracać naturalną równowagę, jak przy uprawie 
roli lub hodowli zwierząt, lecz że chodzi tu o ludzi, któ
rzy m ają zostać poddani leczeniu”. Dodatkowo ograni
cza to obszar naukowej kompetencji lekarza. „Choroba 
jest kwestią społeczną, jest także kwestią spoleczno-mo- 
ralną, i to w stopniu większym niźli faktem określonym 
przez nauki przyrodnicze.”
Tak w'ięc dla medycyny relacje teoria-praktyka stają się 
najistotniejsze, w' szczególności w sensie social engine- 
ering.
Medycyna w przeciwieństwie do innych nauk nie ro
dzi się z filozofii, medicina soror philosophiae, jest sio
strą filozofii, nie wyrasta z bezinteresownego zadziwie
nia światem, lecz stanowi to, co nazywano onegdaj tech- 
ne. Techne to nie praktyka, lecz wiedza. Wiedza, któ
ra generuje sztukę leczenia. Warto tu zauważyć każdo
razową modyfikację tej wiedzy w zależności od osobo
wości i moralno-teoretycznego przygotowania lekarza. 
Lekarz wszakże widzieć musi całość. Jest to pogląd an
tyczny, lecz nie zmienił się przez dwa tysiące lat z okła
dem. Sokrates, pouczając swego ucznia, odsyła go do 
Hipokratesa, pytając: „Czy można zrozumieć naturę du
szy, nie zrozumiawszy na tu 17 całości?”. I nie m ogą temu

ujęciu zaprzeczyć liczne specjalizacje w medycynie, lecz 
im głębszy i subtelniejszy podział sztuki leczenia, tym 
bardziej potrzeba totalnego oglądu człowieka jest na 
miejscu: jako dyrektywa terapeutyczna i moralna zara
zem.
Wszystko to rodzi pew ną trudność egzystencjalną, do
tyczącą człowieka jako całości. „Choroba bowiem, jako 
utrata zdrowia, niezakłóconej wolności oznacza rozziew 
dlatego uznanie choroby stanowi problem życiowy, który 
dotyczy całej osoby, nie zaś wolny akt inteligencji, która 
dystansuje się od siebie samej, zwracając uprzednrioto- 
wująco ku doświadczeniom zaburzenia”. Inteligencja pa
cjenta, jakby jej nie rozumieć, mało pomaga w zamknię
ciu tego rozdarcia. I mimo, że stanowi ona również zdol
ność dostosowywania się, nie jest procesem racjonal
nym, lecz bardziej dialektycznym, opartym na rozlicz
nych paradoksach, aporiach i zwykłych niekonsekwen
cjach. Najpewniej grupowe (może etniczne?) konteksty 
owego hiatusu bywają skuteczniejsze, ale należy tu po
szukiwać rozwiązań uniwersalnych, czyli, chcielibyśmy, 
bezwyjątkowych.
Nie mamy doświadczenia śmierci własnej. Mamy do
świadczenie śmierci cudzej, a więc śmierci nie oczeku
jemy w najbardziej złożonej chorobie. „...W ypieranie 
śmierci trzeba pojmować jako proludzką postawę, jaką 
człowiek zajmuje wobec własnego życia. ( ...)  Siła iluzji, 
dzięki której ciężko chorzy lub umierający podtrzymują 
swą wolę życia, mówi sama za siebie”.
Trzeba jednak podkreślić pogląd, który filozofia żywi od 
dawna (np. fenomenologia), że człowiek jest swoistą ca
łością. Jeżeli ludzkie ciało ma być pojmowane jako ca
łość organiczna, musimy odpowiedzieć na pytanie, czy 
życie organizmu ludzkiego jest efektem jego organicz
nej samoorganizacji? Jeżeli ciało ludzkie (organizm) nie 
jest człowiekiem, tylko częścią człowieka, to w jakiej re
lacji pozostaje ono wobec całości. Jest to ukryte pytanie 
o duszę. Liczni psychologowie XIX i XX wieku, którzy 
uprawiali „psychologię bez duszy”, nie odróżniali tego, 
co psychiczne od tego, co świadome. Ta pozytywistycz
na wersja psychologii jest jednak nie do utrzymania. Tym 
czynnikiem, który dokonuje wglądu w duszę jest świado
me „ja ”. Świadome właśnie owego rozdarcia, tego dys
komfortu, spowodowanego przez spotkanie z chorobą. 
Mimo że psychika może przeciwstawić się ciału, to jed
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nak nie raz ciało się buntuje i wymyka duchowej kontro
li, zadając jej gwałt. Psychika nie może zapanować nad 
ciałem, poddaje się, aż pewnego dnia nagle zapanuje po
nownie i od razu ciało wraca do zdrowia. Niekiedy czło
wiek psychicznie się załamuje i umiera.
Choroba prowadzi do sformułowania ważnego py
tania, tak w sensie naszej codzienności, jak również 
w sensie egzystencjalnym. A mianowicie pytania o tożsa
mość człowieka. Sądzę, że człowiek w ciągu swojego ży
cia jest jednym indywiduum, jest człowiekiem w pełnej 
swojej jakościowo niezmiennie określonej naturze. Dla 
zachowania tożsamości niezbędne jest zachowanie cią
głości jego istnienia zagrożonego przez chorobę właśnie. 
Paul Ricoer napisał kiedyś książkę zatytułowaną „O so
bie samym jako innym”. Już tytuł sugeruje nasze inten
cjonalne ukierunkowanie na drugiego, gdzie odnajduje
my siebie i będzie to fakt, który mocno konstytuuje cią
głość naszego istnienia. Jeżeli to spo
tkanie z drugim zostaje zakłócone, kie
dy bliscy lub dalsi znajomi odsuwają 
się w trakcie choroby od ciebie (choć
by powodowani najlepszą intencją), 
rozdarcie się utrwala i generuje bar
dzo negatywne skutki. W szczególno
ści dotyczące wolności jednostki, któ
ra zostaje w sposób istotny ograniczo
na. Pole wolności staje się polem znie
wolenia, a nasze wybory zostają ogra
niczone do minimum.
I nie pomoże tutaj zabieg odgranicze
nia wolności wewnętrznej i zewnętrz
nej. Niemożliwe jest istnienie wolno
ści wewnętrznej rozumianej negatyw
nie jako niezależność od własnych sta
nów. Dotyczy to zarówno pacjenta, jak 
i lekarza, który musi budować swój au
torytet. „Jest bowiem wystawiony na 
pokusę, by chcieć uchodzić za niepodważalny autorytet, 
i to nie tylko wskutek swej autentycznej wyższości, wy
nikłej z wiedzy medycznej i lekarskiego doświadczenia, 
lecz także z pragnienia wychodzącego od pacjenta”.
Ktoś powiedział, że lepiej podróżować z sercem peł
nym nadziei niż dotrzeć do celu. W końcu umieramy. 
Starożytni żegnali swoich ukochanych bliskich słowa
mi: ave atąue vale, czyli bądź zdrów i żegnaj! Życzyć 
umarłemu zdrowia zdaje się być nie na miejscu. Wszakże 
dowodzi autonomiczności zdrowia i, jak sądzę, zakłada 
pewien rodzaj metafizyki, przypuszczając, że czeka nas 
jeszcze (być może) taka rzeczywistość, gdzie zdrowie 
będzie przydatne.
Nikt nie ma doświadczenia śmierci własnej, doświadcza
my śmierci cudzej i stąd najpewniej rodzi się w nas prze
konanie, że śmierć to inni. Jest to z jednej strony bło
gosławiony mechanizm psychologiczny, który racjonali
zuje nam nawet najcięższą chorobę, z drugiej natomiast 
innych obarcza wszystkim co najgorsze. Sartre powie: 
„piekło to inni”. Tymczasem piekło istnieje, choćby mia
ło być puste, jak chce Jan Paweł II. Inaczej etyczność 
pozbawiona byłaby sensu, a nasze czyny byłyby amo
ralne, czyli niepoddające się ocenie etycznej. Bylibyśmy

jak owi bohaterowie Dostojewskiego, którzy żywią prze
konanie: nie ma Boga, wszystko wolno. Raskolnikowy, 
Karamazowy i inni bohaterowie, którzy zapełniają karty 
powieści autora „Zbrodni i kary”, utracili busolę metafi
zyczną, która w konsekwencji uprawomocnia naszą ak
sjologię. Nie idzie tu koniecznie o Boga, ale o uznanie 
obiektywności i bezwyjątkowości naszych wartości. Zto 
istnieje (!) bez względu na to, czy potraktujemy to istnie
nie w formie absolutnej (diabeł), czy będziemy trakto
wać je  jako brak dobra. A zatem, czy śmierć jest złem? 
Pragnę przywołać tu pewne kategorie egzystencjalne, 
bardzo przydatne dla naszej ludzkiej racjonalizacji śmier
ci, a co zatem idzie, budowania siebie jako egzystencji 
autentycznej. Heidegger powie, że nasze pojawienie się 
odbywa się na zasadzie, że jestem „rzucony-w-świat” . 
Nie wybrałem miejsca, czasów, kultury, systemu warto
ści -  w tym poglądów na zdrowie i śmierć -  ale zostały 

mi przez społeczeństwo narzucone, ja  
je  po prostu zastałem. Dlatego też cała 
kultura, w której się pojawiłem, ma 
dla mnie w istocie charakter zewnętrz
ny, anonimowy i obcy. Nie jest efek
tem mojego wyboru. Postępuję tak 
a nie inaczej, ponieważ tak się postę
puje. „Się” (das Man). Zaimek ten 
wskazuje właśnie na anonimowość 
norm, one nie do końca odnoszą się 
do mnie. Życie w tym anonimowym 
świecie powoduje, że jestem nieau
tentyczny. Żeby stać się egzysten
cją autentyczną muszę przeżyć trwo
gę przed śmiercią (Sorge). Nie idzie 
tu jednak o śmierć w sensie biologicz
nym, ona jest doskonale racjonalizo
wana przez owo „się” . Umiera „się”, 
przecież nie ja  umieram, to pacjent 
spod okna z mojej szpitalnej sali opu

ści nas wcześniej a nie ja , mimo że doskonale zdaję sobie 
sprawę, że moja choroba jest bardziej terminalna. A więc 
nie umrę, trwoga jest tutaj nie na miejscu.
„Siła iluzji, dzięki której ciężko chorzy lub umiera
jący podtrzymują swą wolę życia, sama mówi za sie
bie. Trzeba zapytać, co w ogóle znaczy wiedza o śmier
ci. Istnieje bowiem głęboki związek między wiedzą 
o śmierci, wiedzą o naszej skończoności, tzn. pewno
ścią, że pewnego dnia trzeba będzie umrzeć, a niemal
że porywczym i kategorycznym pragnieniem niewiedzy
0 tego rodzaju pewności.
Wracając do Heideggera, trwoga (Sorge) daje się dopie
ro odnieść do sytuacji, kiedy uprzytomnimy sobie, że 
człowiek to „byt -  ku -  śmierci”. Tak czy siak umrzemy.
1 co dalej? Nic, żadnej szczeliny w bycie, żadnego bra
ku. Sytuacja zostanie rozpisana w' anonimowych nor
mach „Się” . Nic osobistego po tobie. To samo czeka set
ki, tysiące innych poddanych funeralnej tradycji. I to 
jest ten moment, kiedy doznam trwogi i podówczas zbu
duję własną hierarchię wartości (ontologię rzeczy). To 
w tym momencie rozpocznie się moralność i wolność, 
to będzie mój wybór. Syzyf z eseju Camusa nie zamieni 
się z nikim na miejsca. Jest wolny, bo dokonał wyboru.
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Człowiek zatem staje się osobą, gdy istnie
je  wobec innych i łatwiej likwidować mu 
rozdarcia spowodowane ingerencją świa
ta zewnętrznego, w tym ingerencje choro
by. Tu rozpoczyna się historia mojej wła
snej etyczności i wolności. „Osoba” -  tak 
powiedzą personaliści, „fenomen człowie
ka” -  podpowiada Teilhard de Chardin, 
„egzystencja autentyczna” -  stwierdzi 
Heidegger. Bycie dla innych buduje moją 
tożsamość.
Zostańmy przy pojęciu „osoby”, najbar
dziej tu, jak sądzę, przydatnej. Emanuel 
Mounier i Jean Lacroix, katoliccy filo
zofowie francuscy definiowali osobę 
w opozycji do dwu sytuacji alienacyjnych: 
alienacji Narcyza i alienacji Herkulesa. 
Narcyz to człowiek, który ukierunkowany 
jest wyłącznie na siebie. Przeżywa jedy
nie swoje niekomunikowane na zewnątrz 
,ja ”. Odwrotnie Herkules, który nastawio
ny jest na zewnątrz, ale świat cały traktu
je jako zbiór przeszkód, rzeczy do posia
dania, a ludzi w sposób instrumentalny. 
Natomiast osoba to sposób wyzwolenia się 
z tych eksterioryzacji. W praktyce polega 
to na tym, że ja  nie mogę utożsamiać dru
giego z rolą czy funkcją społeczną, którą 
on spełnia. Ja w drugim człowieku muszę 
widzieć coś więcej, co czyni go dla mnie 
jedynym i niewymienialnym. Lekarz nie 
może widzieć w pacjencie li tylko pacjen
ta, a pacjent w lekarzu jedynie, na przy
kład, profesjonalnego kardiologa. W ta
kiej dopiero sytuacji konstytuuję się jako 
osoba i innych ludzi postrzegam jako oso
by. Buduje się w ten sposób szczególna 
wspólnota osobowa, gdzie sam jestem na 
swoim miejscu.
Wspomniany Mounier napisał krótki esej 
o zaangażowaniu. Stwierdził, że działanie 
ludzkie rozpięte jest pomiędzy biegunem 
skuteczności a biegunem etyczności. Gdy 
jesteśmy ekstremalnie skuteczni, niechyb
nie naruszamy niektóre elementarne nor
my etyczne, jeżeli jesteśmy w pełni etycz
ni możemy być mało skuteczni. Dotyczy 
to wszystkich naszych zachowań, ale 
w szczególności chciałbym dedykować tę 
maksymę lekarzom (farmaceutom?). Nie 
można jednak w trosce o tak zwane czy
ste ręce zaniechać działań. To jest nie tylko 
niewłaściwe, ale wręcz niemoralne.
Tych parę słów na marginesie Gadamera 
pisał nie filozof, ale pacjent.

Cytaty pochodzą z  książki „O skryto- 
ści zdrowia ” Hansa-Georga Gada/nera 
(Warszawa, 2011).

Co Ślązak 
przeczytać 
powinien

Literatura Górnego 
Śląska doczekała się 
swojego kanonu. 
Czterdziestu przedsta
wicieli środowiska na
ukowego, kulturalnego 
i społecznego wybrało 
dziesięć pozycji literac
kich, które ich zdaniem 
najtrafniej określają 
fenomen naszego regio
nu i najbardziej zasługują 
na miano Kanonu Litera
tury Górnego Śląska.

Katarzyna Wojtachnio

Pomysłodawcą stworzenia Kanonu Literatury Górnego 
Śląska jest redakcja nowego na śląskim rynku wydawni
czym kwartalnika kulturalnego „Fabryka Silesia”, na ła
mach którego będą poruszane tematy związane z szeroko 
pojmowaną kulturą i humanistyką regionu Górnego Śląska. 
Jak zaznaczają twórcy, jego zadaniem będzie rozpoznawa
nie i pogłębiona analiza fenomenu kulturowego regionu. 
-  Zależy nam na tym, co indywidualne i kameralne, lecz 
szczególnie interesuje nas wspólnota -  wielokulturowe 
dziedzictwo, historyczne iskrzenie, industrialne korzenie 
i miejskie pejzaże -  podkreślają. W piśmie przyjęto formu
łę monograficzności, co oznacza, że każdy numer będzie 
poświęcony jednemu tematowi.
Tematem przewodnim pierwszego numeru, który tra
fił do dystrybucji z końcem maja, stał się właśnie Kanon 
Literatury Górnego Śląska. Wraz z opublikowaniem listy 
dziesięciu najważniejszych dzieł literatury naszego regio
nu rozpoczęła się dyskusja, czy ów kanon jest potrzebny, 
obowiązujący oraz przede wszystkim, czy możemy w ogó
le mówić o literaturze śląskiej?
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Jak czterdziestu 
kanon wybierało...

Bienek, Janosch, 
Waniek, Kutz...

Redakcja „Fabryki Silesia” podjęła się stworzenia swe
go rodzaju rankingu najważniejszych dzieł literackich 
Górnego Śląska na podstawie wyników przeprowa
dzonej przez nią ankiety. Poproszono więc czterdzie
ści osób o wskazanie od pięciu do dziesięciu publikacji, 
które ich zdaniem najtrafniej określają fenomen tego re
gionu i które w ich opinii należą do Kanonu Literatury 
Górnego Śląska. Swój wybór musieli krótko uzasadnić. 
W przedsięwzięciu tym wzięli udział literaci, literaturo
znawcy, osoby związane z życiem kulturalnym, nauko
wym, politycznym i społecznym Śląska, a także publi
cyści. -  Poprosiliśmy specjalistów i znaczące osobistości
0 wytypowanie tych publikacji, które powinny być stale 
dostępne i wznawiane, by zainteresowani mogli znaleźć 
je  zawsze w księgami i w naj
mniejszej filii bibliotecznej. Nie 
chodziło tylko o literaturę pięk
ną, lecz także o dzieła z zakre
su humanistyki, które najlepiej
1 najtrafniej określają fenomen 
Górnego Śląska -  niezależnie od 
języka, miejsca i czasu wydania.
Nie chodziło tylko o autorów z 
Górnego Śląska, lecz po prostu 
o publikacje dotyczące wyraź
nie tego regionu -  wyjaśnia na ła
mach pisma redaktor naczelny Jan 
F. Lewandowski.
W jurorskich szeregach licznie 
zasiedli specjaliści z Wydziału 
Filologicznego Uniwersytetu 
Śląskiego, m.in. dr hab. Zbigniew 
Kadłubek, prof. Jacek Lyszczyna, 
prof. Aleksander Nawarecki, 
prof. Dariusz Pawelec oraz prof.
Tadeusz Sławek. Nie zabrakło 
również jednego z największych 
autorytetów wśród językoznaw
ców, tym razem z Uniwersytetu 
Wrocławskiego, prof. Jana Miodka. Do przedsięwzięcia 
przyłączyli sięrównież: przewodniczący Ruchu Autonomii 
Śląska Jerzy Gorzelik, dyrektor Muzeum Śląskiego 
w Katowicach Leszek Jodliński, a także pisarze i publi
cyści, m.in. Wolfgang Bittner, Jarosław Gibas, Matthias 
Kneip, Krzysztof Karwat, Michał Smolorz, Henryk 
Waniek, Szczepan Twardoch oraz wielu innych.
Do próby stworzenia kanonu nie powinno się jednak 
podchodzić zbyt poważnie, co zaznaczają zresztą sami 
jego pomysłodawcy. Był to raczej pewien rodzaj zaba
wy, prowokacji, który miał skłonić do dyskusji na te
mat śląskości, a także przede wszystkim stanowić zachę
tę do czytania. -  Jest dla nas jasne, że gdybyśmy prze
prowadzili tę samą ankietę w innym miejscu i czasie, 
to pewnie wyniki byłyby jeszcze inne -  podkreślał Jan 
F. Lewandowski podczas prezentacji pierwszego nume
ru kwartalnika

Typy były bardzo zróżnicowane. Biorący udział w ankie
cie zaproponowali łącznie aż 145 dzieł, które zostały na
pisane przez 108 autorów. Jednak pomimo tak dużej róż
norodności niekwestionowanym zwycięzcą okazał się 
niemieckojęzyczny pisarz urodzony w Gliwicach Horst 
Bienek, którego wymieniło aż 38 ankietowanych, zaś jego 
powieść „Pierwsza Polka” zajęła pierwszą pozycję w ka
nonie, wskazano na nią bowiem 21 razy. Wysoko w kano
nie uplasowała się także jego tetralogia gliwicka, czyli cykl 
powieści, w skład którego wchodzi zwycięska „Pierwsza 
Polka”, a poza nią również: „Wrześniowe światło”, „Czas 
bez dzwonów” oraz „Ziemia i ogień”.
Motywy kierujące jurorami przy wyborze dzieł Bieńka 
były różne. O wyborze prof. Dariusza Pawelca, który wska

zał pięć typów i wszystkie one były 
autorstwa Horsta Bieńka, zadecy
dował fakt, że jego twórczość naj
lepiej oddaje fenomen Górnego 
Śląska. -  Pierwsze cztery pozy
cje (przyp. red. tetralogia gliwic
ka) to, chciałoby się powiedzieć, 
że już „klasyczny” cykl powie
ściowy. Odmalowany w nim ob
raz Śląska i Ślązaków nie ma so
bie równych w literaturze pięknej. 
Wpisanie obyczajowości i portre
towanych bohaterów w przełomo
w ą chwilę historii nadaje tej całości 
epopeiczny wręcz rozmach -  ko
mentuje swój wybór. Natomiast 
prof. Ryszard Kaczmarek, zastęp
ca dyrektora Biblioteki Śląskiej 
ds. Instytutu Badań Regionalnych 
w Katowicach, wybierając tetra- 
logię gliwicką kierował się uka
zaniem tragizmu tamtych czasów. 
-  Za odwagę pokazania najbardziej 
tragicznego fragmentu dziejów 
Górnego Śląska -  II wojny świato

wej, widzianej oczyma sprawców katastrofy, którzy stają 
się jednocześnie jej ofiarami w chwili, kiedy zaczynają ro
zumieć, iż: „Tragedia Górnoślązaka polega na tym, że nie 
jest on ani Polakiem, ani Niemcem, lecz Górnoślązakiem” 
-  uzasadnia.
Drugą pozycję w Kanonie Literatury Górnego Śląska za
ją ł także pisarz niemieckojęzyczny, który zasłynął literatu
rą dla dzieci, urodzony w Zabrzu Horst Eckert, znany czy
telnikom jako Janosch. Za dzieło jego autorstwa godne czo
łowego miejsca w kanonie zapytani specjaliści uznali po
wieść „Cholonek, czyli dobry Pan Bóg z gliny”. Autor opi
sał w niej realia życia w jednej z zabrzańskich dzielnic, 
w której dorastał, czyli Poremby. Tworzących kanon naj
bardziej poruszył fakt, iż w tak realistyczny sposób przed
stawił to miejsce i codzienne życie jego mieszkańców, nie 
pomijając przy tym opisu brutalności tamtych czasów. -  
Janosch jako jedyny pochyla się nad swoimi ziomkami bez

Pomysłodawcą stworzenia Kanonu Literatury 
Górnego Śląska jest redakcja nowego 

kwartalnika kulturalnego „Fabryka Silesia”
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Cholonek
czyli

Horst Bienek
Pierwsza polka
Die erste Polka

Wydawnictwo 'W okół nas' 
Gliwice

Pierwsze dwa miejsca w kanonie zajmują dzieła niemieckojęzycznych pisarzy -  „Pierwsza polka” Horsta Bieńka 
oraz „Cholonek, czyli dobry Pan Bóg z gliny" Janoscha. Zaraz za nimi uplasowały się napisane w języku polskim powieści 

„FinisSilesiae” Henryka Wańka oraz „Piąta strona świata" Kazimierza Kutza

głaskania ich po głowach. Wali w nas bez skrupułów, leczy 
z zadufania i z przekonania o śląskich Ubermenschach,
0 naszym iiberalles. Nawet gdyby nie robił tego z takim 
smakiem, z takim talentem, to i tak powinien być obo
wiązkowo czytany jako advocatus diaboli -  motywuje 
swój wybór publicysta Michał Smolorz. Pisarz Matthias 
Kneipp docenia natomiast kunszt Janoscha. -  Mało kto 
tak jak Janosch zagłębia się w niuanse codziennego życia
1 z dużą dozą zrozumienia, humoru i miłości przedstawia 
śląską mentalność z całądrobiazgow ością- komentuje. 
Dopiero na trzecim miejscu pojawia się powieść napi
sana w języku polskim -  współczesne dzieło Henryka 
Wańka „Finis Silesiae” -  romans wpisany w uwikła
ne dzieje Śląska. -  To koniec dawnego Śląska, który no
simy w sercu, i początek Śląska, który do dziś kłuje 
w oczy -  podkreśla literat i folklorysta Alojzy Łysko, ty
pując powieść jako godną Kanonu Literatury Górnego 
Śląska. Zachwytu nie ukrywa również pisarz i zarazem dy
rektor Miejskiej Biblioteki Publicznej Krystian Gałuszka. 
-  Powieść posiada wewnętrzny spokój, niczego nie udo
wadnia, nie błyszczy, nie napada, nie epatuje, nie oskarża, 
jedynie przy czytaniu boli. Jest piękna. Niczym mitycz
na Góra Ślęża wyznacza centrum śląskiego, literackiego 
wszechświata. Jestem zakochany w tej powieści -  argu
mentuje.
Na zaszczytne miejsce w kanonie zasługuje rów
nież kolejna współczesna powieść „Piąta strona świa
ta” Kazimierza Kutza, której istotnym walorem jest tak
że twórcze wykorzystanie dialektu śląskiego. Książka 
ta musiała znaleźć się w kanonie, ponieważ -  jak  pod
kreśla prof. Tomasz Nawrocki -  widzenie Śląska przez 
Kutza ma fundamentalne znaczenie dla osób szukających 
śląskiej tożsamości. Michał Smolorz dodaje natomiast 
z nutką adoracji: -  A Kutzowi wolno wszystko, bo wszy
scyśmy z niego. Wszystko, co na Górnym Śląsku zdziała
no po Kutzu, jest z Kutza. To jest nasz Walter Scott.
Pięć najważniejszych dzieł Kanonu Literatury Górnego

Śląska zamyka -  jedyna niepochodząca ze Śląska 
-  Małgorzata Szejnert ze swoją powieścią „Czarny 
ogród”, która opowiada historię kilku wybranych rodów 
z Giszowca, wpisaną w dzieje tej dzielnicy Katowic.

Wiele języków, wiele kultur... 
jeden Śląsk

Po zapoznaniu się z publikacjami stanowiącymi ów ka
non, a także z wszystkimi propozycjami ankietowanych 
pierwszą rzeczą, która najbardziej rzuca się w oczy, jest 
wielojęzyczność proponowanej literatury. Wśród suge
rowanych dzieł znalazły się bowiem zarówno napisane 
w języku polskim, jak i niemieckim, czeskim, a nawet ła
cińskim.
Dla niektórych sporym zaskoczeniem mógł okazać 
się fakt, że fenomen naszego regionu najlepiej ukazu
ją  dzieła niemieckojęzycznych pisarzy, zajmujące czo
łowe miejsca w kanonie. Twórcy zarówno polscy, jak  
i niemieccy potraktowani zostali równorzędnie. -  Jest 
znakiem czasu, że traktujemy Horsta Bieńka i Janoscha 
jako naszych pisarzy, podobnie jak Gustawa Morcinka 
i Henryka Wańka. Dzisiaj górnośląską klasykę widzi
my wielojęzykowo. Już mało kto upiera się, żeby zali
czać do niej tylko dzieła napisane po polsku -  zaznacza 
w kwartalniku Jan F. Lewandowski.
Górny Śląsk jest regionem wielokulturowym, trudno więc 
byłoby marginalizować istotną literaturę dla tego regionu 
tylko dlatego, że nie została ona napisana po polsku. 
Obecność pisarzy, których polski nie jest językiem ojczy
stym, nie kończy się w kanonie jedynie na Horście Bienku 
i Janoschu. W pierwszej dziesiątce znalazły się również 
dzieła trzech innych niemieckojęzycznych twórców. Tuż 
za „Czarnym ogrodem” uplasowała się powieść Augusta 
Scholtisa „Ostwind” („Wiatr od wschodu”), zaś kanon za
mykają kolejno „Z życia nicponia” Josepha Eichendorffa 
oraz Hans Lipinsky-Gottersdorf z powieścią „Die Prosna-
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KANON LITERATURY GÓRNEGO ŚLĄSKA

TYTUŁ DZIEŁA AUTOR DATA PIERWSZEGO 
/WYDANIA

Pierwsza polka Horst Bienek 1975

Cholonek, czyli dobry Pan Bóg 
z gliny Janosch 1970

Finis Silesiae Henryk Waniek 2003

Piąta strona świata Kazimierz Kutz 2010

Czarny ogród Małgorzata Szejnert 2007

Ostwind (Wiatr od wschodu) August Scholtis 1932

tetralogia gliwicka: Pierwsza 
polka, Wrześniowe światło, Czas 

bez dzwonów, Ziemia i ogień
Horst Bienek 1975-1982

Nagrobek ciotki Ciii Stefan Szymutko 2001

Z życia nicponia Joseph von Eichendorff 1826

Die Prossna-Preussen 
(Nad Prosną) Hans Upinsky-Gottersdorf 1968

Preussen” („Nad Prosną”). Co cieka
we, dwie z nich nie zostały jeszcze 
nawet przetłumaczone na język pol
ski, a mimo to zajęły znaczące miejsce 
w Kanonie Literatury Górnego Śląska.
W typowaniach ankietowanych nie za
brakło również dzieł napisanych w ję 
zyku czeskim, jak na przykład wybitna 
powieść Oty Filipa „Wniebowstąpienie 
Lojzka Lapaczka ze Śląskiej Ostrawy” .
Padły nawet dwie propozycje dzieł na
pisanych w języku łacińskim, m.in. 
szesnastowieczna śląska historiografia 
„Gentis Silesiae annales” („Roczniki 
narodu śląskiego”) autorstwa Joachima 
Cureusa.
Pośród proponowanych publika
cji można dostrzec także różnorod
ność, jeżeli chodzi o czas ich powsta
nia -  od średniowiecza przez ba
rok, romantyzm aż po czasy wojen
ne i dzieła współczesne. W samym ka
nonie trudno jednak szukać dzieł z od
ległych epok. Pomimo tak przeróżnych typów znala
zły się w nim bowiem jedynie dzieła wydane stosun
kowo niedawno. Najstarsza pozycja pochodzi bowiem 
z XIX wieku, pięć publikacji powstało w XX wieku, 
zaś aż cztery zostały wydane całkiem niedawno, bo już 
w obecnym tysiącleciu. Z  czego to wynika? Być może 
z obecnej mody, faktu, że akurat te dzieła w ostatnich la
tach zyskały pewną popularność lub po prostu dlatego, 
że są czytelnikom bliższe niż szesnastowieczne dzieła. 
Trudno się temu dziwić.

Czy istnieje literatura śląska?

Idea stworzenia Kanonu Literatury Górnego Śląska z góry 
zakłada istnienie pojęcia literatury śląskiej. Tymczasem 
jest to zagadnienie, które do dziś nie zostało jednoznacz
nie rozstrzygnięte. Wciąż toczą się dyskusje na ten temat. 
Opublikowanie kanonu dyskusję tę ponownie sprowoko
wało lub też -  mówiąc oględniej — do niej zachęciło. Jej 
przedsmak pojawia się już na lamach „Fabryki Silesia”. 
W pierwszym numerze można bowiem przeczytać artykuł 
prof. Jacka Lyszczyny, w którym autor przekonuje, że li
teratura śląska istnieje -  odrębna, posiadająca swoją spe
cyfikę, poparta wielowiekową historią, wielojęzyczna. Jest 
niewątpliwym faktem kulturowym.
Zupełnie odmienne zdanie na ten temat ma jednak 
Szczepan Twardoch, który w tym samym numerze 
w  eseju o wymownym tytule „Literatura śląska nie istnie
je ” przedstawia jeden zasadniczy argument świadczący 
o tym, że tego rodzaju literatura nie ma racji bytu. Pisarz 
przytacza podstawową zasadę, że to język decyduje, do 
jakiej literatury zaliczamy dane dzieło. Mamy więc jego 
zdaniem do czynienia z literaturą polską, niemiecką czy 
czeską o Śląsku, nie zaś -  jak podkreśla -  istotowo śląską. 
Rozważania na temat istnienia literatury śląskiej nie za
kończyły się jedynie na łamach kwartalnika. Podczas 
prezentacji pierwszego numeru „Fabryki Silesia” po
nownie postanowiono ten temat przedyskutować. Prof.

Aleksander Nawarecki z Uniwersytetu Śląskiego podkre
ślał, że mimo iż historia literatury jako dziedzina naukowa 
w tej chwili już się nie rozwija, dla Ślązaków jest to nadal 
kwestia żywotna. -  Jeśli można napisać historię Górnego 
Śląska, to znaczy, że można także stworzyć historię lite
ratury. Jej wielojęzyczność również nie stanowi proble
mu. Możliwości bawienia się literaturą śląską są właści
wie nieograniczone i to nie musi być rozważanie: naród, 
historia, dzieje, słowo. Są inne możliwości -  podkreślał.
Z owej możliwości zabawy skorzystali na pewno pomysło
dawcy kanonu. Henryk Waniek, którego „Finis Silesiae” 
zajmuje bardzo wysokie miejsce w kanonie, sam traktuje 
tę inicjatywę jako bardzo dobry dowcip, ciekawą prowo
kację, za którąjednak nie powinny być podejmowane po
ważne kroki. Sam zresztą nie jest do końca przekonany, 
czy sformułowanie literatura śląska nie będzie ogranicza
jące. -  Jest też swego rodzaju obawa, czy pojęcie literatu
ra Górnego Śląska nie stwarza takiej atmosfery getta, czy 
to nie jest jakiś obszar obozowy ze swoimi wewnętrzny
mi miarami wartości, a dla strony zewnętrznej mało zrozu
miały -  zastanawiał się.
Ponownie więc kwestia istnienia literatury śląskiej pozo
stała nierozwiązana. Wydaje się to jednak sprawą drugo
rzędną w przypadku tego konkretnego przedsięwzięcia. 
Kanon Literatury Górnego Śląska zawiera dzieła istotne 
dla tego regionu, bez względu na to, czy nazwiemy je  li
teraturą śląską, czy też polską i niemiecką o Śląsku. Próba 
zebrania tych wybitnych dzieł w jednym miejscu jest bar
dzo pozytywną inicjatywą, można j ą  więc w równie dobry 
sposób wykorzystać. Zaproponowany kanon może peł
nić rolę swoistego drogowskazu dla osób, które chciały
by sięgnąć po literaturę silnie związaną z naszym regio
nem. Otrzymały one bowiem listę pozycji wydawniczych, 
od których na pewno warto rozpocząć czytanie. A kto wie, 
być może w przyszłości doczekamy się nawet antologii li
teratury Górnego Śląska?

CZERWIEC-LIPIEC 2012 31



„Aż miło na duszy, jak świeży chleb puszy” -  mówi polskie 
przysłowie. W tradycji polskiej chleb od zawsze otoczony 
był powszechnym szacunkiem. I właśnie z szacunku do jego 
historii w Radzionkowie powstało muzeum, w którym zgro
madzono zbierane przez wiele lat eksponaty -  wszystko, 
co służyło wykonaniu chleba. To kolejny warty obejrzenia 
punkt na Szlaku Zabytków Techniki.

Katarzyna Wojtachnio

Muzeum Chleba, Szkoły i Ciekawostek -  bo tak brzmi 
jego pełna nazwa -  zostało założone dwanaście lat temu 
przez Piotra Mankiewicza, pasjonata, który już  od 25 lat 
gromadzi najróżniejsze eksponaty związane z historią 
wypiekania chleba. Było to pierwsze tego typu muzeum 
w Polsce, w ślad za którym zaczęto tworzyć kolejne. 
Z początku muzeum miało być jedynie miejscem, w któ
rym piekarze i cukiernicy mogli gromadzić zabytko
we narzędzia pracy, jednak jego popularność przerosła 
wszelkie oczekiwania założyciela, zaś muzeum stało się 
miejscem odwiedzin kilkudziesięciu tysięcy osób rocz
nie, chcących zapoznać się z historią chleba oraz z ma
szynami i urządzeniami wykorzystywanymi do jego pro
dukcji. Zasadniczą ideą muzeum jest przede wszystkim

kultywowanie i uczenie szacunku do chleba oraz związa
nych z nim tradycji i zwyczajów.
Z roku na rok eksponatów przybywa, zaś do zbiorów 
piekarskich dołączyła także rekonstrukcja dawnej izby 
szkolnej, w której znajdują się zabytkowa przyrządy 
i pomoce naukowe. Jest więc co oglądać.

Zabaw się w piekarza

Zanim jednak wyruszy się, aby podziwiać wszystkie 
zgromadzone eksponaty, najpierw na zwiedzających cze
ka krótki film, który przybliża historię wypiekania chle
ba oraz uczy szacunku do niego poprzez podkreślanie 
znaczenia i wartości tego pokarmu w codziennym ży
ciu człowieka. Z filmu można się chociażby dowiedzieć, 
że już nawet starożytni Egipcjanie i Rzymianie wypie
kali chleb. Potwierdzają to historyczne wykopaliska.
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Kolekcja słomianek, czyli zabytkowych koszyków, w których formowało się ciasto na chleb, 
oraz wielobarwny paw wykonany z karmelu

Podczas wędrówki po muzeum uczestnicy mogą zapoznać się z nieużywanymi współcześnie urządzeniami piekarskimi,
a także zobaczyć rekonstrukcję dawnej piekarni

Następnie pokazane jest krok po kroku, w jaki sposób 
powstaje chleb -  jak  wypiekano go dawniej, a jak  współ
cześnie na skalę przemysłową.
Po obejrzeniu filmu na zwiedzających czeka nie lada 
atrakcja. Zanim rozpocznie się wędrówka po muzeum, 
jego goście m ają okazję osobiście poznać tajniki rzemio
sła, jakim jest piekarstwo. W jaki sposób? Wykonując 
własny wypiek. Każdy z uczestników wycieczki otrzy
muje kawałek ciasta, z którego musi uformować buł
kę plecionkę, która następnie trafia do pieca. Podczas 
gdy uczestnicy podziwiają kolejne eksponaty, ich wyro
by piekarnicze pieczą się, zaś na koniec wycieczki cze
kają ciepłe i rumiane na swoich właścicieli. Smakowity 
zapach pieczonych bułek roznosi się po catym muzeum 
i towarzyszy im w zgłębianiu historii chleba. To przede 
wszystkim olbrzymia uciecha dla najmłodszych, którzy 
z niecierpliwością czekają na efekty swojej pracy.

O wypiekach na słodko 
i nie tylko...

Po przygotowaniu swoich wypieków uczestnicy wy
cieczki rozpoczynają zwiedzanie od pomieszczenia wy
stylizowanego na starodawną cukiernię, gdzie znajdu
j ą  się używane dawniej przyrządy do wyrobu słodyczy. 
Można więc zobaczyć maszynę do robienia landrynek, 
formy, na których wypiekało się gofry, wafle czy trady
cyjne śląskie obiaty. Są tam także stare formy do wypie
kania wielkanocnych bab i baranków.
W cukierni znajdują się również bardzo smakowite eks
ponaty, jak kamizelka w całości zrobiona z czekolady 
czy duży, wielobarwny paw zrobiony z karmelu. Można 
się także przyjrzeć, jak  dawniej robiło się pączki -  jest 
bowiem maszyna do ich nadziewania i sito do smażenia 
-  lub obejrzeć licznie zgromadzone formy na ciasta, cze
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koladki i biszkopty. Na amatorów zmrożonych smakoły
ków czekają natomiast dawne maszyny i formy do lodów. 
Goście muzeum mają także okazję spotkać się jego zało
życielem Piotrem Mankiewiczem, który snując opowieści 
o historii piekamictwa w Polsce prezentuje dawne przy
rządy pomagające przy wypieku chleba. Uczestnicy mogą 
więc zobaczyć kolekcję słomianek, czyli zabytkowych 
słomianych koszyków, w których formowało się ciasto na 
chleb. Z czasem słomiane kosze zostały zastąpione wikli
nowymi, z masy papierowej czy drewnianymi, współcze
śnie zaś używa się plastikowych, nazwa jednak pozostała 
ta sama.
Podczas wędrówki po muzeum uczestnicy mogli zapo
znać się także z dawnymi urządzeniami piekarskimi, np. 
maszyną do dzielenia ciasta na bułki zwaną dzielarką czy 
z urządzeniem do nacinania bułek kajzerek, prezentowana 
była także kolekcja drewnianych łopat, za pomocą których 
pieczywo trafia do pieca. Zwiedzający mogli także zoba
czyć rekonstrukcję dawnej piekarni z wieloma sprzętami 
potrzebnymi do urobienia a następnie upieczenia chleba, 
łącznie z piecami piekarskimi.

Skarbnica ciekawostek

Poza eksponatami związanymi z piekarstwem i cukiernic
twem w muzeum znajduje się mnóstwo ciekawostek zwią
zanych z różnymi dziedzinami życia. W pomieszczeniu 
wystylizowanym na dawną śląską kuchnię można podzi
wiać wiele często już zapomnianych sprzętów gospodar
stwa domowego, których używało się jeszcze kilkadzie
siąt lat temu, czasami nawet dawniej. I tak można tam zo
baczyć pierwsze pralki, czyli drewniane i metalowe tar
ki służące do prania, a także dawne pralki ręczne i bąbel
kowe. Znalazła się także wystawa żelazek -  od najstarsze
go na węgiel drzewny, przez jego następcę żelazko na du
szę, gdzie węgiel drzewny zastąpiono żelazną sztabką roz
grzewaną w palenisku, zwaną właśnie duszą, po żelazko 
nagrzewane gazem. Były także najdawniejsze suszarki do 
włosów i lokówki, które nagrzewało się na piecu. To tylko

niewielka próbka tego, co czeka na zwiedzających, znaj
duje się tam bowiem bardzo wiele sprzętów kuchennych, 
naczyń, a nawet pierwszych środków czystości.
Poza sprzętami gospodarstwa domowego w muzeum zgro
madzono również wiele innych ciekawostek. Znajdują się 
tam liczne zbiory tematycznych pocztówek, dokumenty 
z okresu XVI i XVII wieku, a także mnóstwo zdjęć, gra
fik, publikacji czy książek, a nawet wyposażenie wnętrz 
mieszkalnych. W muzeum mieści się także bogata wy
stawa zabytkowych komputerów -  jedna z największych 
w Polsce kolekcja starych maszyn cyfrowych prezentowa
na publicznie. Na wystawie zaprezentowano sprzęt kom
puterowy pochodzący z lat 70. XX w., od komputerów fir
my IBM po modele Atari, Commodore czy Sinclair.

Czas na lekcję...

Tuż obok wystawy znajduje się natomiast kolejna duma 
Piotra Mankiewicza, czyli rekonstrukcja dawnej izby 
szkolnej, gdzie zgromadzone zostały zabytki szkol
nictwa z ostatnich kilkudziesięciu lat. Cała sala wy
pełniona jest dawnymi drewnianymi ławkami szkol
nymi z otworami na kałamarze, na których leżą jesz
cze starsze szkolne tabliczki z rysikami. Podczas krót
kiej lekcji można dowiedzieć się bardzo ciekawych rze
czy i przyjrzeć się równie interesującym eksponatom 
-  dawnym przyborom szkolnym, na przykład pierw
szym piórnikom wykonanym z drewna czy tornistrom, 
a także dawniej używanym pomocom dydaktycznym, 
pierwszym elementarzom oraz bogatej kolekcji mundur
ków.
Po około dwugodzinnej podróży w czasie goście mu
zeum powracają do współczesności i... swoich wypieków. 
Wycieczka kończy się w klimatycznej drewnianej baców
ce, w której czekają blachy z ciepłymi, pachnącymi wy
piekami jej uczestników. Konsumpcja własnych wyrobów 
piekarniczych stanowi miłe i smakowite zwieńczenie hi
storycznej podróży szlakiem zabytków rzemiosła piekar
skiego i nie tylko.
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Nowy rekord Polski. 
Sukces w Shell Eco-Marathon

Studenci Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
Politechniki Śląskiej ustanowili nowy rekord Polski 
na światowych zawodach Shell Eco-Marathon 2012, 
jakie odbywały się w Rotterdamie od 17 do 19 maja. 
Zespół Smart Power skonstruował pojazd, który 
przejechał 425 km/kWh.

Agnieszka Moszczyńska

Udział w Shell Eco-Marathon polega na przejechaniu 
dziesięciu okrążeń toru wyścigowego przy zużyciu jak 
najmniejszej ilości energii. Konkurujące ze sobą ekipy 
przygotowują bolidy do startu w różnych kategoriach 
obejmujących różne rodzaje napędów. Zespól Smart 
Power z Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
postawił sobie ambitny cel -  udział w kategorii: elek
tryczne pojazdy prototypowe z akumulatorowym źró
dłem energii.
Podczas pierwszego przejazdu politechniczny bolid uzy
skał wynik 403 km/kWh, co dało mu wysoką szóstą po
zycję. W trakcie kolejnej próby poprawił wprawdzie uzy
skany rezultat na 423 km/kWh, ale konkurenci też am
bitnie podeszli do zawodów, spychając naszą uczelnia
ną konstrukcję na dziewiątą lokatę. Ostatecznie zespo
łowi Mushellki, bo tak nazwali swój bolid studenci, uda
ło się osiągnąć wynik na poziomie 425 km/kWh i zająć

10. miejsce na 21 konkurujących ze sobą w tej katego
rii ekip.
-  Nasz wynik to do tej pory najlepszy rezultat wśród 

polskich zespołów startujących w Shell Eco-Marathon 
nie tylko w kategorii samochodów elektrycznych, ale 
również w pozostałych kategoriach. Jako debiutanci 
w tych zawodach nie byliśmy w stanie rozwinąć pełni 
swoich możliwości. Tym bardziej cieszy nas uzyskany 
wynik. Nasz bolid w stanie gotowym do jazdy waży za
ledwie 23 kg i jako najlżejszy w całej stawce posiada 
ogromny potencjał. Nadchodzący sezon chcemy zatem 
wykorzystać na dokładne zbadanie możliwości pojazdu 
i optymalizację poszczególnych rozwiązań, na co do
tychczas nie było czasu -  mówi prof. Wojciech Skarka, 
opiekun Studenckiego Koła Naukowego Modelowania 
Konstrukcji Maszyn i opiekun Smart Power.
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Emocjonujące starcie

Liderem kategorii, w której startowała po
litechniczna Mushellka, został ostatecz
nie niemiecki zespół Lausitz Dynamics 
z Uniwersytetu Nauk Stosowanych Łużyce 
z wynikiem 732 km/kWh. Zeszłoroczny 
triumfator Tera TUGraz po dwukrotnej awa
rii na torze i pożarze bolidu zdołał napra
wić pojazd na ostatnią próbę i zdobyć drugie 
miejsce w zawodach z rezultatem 619 km/ 
kWh. Jako trzecia na podium stanęła hisz
pańska ekipa IDEA CEU TEAM (588 km/ 
kWh). Dla Mushellki jedynym konkuren
tem z Polski -  w kategorii elektrycznych po
jazdów prototypowych z akumulatorowym 
źródłem energii -  był bolid skonstruowany 
przez zespół z Politechniki Lubelskiej, któ
ry uzyskał ostatecznie 17. lokatę z wynikiem 
191 km/kWh.
Sześć pozostałych polskich ekip brało udział 
w wyścigu w innych kategoriach. Trzy star
towały w kategorii „Urban Concept”, gdzie 
pojazdy, w których minimalne spalanie łą
czy się z konstrukcją samochodu zbliżone
go do normalnych, miejskich pojazdów. Trzy 
kolejne -  podobnie jak Mushellka i lubelski 
Elvic Team -  w kategorii „Prototype”, w któ
rej eksperymentalne pojazdy spalają dzie-

Udany debiut w zawodach Shell Eco-Marathon 
2012 to zasługa całego sztabu ludzi, zarówno 
studentów, jak i opiekunów Studenckiego Koła 
Naukowego Modelowania Konstrukcji Maszyn 
oraz osób wspierających projekt. Gratulujemy 
całemu zespołowi Smart Power, w skład którego 
weszli:
-studenci: Łukasz Słownik, Kamil Stemal,
Sara Machowska, Rafał Maciejczyk, Jakub Hasa, 
Grzegorz Wróbel, Radosław Zagórski, Adam Szymon, 
Dariusz Szukała, Aleksander Bilewski, Marek Sznura, 
Krzysztof Adamczak, Marcin Gleń, Fryderyk Holewik, 
Paweł Lis, Jarosław Chrukin, Mateusz Działowy, 
Szymon Żymełka, Tomasz Zadrożny, Michał 
Szumowski, Damian Krafczyk, Wojciech Galeja, 
Krzysztof Olek;
-  opiekunowie: prof. Wojciech Skarka (opiekun koła), 
mgr inż. Mirosław Targosz, dr inż. Marek Wyleżoł,
dr inż. Adam Cholewa, dr inż. Piotr Przystałka, 
mgr inż. Andrzej Katunin, dr inż. Krzysztof Psiuk, 
prof. Wojciech Moczulski;
-  osoby wspierające: dr inż. Arkadiusz Kolka, 
dr inż. Wacław Kuś, prof. Antoni John,
dr inż. Witold Beluch, mgr inż. Daniel Pająk, 
mgr Marcin Włodarczyk oraz inż. Piotr Kasza.
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w światowej czołówce ekip, które uczest
niczą w wyścigu od wielu lat i z roku na 
rok doskonalą swoje rozwiązania -  pod
kreśla prof. Wojciech Skarka.

Święto ekomotoryzacji

Zawody Shell Eco-Marathon odbywa
ją  się od 1939 roku. Rozgrywane w tym 
roku w Houston w Teksasie, Rotterdamie 
w Holandii i w Kuala Lumpur w Malezji 
stanowią również niezwykłe wydarzenie 
kulturalne. W edycji europejskiej, w któ
rej startował m.in. bolid zaprojektowa
ny i zbudowany na Politechnice Śląskiej, 
wzięło udział ponad dwieście zespołów, 
które prezentowały nie tylko najnow
sze rozwiązania techniczne, ale także za
akcentowały swoją odrębność kulturo
w ą poprzez narodowe stroje, tańce oraz 
śpiew. W trzydniowej imprezie -  zarów
no podczas zawodów, jak i imprez towa
rzyszących -  wzięło udział ponad 50 ty
sięcy widzów.

siętne części litra na sto ki
lometrów. Zespoły te kon
kurowały jednak z pojazda
mi prototypowymi o innym 
niż akumulatorowe źródle 
energii.

Imponujący 
wynik

Osiągnięty przez Smart 
Power rezultat to najlepszy 
wynik uzyskany dotychczas 
przez którąkolwiek z pol
skich ekip biorących udział 
w Shell Eco-Marathon. Zespołowi Mushellki udało się 
więc ustanowić nowy rekord Polski, będący odpowiedni

kiem 3650 km przejechanym na jednym (!) litrze benzy
ny. Biorąc pod uwagę koszt zużytej energii, 100 km uda
ło się przejechać za niecałe 10 groszy, co jest marzeniem 
każdego właściciela sa
mochodu. -  Koszt ener
gii potrzebnej naszemu 
bolidowi na przejecha
nie 100 km to ponad sto
razy mniej niż w naj
oszczędniejszych pro
dukowanych obecnie 
samochodach. Wynik 
ten jest zatem dużo lep
szy niż rezultaty ogrom
nej większości zespo
łów, chociażby bolidów 
z napędami spalinowy
mi, startujących w tych 
zawodach. Osiągnięty 
przez Smart Power re
zultat plasuje zespół
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Znakomite bezzałogowe 
statki latające

Michał Ożga i Mateusz Markowicz, studenci Wydziału Auto
matyki Elektroniki i Informatyki, będący członkami Między
wydziałowego Koła Naukowego Bezzałogowych Systemów 
Latających High Fiyers, zostali laureatami konkursu na 
najlepszą pracę -  inżynierską i magisterską -  poświęconą 
bezzałogowym statkom powietrznym. Studenci Politechniki 
Śląskiej zajęli w konkursie drugie i trzecie miejsce.

Agnieszka Moszczyńska

Odbywające się 25 maja zawody były częścią konferencji 
„Bezzałogowe statki powietrzne w Polsce”, zorganizo
wanej przez Muzeum Techniki w Warszawie pod patro
natem Instytutu Lotnictwa i Wydziału Mechanicznego, 
Energetyki i Lotnictwa Politechniki Warszawskiej przy 
wsparciu Ligi Przyjaciół Polskiego Lotnictwa. W zma
ganiach wzięło udział dwunastu uczestników -  sześciu 
w kategorii prac magisterskich i tyle samo autorów prac 
inżynierskich.

Autopilot szybowca 
zboczowego

Laureat drugiej nagrody w ka
tegorii prac magisterskich,
Michał Ożga, zaprezento
wał pracę „Autopilot szybow
ca zboczowego”, której pro
motorem był dr inż. Leszek 
Dziczkowski. -  Moja pra
ca opisuje proces koncepcyj
ny oraz wykonawczy urządze
nia, które wykorzystuje ze
staw czujników AHRS, GPS 
oraz wydajny 32-bitowy mi
krokontroler STM32 będą
cy jednostką centralną urzą
dzenia. Częścią programo
w ą urządzenia zarządza sys
tem operacyjny czasu rzeczy
wistego FreeRTOS -  wyja
śnia nagrodzony konstruktor.
Skonstruowany przez Ożgę 
autopilot umożliwia stabili

Głowica umożliwia stabilizację 
obrazu w trzech płaszczyznach

zowany lot bezzałogowego statku latającego na zadany 
azymut lub punkt o określonych współrzędnych geogra
ficznych. -  Telemetrię w czasie rzeczywistym, kontro
lę oraz konfigurację parametrów pracy urządzenia za
pewnia bezprzewodowe połączenie z urządzeniem wraz 
z oprogramowaniem stacji naziemnej opartej o kompu
ter klasy PC -  tłumaczy twórca modułu, który został 
wcześniej przetestowany oraz nastrojony przy użyciu 
motoszybowca o parametrach zbliżonych do klasy do

celowej. -  Modułowa i uni
wersalna struktura umożli
wia rozwój urządzenia oraz 
dostosowanie do wykorzy
stywanej platformy latają
cej -  dodaje.

System stabiliza
cji głowicy obser

wacyjnej

Mateusz Markowicz, któ
rego projekt zajął trzecie 
miejsce, przedstawił nato
miast „System stabilizacji 
głowicy obserwacyjnej dla 
bezzałogowych obiektów 
latających”, zrealizowany 
pod kierownictwem dr. inż. 
Romana Czyby. W swojej 
pracy magisterskiej autor 
opisał proces koncepcyjny 
oraz wykonawczy urządze
nia ruchomej głowicy ka
mer)'. -  Głowica umożliwia
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stabilizację obrazu w trzech płaszczyznach. Jednostką 
centralną jest ośmiobitowy mikrokontroler Atmega, 
który współpracuje z modułem AHRS umożliwiając 
określenie położenia przestrzennego obiektu względem 
ziemi -  tłumaczy laureat. Zaprojektowane urządzenie 
umożliwia współpracę z oprogramowaniem śledzącym 
cel. Obraz transmitowany jest poprzez sieć Ethernet, 
a komendy sterujące kamerą poprzez łącze szeregowe 
USART.

High Flyers

Nagrodzone systemy są jednymi z kluczowych, w któ
re powinien być wyposażony sterowany autonomicz
nie bezzałogowy statek latający. Znakomitą okazją, 
by zweryfikować ich skuteczności w warunkach bojo
wych będą tegoroczne „Międzyuczelniane Inżynierskie 
Warsztaty Lotnicze 2012 w Bezmiechowej” oraz zawo
dy „UAV Challenge -  Outback Rescue” odbywające się 
w przyszłym roku w Australii.
Obecnie Międzywydziałowe Koło Naukowe 
Bezzałogowych Systemów Latających High Flyers 
przygotowuje się do rywalizacji w dziedzinie sterowa
nych autonomicznie super zwrotnych i szybkich plat
form wielowimikowych. Członkowie koła wezmą 
udział w zawodach „International Micro Air Vehicle 
Conference and Flight Competition 2012”, które odbę
dą się w Braunschweig w Niemczech na początku lip- 
ca. Zadaniem skonstruowanej przez nich platformy bę
dzie odzyskanie dowodu z chronionego budynku we
dług przygotowanego wcześniej planu. Studentom 
i opiekunom High Flyers życzymy powodzenia, a au
torom zwycięskich prac i ich promotorom serdecznie 
gratulujemy.

Laureaci konkursu: Mateusz 
Markowicz (z lewej) i Michał Ożga 

w Muzeum Lotnictwa
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Wypłynęli na szerokie wody kajakiem z betonu i... 
wrócili z pucharami. Studenci budownictwa z koła 
naukowego „Concrete” wzięli udział w międzynarodowych 
regatach kajaków betonowych Betonkanorace 2012 
i odnieśli sukces. Dwukrotnie stanęli na podium oraz 
zdobyli nagrodę za najlepszą konstrukcję kajaka.

Katarzyna Wojtachnio

Regaty betonowych kajaków odbyły się w pierwszy 
weekend czerwca na akwenie wodnym w holenderskiej 
miejscowości Zwolle. Tegoroczna edycja była już 36. 
w historii konkursu. Jego celem było skonstruowanie 
i wykonanie według własnego pomysłu -  zarówno na re
cepturę betonu, jak  i na technologię wykonania -  betono
wego kajaka przez uczestników oraz udział w konkuren
cjach wyścigowych. Drużyna z Politechniki Śląskiej już 
po raz drugi wzięła udział w rywalizacji.
W szranki z naszymi studentami stanęło 38 drużyn 
z holenderskich uczelni technicznych. Drużyny rywali
zowały ze sobą w dziewięciu konkurencjach. Wyścigi 
odbywały się na trzech dystansach: 400, 200 i 100 
metrów i za każdym razem w trzech konfiguracjach 
- w  dwójkach męskich, żeńskich i mieszanych. W rywali
zacji liczyła się nie tylko prędkość z jaką zespoły przepły
nęły dystans, ale również wytrzymałość betonu na liczne 
uderzenia ze strony przeciwników. Dziewięcioosobowy 
zespół z naszej uczelni odniósł sukces w trzech konku
rencjach wyścigowych -  dwukrotnie zajęli trzecie miej
sce w dystansie na 200 m w dwójce mieszanej oraz

w dystansie na 100 m w dwójce damskiej. Zajął również 
czwartą pozycję w dystansie na 200 m w dwójce męskiej. 
Oprócz sukcesów w rywalizacji na wodzie, studenci 
z Politechniki Śląskiej otrzymali także prestiżowe wy
różnienie -  nagrodę za najlepszą konstrukcję kajaka. 
I to właśnie ona napawa ich największą dumą. -  Puchar 
za wykonanie najlepszej konstrukcji kajaka jest dla nas 
najcenniejszą nagrodą. Skoro na prawie czterdzieści ka
jaków to właśnie my otrzymaliśmy takie wyróżnienie, 
świadczy to jedynie o tym, że zrobiliśmy jakiś postęp. 
Doceniono również fakt, że jako nieliczni, o ile nie je 
dyni, korzystaliśmy z programu komputerowego do pro
jektowania w 3D -  opowiada jeden z członków drużyny 
Dawid Skutela.
Poza skorzystaniem z programu do modelowania 3D, 
o przyznaniu nagrody drużynie z naszej uczelni zade
cydowało także zredukowanie masy kajaka o 50 proc. 
w stosunku do zeszłorocznego, a także projekt mieszanki 
betonowej i dokładne wykonanie całej konstrukcji. 
Zdaniem studentów, tegoroczny sukces jest owocem wy
myślenia przez nich zupełnie nowej technologii wyko
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nania kajaka. -  Najpierw zbudowaliśmy drewnianą formę 
ze sklejki, a kiedy była już gotowa ułożyliśmy na niej siat
kę i zaczęliśmy nakładać beton. W ten sposób stworzyli
śmy nasz kajak. Zaletą tegorocznej technologii jest fakt, 
że mogliśmy w każdym miejscu kontrolować grubość be
tonu, co przy zeszłorocznej nie było możliwe. Dzięki temu 
udało nam się skonstruować o połowę lżejszy kajak -  opo
wiada członek drużyny Dariusz Czekała. Zeszłoroczna 
konstrukcja ważyła 153 kg, zaś tegoroczna już jedynie 85 
kg, mierzyła natomiast 4,5 m. W porównaniu z najcięż
szym kajakiem biorącym udział w czerwcowych regatach, 
ważącym aż 280 kg, konstrukcja naszych studentów była 
lekka jak  piórko.
Prace nad kajakiem trwały już od początku stycznia. 
Najwięcej czasu zajęło studentom skonstruowanie drew
nianej formy, a następnie owijanie jej sklejką, co okaza
ło się zadaniem niełatwym. Samo betonowanie zajęło już 
tylko kilka godzin.

Najbardziej emocjonującym momentem okazała się nato
miast pierwsza próba zwodowania, wykonana na tydzień 
przed regatami, która -  ku uciesze drużyny -  zakończyła 
się sukcesem. Po niej nie pozostało im już nic innego, jak  
tylko wyruszyć po puchary.
W skład zespołu reprezentującego Wydział Budownictwa 
Politechniki Śląskiej weszli: Joanna Kołodziej, Sandra 
Kampka, Dariusz Czekała, Dawid Skutela, Dawid Gieroń, 
Bartosz Szymański, Bartosz Krzysztofek, Daniel Gągola 
oraz Andrzej Kubica. Opiekę nad projektem sprawowali 
mgr inż. Grzegorz Cygan oraz mgr inż. Michał Drewniok. 
Niewykluczone, że w przyszłym roku członkowie koła na
ukowego „Concrete” powtórzą sukces swoich kolegów. 
Tegorocznej reprezentacji naszej uczelni serdecznie gra
tulujemy.

Autorami fotografii są: S. Kampka, 
B. Krzysztofek i B. Szymański

Członkowie zespołu z koła naukowego „Concrete”, reprezentujący Politechnikę Śląską w międzynarodowych regatach 
kajaków betonowych Betonkanorace 2012 wraz z wykonanym przez nich kajakiem
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Akademia BlackBerry II

Inauguracja drugiej edycji Akademii BlackBerry odbyła się 
w Centrum Edukacyjno-Kongresowym Politechniki Śląskiej 
w Gliwicach 23 maja. Przyszli deweloperzy aplikacji mobil
nych nie zawiedli i -  podobnie jak w roku ubiegłym -  licznie 
przybyli na spotkanie. Koordynatorzy projektu zapowiadają, 
że dla nikogo nie zabraknie miejsca na rozpoczynających 
się w październiku zajęciach.

Agnieszka Moszczyńska

Spotkanie inaugurujące koleją edycję projektu otworzył 
prof. Jerzy Świder, dziekan Wydziału Mechanicznego 
Technologicznego Politechniki Śląskiej, który był 
przy narodzinach tego pomysłu. -  Dzisiaj Akademia 
BlackBerry to funkcjonujące i rozwijające się przed
sięwzięcie, do którego przystępują kolejne uczelnie. 
Uczestniczący w nim studenci m ają szansę rozwijać 
swoje umiejętności i zdobywać nowe doświadczenia. 
Pojawiają się nowe, pasjonujące projekty i rozwiązania 
-  mówił dziekan.
Biorący udział w spotkaniu David Keane, senior co
untry manager polskiego oddziału Research in Motion 
(RIM), producenta rozwiązania BlackBerry, przyznał, 
że jest pod wrażeniem, jak wiełu deweloperów aplika
cji mobilnych na platformę BlackBerry pochodzi właśnie 
z Polski. -  Polska jest bardzo ważną częścią naszej spo
łeczności programistów. Mamy już kilkadziesiąt dosko

nałych aplikacji stworzonych na platformę BlackBerry 
właśnie przez polskich deweloperów. Jesteśmy dum
ni, udostępniając studentom Politechniki Śląskiej narzę
dzia i środki, które będą skutecznie wspierać przyszłe po
kolenie programistów. BlackBerry zostało wynalezione 
przez dwóch studentów z Kanady. Całkiem prawdopo
dobne jest więc, że dwójka studentów siedzących teraz 
w tej sali założy kiedyś firmę, która odniesie sukces po
równywalny do BlackBerry -  mówił Keane.

1 edycja = 2 semestry

-  W ubiegłym roku chęć udziału w pierwszej edy
cji Akademii BlackBerry zadeklarowało 250 osób. 
Z uwagi na olbrzymie zainteresowanie, które przero
sło nasze najśmielsze oczekiwania, zajęcia zostały osta
tecznie rozdzielone na dwa semestry -  mówił odpowie-

W ubiegłym roku chęć udziału w pierwszej edycji Akademii BlackBerry zadeklarowało 250 osób 
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dzialny za koordynację projek- [ 
tu dr Adam Cholewa z Katedry 
Podstaw Konstrukcji Maszyn 
Wydziału Mechanicznego Tech
nologicznego Politechniki Śląs
kiej. Pierwszy, zimowy, rozpo
czął się w październiku i trwał 
do stycznia tego roku. Łącznie 
wzięło w nim udział 120 studen
tów Wydziału Mechanicznego 
Technologicznego, podzielonych 
na cztery grupy po 30 osób każda.
W semestrze letnim zajęcia rozpo
częły się w lutym i jeszcze trwają, 
a uczestniczą w nich studenci po
zostałych wydziałów Politechniki 
Śląskiej, głównie Automatyki,
Elektroniki i Informatyki oraz 
Wydziału Elektrycznego. Dwie 
grupy liczące po 30 słuchaczy za
kończą edukację w ramach pierw- ' 
szej edycji Akademii BlackBerry Za koordynację projektu na Politechnice Śląskiej
jeszcze w czerwcu tego roku. odpowiada dr inż. Adam Cholewa
-  Przez miniony rok udało się nie
tylko przeprowadzić zaplanowane w ramach Akademii osiągnięciem projektu jest aplikacja do sterowania robo-
BlackBerry zajęcia, ale również zaprosić jej uczestni- tern, której możliwości zaprezentował uczestnikom spo-
ków do Amsterdamu na konferencję BlackBerry DevCon tkania jej twórca Kamil Sternal, który w tej chwili kończy
Europę -  wyliczał Witold Walczak z RIM. Ponadto, uda- studia na Wydziale Mechanicznym Technologicznym.,
ło się zrealizować dodatkowe projekty, m.in. w posta- Zadowolenie z dotychczasowej współpracy wyrazili
ci robota kontrolowanego przez PlayBooka czy lekkie- również uczestniczący w spotkaniu przedstawiciele za-
go pojazdu elektrycznego o nazwie Mushellka, który brał angażowanych w projekt firm -  Proget oraz Polkomtel
udział w tegorocznym wyścigu Shell Eco-Marathon. -  SA. Reprezentanci wspierających projekt instytucji
Pokazuje to, że nasza współpraca przez ostatni rok nie stwierdzili zgodnie, że celem Akademii BlackBerry jest
poszła na marne. Chcemy więc dalej inwestować w de- przekazanie najbardziej aktualnej wiedzy na temat metod
weloperów i rozwijać tę społeczność w Polsce. Przed oraz narzędzi tworzenia nowoczesnych aplikacji rnobil-
nami kolejne, miejmy nadzieję, że równie owocne, se- nych, a także umożliwienie studentom rozwijania prak-
mestry Akademii BlackBerry -  dodał Witold Walczak. tycznych umiejętności ich realizacji.

Pierwsze efekty

Dotychczas w ramach projektu 
powstały na Politechnice Śląskiej 
pierwsze aplikacje realizowane 
na urządzeniach BlackBerry. -  
Stworzona została m.in. aplikacja 
do telemetrii -  realizowana za po
mocą PlayBooka -  wykorzystana 
w bolidzie Mushellka. Powstało 
również sporo aplikacji zgłoszo
nych do Application World (plat
forma BlackBerry -  red.). Oprócz 
tego, grupa studentów mechatro
niki ma od niedawna nowy przed
miot -  technologie mobilne w dia
gnostyce i sterowaniu. Powstało 
również studenckie koło naukowe 
o tej samej nazwie, którego mam 
zaszczyt być opiekunem -  mó
wił dr Adam Cholewa. Kolejnym

Koordynatorzy projektu zapowiadają, że dla nikogo nie zabraknie miejsca 
na rozpoczynających się w październiku zajęciach
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Twój innowacyjny start-up 
z Technoparkiem Gliwice
Rozpoczęcie innowacyjnego biznesu wymaga zazwyczaj 
trzech rzeczy: pomysłu, umiejętności i pieniędzy. Ci, 
którzy posiedli pierwsze dwie z nich, często skarżą się, 
że ich oszczędności nie wystarczają na start, banki 
niechętnie pożyczają ludziom „bez historii”, a duże granty 
na działalność firm lub wdrożenia także łatwiej pozyskuje 
się już istniejącym podmiotom.

Marcin Baron

Remedium na ten problem znalazł gliwicki 
Technopark, który dzięki uruchomieniu Akceleratora 
Technologicznego Gliwice udziela wsparcia osobom 
mającym pomysł na innowacyjny biznes.
-  Jesteśmy gotowi inwestować w perspektywiczne po
mysły biznesowe. Posiadamy środki pozwalające na 
obejmowanie udziałów w nowopowstających firmach 
i dokapitalizowanie ich, wnosząc ok. 700.000 zł do 
każdej -  mówi prof. Jan Kosmol, prezes Technoparku 
Gliwice. Jest to propozycja zarówno dla świata na
uki, przed którym stawia się coraz wyższe wymagania 
w zakresie komercjalizacji technologii, ale również dla 
innych indywidualnych pomysłodawców -  na przy
kład tych, którzy chcą odmienić swoje życie zawodo
we oraz, wykorzystując wcześniejsze doświadczenia 
i umiejętności, decydują się na nową działalność. 
Akcelerator działa jak fundusz kapitału zalążkowego. 
Zainteresowany jest uruchomieniem takich spółek, któ
re w niedługim okresie zdobędąuznanie na rynku, a ich 
właściciele będą mogli się pochwalić znaczącym wzro
stem wartości udziałów. Stąd też oferta Technoparku 
w tym zakresie jest w pierwszej kolejności skierowana 
do osób wywodzących się ze środowisk technologicz
nych. Jest dla nich doskonałą okazją, aby bez znaczą
cych zobowiązań zweryfikować swój pomysł w aspek
cie rynkowym; a jeśli okaże się on zyskowny, sfinan
sować przeniesienie go na rynek. W chwili obecnej już 
10 pomysłów na rozwiązania technologiczne podlega 
tzw. preinkubacji, czyli na ich bazie opracowywane 
są analizy pozwalające na stworzenie pełnego modelu 
biznesowego.

12 kroków  do sfinansow ania  
now ego biznesu

1. Zgłoszenie pomysłu z wykorzystaniem  
formularza zgłoszeniowego pomysłu
2. Weryfikacja pomysłu według listy 
podstawowych kryteriów
3. Decyzja o objęciu pomysłu wsparciem  
w etapie preinkubacji
4. Podpisanie umowy o objęcie wsparciem  
w etapie preinkubacji
5. Wykonanie analiz prawnych i ekonomicz
nych
6. Podpisanie warunkowej umowy 
inwestycyjnej
7. Doprowadzenie pomysłu do gotowości 
inwestycyjnej
8. Podpisanie umowy inwestycyjnej
9. Zgoda Polskiej Agencji Rozwoju Przedsię
biorczości na wejście kapitałowe
10. Realizacja procedur powołania spółki 
portfelowej
11. Uruchomienie spółki portfelowej
12. Cykliczny monitoring i współpraca między 
Technoparkiem Gliwice a spółką portfelową
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Przyjmujemy rozwiązania z powodzeniem stosowane 
w najlepszych akceleratorach technologicznych na świecie 
-  tłumaczy Luk Palmen, Belg, który od ponad dziesięciu 
lat doradza polskim instytucjom w zakresie komercjaliza
cji technologii. -  Wraz z pomysłodawcą doprecyzowuje
my biznesowe i prawne aspekty jego pomysłu. Szczególnie 
zwracamy uwagę na przyszłą rentowność oraz tzw. „czy
stość” w zakresie wykorzystywanej własności intelektual
nej. Ze środków naszego Akceleratora Technologicznego 
Gliwice finansujemy odpowiednie ekspertyzy w tym za
kresie. Kiedy pomysł okazuje się wykonalny i opłacalny, 
wyceniamy jego wartość oraz tworzymy strukturę kapita
łową nowej spółki, w której główną rolę odgrywa pomy
słodawca. Poza wniesieniem kwoty ok. 700.000 zł poma
gamy dodatkowo znaleźć innych inwestorów. Już za kilka
naście tygodni uruchomione zostaną pierwsze firmy wy
kreowane w takim schemacie -  dodaje Palmen.
Dzięki Akceleratorowi Technologicznemu Gliwice, 
Technopark zamierza współtworzyć w nadchodzących 
miesiącach 5 innowacyjnych spółek. Finansowany po
mysł powinien dotyczyć nowej techniki, produktu, usługi 
lub nowego sposobu oferowania już istniejących produk

tów lub usług na rynku. Preferowane są pomysły związa
ne z elektroniką, technologiami związanymi z powłokami 
ochronnymi lub z medycyną, biotechnologiami, technolo
giami proekologicznymi, technologiami informacyjnymi 
i teleinformatyką. Nie jest jednak wykluczone inwestowa
nie w firmy z innych branż. Pomysłodawcą może być każ
da osoba fizyczna.
Realizacja projektu „Akcelerator Technologiczny Gliwice 
-  wsparcie doradczo-finansowe w fazie preinkubacji roz
wiązań innowacyjnych” finansowana jest ze środków 
Programu Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka w ra
mach działania 3.1. Inicjowanie działalności innowacyj
nej. Więcej informacji o Akceleratorze Technologicznym 
Gliwice można znaleźć na jego stronie internetowej: http:// 
www.teclmopark.gliwice.pl/atg. Można także kontakto
wać się z biurem Akceleratora w gliwickim Technoparku 
(tel. 32 335 85 00, e-mail atg@tcchnopark.gliwice.pl).

Projekt je t współfinansowany przez Unię Europejską w ra
mach Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego.

Finał Uniwersytetu Betonu 
Grupy Górażdże
W dniach 16-18 maja odbyła się gala finałowa pierwszej 
edycji Uniwersytetu Betonu Grupy Górażdże, na której 
dziesięciu studentów z koła naukowego „Concrete”, 
działającego przy Katedrze Inżynierii Materiałów i Proce
sów Budowlanych Wydziału Budownictwa, zmierzyło się 
z 16 drużynami uczelni technicznych z całej Polski.

Michał Drewniok

Głównym celem projektu było uzyskanie wyników wy
trzymałościowych na zaprawach normowych po 2, 7, 
14, 28 i 56 dniach dostarczonych przez organizatora za
szyfrowanych cementów oraz zaproponowanie poten
cjalnych obszarów zastosowania badanych cementów 
w konstrukcjach betonowych. Ocenie podlegały naj
bardziej zbliżone wyniki do wzorcowych, uzyskanych 
w akredytowanym Laboratorium Materiałów Budow
lanych w Strzelcach Opolskich, oraz przedstawiana pre
zentacja na gali finałowej w Centrum Konferencyjnym 
Górażdże 17 maja.
Drużyna z Politechniki Śląskiej prawidłowo rozszyfro
wała nazwy otrzymanych przez organizatora cementów 
oraz uzyskała zbliżone do wzorcowych wyniki badań.

Wykonała również szereg innych testów laboratoryjnych, 
celem ułatwienia oznaczenia przesłanych cementów. 
Drużyna koła naukowego „Concrete” Wydziału 
Budownictwa zajęła IV miejsce w konkursie drużyno
wym oraz zdobyła nagrodę w postaci stolika wibracyjne
go firmy Testing.
W skład dryżyny z Wydziału Budownictwa weszli: 
Joanna Kołodziej, Sandra Kampka, Sebastian Staniek (111 
rok studiów), Elżbieta Gembalczyk, Justyna Thlon, Anna 
Kobielarz, Marcin Babło, Łukasz Kosobucki, Marcin Jan 
Grzegorzek (IV rok studiów), Leszek Szynkiewicz (I rok 
studiów II stopnia) oraz opiekunowie: dr inż. Tomasz 
Ponikiewski i autor niniejszej relacji.
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Działalność Biblioteki Głównej 
na rzecz parametryzacji uczelni
Ewaluacja, parametryzacja, kategoryzacja -  pojęcia te 
wzbudzają w świecie naukowym żywe zainteresowanie. 
Dyskusja toczy się na temat metod i narzędzi oceny pozio
mu naukowego jednostek, tym bardziej, że Ministerstwo 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego zapowiada od nowego roku 
akademickiego ściślejsze niż dotychczas powiązanie 
poziomu finansowania z poziomem naukowym jednostki.

Maria Rychlewska

Nowością ma być Kategoria A+ z poziomem finan
sowania 1,5 oraz powołanie Krajowych Naukowych 
Ośrodków Wiodących. Jednostki o kategorii A+ będą 
wyłonione z jednostek o kategorii A przy użyciu „bar
dziej wyśrubowanych kryteriów np. impact faktor, 
współczynnik Hirscha czy cytowań”, tzw. wskaźników 
bibliometrycznych.

Challenge

Opracowany przez Departament Strategii Ministerstwa 
Nauki i Szkolnictwa Wyższego raport pt. „Ewaluacja 
instytucji naukowych w Polsce w świetle porównań mię
dzynarodowych” przedstawia modele finansowania sto
sowane w różnych krajach i różne wskaźniki ewaluacji, 
które są miarą oceny instytucji naukowych. Wszędzie 
wskaźniki bibliometryczne są  liczącym się narzędziem 
oceny poziomu naukowego, powszechnie przywiązuje 
się dużą wagę do jakości badań, publikacji ich wyników 
i rankingów czasopism, w których te wyniki są publiko
wane. Stanowią kryteria przydzielania grantów, fundu
szy na badania czy uzyskiwania awansu naukowego. Są 
naprawdę ważne.
W 2011 roku Ernst&Young opublikował raport 
„Produktywność naukowa wyższych szkół publicznych 
w Polsce. Bibliometryczna analiza porównawcza” do
tyczący jakości badań prowadzonych w szkołach wyż
szych w Polsce i ich konkurencyjności w kontekście mię
dzynarodowym. Raport zawiera m.in. dane dotyczące 
porównania ilości publikacji naukowych rejestrowanych 
w ISI Web o f Science.
Przeglądając materiały mówiące o zmianie w sposobie 
finansowania nauki i dostępne rankingi postawiliśmy so
bie (bibliotekarze) pytania: czy i jakie działania Biblio
teka Główna może podjąć na rzecz parametryzacji uczel
ni? Ze wskaźnikami bibłiometrycznymi pracujemy na co 
dzień, umiemy je  wyliczać i zdajemy sobie sprawę z ich 
znaczenia.

Postanowiliśmy zatem:
1. Utworzyć cyfrową bazę publikacji naukowych w for
mule otwartego dostępu -  Repozytorium uczelniane RE- 
POLIS (pisaliśmy o tym w „Biuletynie Politechniki Ślą
skiej” nr 12/2011 s.42-43)
2. Utworzyć cyfrową bazę prac doktorskich i habilitacyj
nych pracowników Politechniki Śląskiej
3. Wdrożyć interfejs do zintegrowanego poszukiwania 
i pozyskiwania publikacji naukowych
4. Zapewnić, przy pomocy władz uczelni i całej społecz
ności akademickiej, kompletność bazy Bibliografia Publi
kacji Pracowników Politechniki Śląskiej „DOROBEK”. 
W 2010 roku uzyskaliśmy grant z Programu Operacyjne
go IG, który zabezpieczył nam środki finansowe na reali
zację w/w celów.

Discovery and delivery

Narzędziem ułatwiającym szybkie i relewantne wyszuki
wanie informacji naukowych zarówno lokalnie w zbio
rach bibliotek, jak  i globalnie w sieci są multiwyszuki- 
warki. Są one na rynku od niedawna, w zależności od pro
ducenta bardziej lub mniej znane. W Polsce w tej chwili 
jest znana tylko jedna implementacja multiwyszukiwarki 
EBSCO Discovery Service -  w Bibliotece Uniwersytec
kiej UW.
W listopadzie ubiegłego roku w wyniku przetargu pod
pisaliśmy umowę z firmą Aleph Polska, dystrybutorem 
produktów firmy ExLibris, na licencję multiwyszuki
warki PRIMO, najbardziej zaawansowanej technologicz
nie spośród oferowanych w świecie. Ten wybór stawia 
nas w elitarnym towarzystwie uniwersytetów Harvardu 
czy Oxfordu, uczelni Berlina i Zurichu. Nasz zakup za
uważyły wszystkie specjalistyczne portale, ponieważ jest 
to pierwsza w Polsce implementacja PRIMO i pierwsza 
w świecie nowatorska implementacja z innym niż Aleph 
(produkt ExLibris-u) komputerowym systemem biblio
tecznym.
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Wdrażany system PRIMO cechować będzie m.in.:
• jedno okienko wyszukiwawcze dla źródeł elektronicz
nych, cyfrowych i tradycyjnych papierowych zarówno 
w skali lokalnej, jak i globalnej
• dostosowanie wyglądu interfejsu użytkownika do spe
cyfiki uczelni,
• osadzanie na dowolnych portalach uczelnianych, a tak
że urządzeniach mobilnych,
• integracja z serwerem kontekstowo tworzącym powią
zanie do opartych na standardzie OpenURL zasobów 
elektronicznych, czyli linkowanie do wybranych mate
riałów
• integracja z usługą indeksu centralnego zapewniającą 
wyszukiwanie w zasobach globalnych,
• model wspólnotowego przetwarzania informacji (Web 
2 .0), folksonomia,
• wykorzystanie serwisu rekomendującego dla artykułów 
naukowych opartego na statystykach użycia bX
• jedna lista wyników, posortowana zgodnie z rankin
giem relewancji (trafności),
• deduplikacja listy wyników wyszukiwania,
• skategoryzowane (facety) grupowanie listy wyników 
wyszukiwania umożliwiające szybkie jej zawężenie. 
Primo Central jest utrzymane w modelu Cloud Compu- 
ting. W odróżnieniu od innych multiwyszukiwarek jest 
wyposażone w dwa dodatkowe narzędzia: SFX Open 
link Solver i w BX Recommender Service.
SFX Open URL link Solver dostarcza użytkownikom 
linki do pełnych tekstów wybranych pozycji, zarówno do 
znalezionych lokalnie w danej bibliotece: w jej katalogu 
bibliotecznym, repozytorium uczelnianym czy bibliotece 
cyfrowej, jak  i globalnie -  informuje o dostępności do 
systemów zewnętrznych, łączy użytkownika z interesu
jącym go opracowaniem.
SFX Knowledge Base zawiera informacje na temat 
ogromnej ilości materiałów naukowych e-czasopism, 
e-książek czy materiałów konferencyjnych i raportów 
z badań. Spośród pokazywanych wyników możemy wy
brać tylko te najbardziej interesujące dla nas stosując 
kryteria m.in. rodzaju publikacji, daty wydania, języka, 
kraju wydania itp.
PRIMO j est jedyną wyszukiwarką wyposażoną w system 
rekomendacji publikacji naukowych, bX rejestruje m i

liony przeszukiwań, znajdując interesujący artykuł czy
telnik może prześledzić jego powiązania z innymi arty
kułami (trochę na zasadzie działania sklepów interneto
wych, klient, który kupił to, kupił też ...). System znajdu
je, śledząc miliony połączeń, artykuły powiązane nieza
leżnie od tego, z jakich są czasopism, platform e-źródeł 
i jakich wydawców. Ważne jest też to, że uwzględnia IF 
(Impact Factor) czasopisma, w którym artykuł się ukazał 
i jego dotychczasowe cytowania.

Third mission

Znajdujemy się zatem w gronie tych bibliotek świato
wych, które posiadająjuż nowoczesne rozwiązanie w za
kresie wyszukiwania i dostarczania informacji. Wyprze
dziliśmy w tym zakresie większość polskich bibliotek 
uczelnianych i ogólnie naukowych.
Implementacja PRIMO w naszej bibliotece wkrótce się 
zakończy, jesteśmy na etapie szkoleń i testów. Od nowe
go roku akademickiego umożliwimy naszym czytelni
kom wyszukiwanie i dostarczanie treści naukowych jak 
najbardziej aktualnych i relewantnych, możliwych tak
że do osiągnięcia przez urządzenia mobilne. W repozy
torium uczelnianym REPOL1S zaoferujemy możliwość 
szybkiego publikowania widocznych od razu w sieci ma
teriałów naukowych autorstwa naszych pracowników 
i doktorantów. Pracujemy nad osiągnięciem 100 proc. 
kompletności bazy Bibliografia Publikacji Pracowników 
Politechniki Śląskiej DOROBEK.
Wszystkie te działania powinny przyczynić się do więk
szej widoczności potencjału naukowego Politechniki 
w świecie, lepszej dystrybucji wiedzy o prowadzonych 
na uczelni badaniach, o ich innowacyjności i wpływie na 
gospodarkę. To ostatnie wpisuje się w popularyzowaną 
ostatnio (m.in. przez prof. Michała Kleibera) ideę trze
ciej misji uczelni wyższych (Third mission).
Oczywiście, że zmiana wskaźników bibliometrycznych 
nie nastąpi natychmiast, ale działania podjęte przez bi
bliotekę przyniosą rezultaty ważne dla parametryzacji 
uczelni pod warunkiem, że pracownicy naukowi skorzy
stają ze stworzonych przez Bibliotekę możliwości szyb
kiego wyszukiwania i szybkiego publikowania.
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Olimpiada języka niemieckiego

Kto pojedzie do Magdeburga? 18 maja już po raz siódmy 
w Studium Praktycznej Nauki Języków Obcych Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach odbył się finał Ogólnopolskiej Olimpiady 
Języka Niemieckiego dla Studentów Uczelni Technicznych.

Renata Pełka

Olimpiadę rozpoczęła godzinna część pisemna, której 
celem było sprawdzenie umiejętności językowych w za
kresie rozumienia ze słuchu, rozumienia tekstu pisane
go, słownictwa technicznego, zagadnień gramatycznych 
i kulturoznawczych. Po południu natomiast odbyła się 
część ustna, w której prócz sprawności językowej liczyła 
się umiejętność kompleksowej, analitycznej wypowiedzi 
na wylosowany temat. Na zakończenie nastąpiło ogło
szenie zwycięzcy oraz wręczenie wszystkim uczestni
kom dyplomów i nagród.
Do Magdeburga w Niemczech na letni kurs języka nie
mieckiego pojedzie, jak każdy dotychczasowy zwy
cięzca olimpiady, studentka Wydziału Elektrycznego 
Politechniki Warszawskiej Marta Skarżyńska, któ
ra zajęła I miejsce. U miejsce zdołyła Monika Mainka

Marta Skarżyńska, 
zwyciężczyni tegorocznej olimpiady
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z Wydziału Budownictwa Politechniki Opolskiej, 
a 111 miejsce student Wydziału Inżynierii Lądowej 
Politechniki Warszawskiej Łukasz Krysiak.
Naszą uczelnię reprezentowali: Patryk Skrzyszowski 
z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki 
oraz Daria Lein z Wydziału Inżynierii Środowiska 
i Energetyki, która zajęła IV miejsce.

Do finału dopuszczana jest zawsze trzydziestka najlep
szych studentów, którzy uzyskali najwyższy wynik pod
czas I etapu olimpiady. W I etapie, który odbył się 18 li
stopada 2011 roku w uczelniach macierzystych na tere
nie całego kraju, wzięło udział 166 studentów z 12 uczel
ni. Na finał VII Olimpiady przyjechało 25 studentów 
z 9 uczelni technicznych. Byli to studenci z Politechnik:

Daria Lein, najlepsza studentka z naszej uczelni 
zajęła IV miejsce
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Uczestnicy i organizatorzy siódmego finału olimpiady języka niemieckiego

Białostockiej, Częstochowskiej, Krakowskiej, Łódzkiej, 
Opolskiej, Rzeszowskiej, Warszawskiej i oczywi
ście Śląskiej oraz z Uniwersytetu Technologiczno- 
Przyrodniczego w Bydgoszczy.
Ideą organizowania olimpiady jest promocja języ
ka niemieckiego, kultury krajów niemieckojęzycznych 
oraz zachęcenie przyszłych inżynierów do rozszerzania 
i wzbogacania swojej wiedzy dotyczącej języka niemiec
kiego, w tym także technicznego. Organizatorzy dążą do 
zmotywowania studentów do podnoszenia i doskonale
nia umiejętności posługiwania się językiem niemieckim 
w dziedzinie techniki i informatyki, tak aby nabyte przez 
nich doświadczenia mogły być wykorzystane później w 
ich karierze zawodowej.
Można śmiało powiedzieć, że VII edycja olimpiady po
kazała wzrastające zainteresowanie studentów językiem 
niemieckim, gdyż nigdy dotąd na finał nie przyjechało 
jeszcze tylu studentów. Jest to swoisty rekord. A trzeba 
powiedzieć, że nie jest łatwo. Olimpiada sprawdza nie 
tylko ogólną znajomość języka niemieckiego na pozio
mie B2/C1, ale również specjalistyczne słownictwo w ob
cym dla studentów języku. Rohstoffe, Membranen, fos- 
sile Brennstoffe, globale Erderwarmung, Datenmengen 
-  to tylko niektóre wyrazy z testu olimpiady.
Jak co roku, tak i podczas VII olimpiady, uczestnicy fi
nału wykazali się zarówno bardzo dobrymi umiejętno
ściami językowymi, jak  i szeroką wiedzą z wielu dzie
dzin, które były przedmiotem ich wypowiedzi. Finaliści 
zaprezentowali znakomite kompetencje językowe i me
rytoryczne. Do Gliwic przyjechali młodzi ludzie, którzy 
nie boją się wyzwań, ryzyka i rywalizacji. Uczestnicy 
olimpiady wzbogacają swoje umiejętności, a udział w fi
nale jest dla nich kolejnym ważnym życiowym doświad
czeniem. Studenci czują, że uczestnicząc w olimpiadzie 
wzbogacają swoją wiedzę nie tylko z języka niemiec
kiego, ale także uczą się niemieckojęzycznych wyrażeń 
i zwrotów potrzebnych w przyszłej pracy zawodowej in
żyniera różnych dziedzin. Finał olimpiady jest dla nich 
również okazją do nawiązywania w miłej atmosferze no
wych znajomości i kontaktów.

Organizatorzy olimpiady kolejny raz byli zadowo
leni z wiedzy uczestników finału. Cieszy ich tak
że fakt, że wzrasta zainteresowanie językiem niemiec
kim oraz to, że olimpiada zyskuje popularność na tere
nie całej Polski. Organizatorzy dokładają wszelkich sta
rań, aby nagrodzić wysiłek włożony w naukę wszyst
kich uczestników finału. Bez pomocy sponsorów było
by to jednak niemożliwe, dlatego organizatorzy pragną 
w tym miejscu podziękować wszystkim instytucjom, któ
re ufundowały nagrody, a są to: fundator nagrody głównej 
Rektor Uniwersytetu Otto-von-Guericke w Magdeburgu 
professor dr. Klaus Erich Pollmann, Instytut Goethego 
w Warszawie, Dom Współpracy Polsko-Niemieckiej 
w Gliwicach, Ambasada Szwajcarii w Warszawie, 
Konsulat Generalny Niemiec we Wrocławiu, firmy 
Muller -  dla Lilia Logistik oraz Kilmark, księgarnia 
Columbus oraz wydawnictwa: Langenscheidt, Hueber, 
LektorKIett oraz BC Edukacja. Wszystkim sponsorom 
dziękujemy za zaangażowanie i wsparcie.
Należy wspomnieć, iż zwycięzca olimpiady, będąc już 
w Magdeburgu na Uniwersytecie, wygłasza dla uczest
ników kursu pochodzących z rożnych krajów referat pre
zentujący Polskę. Organizatorzy olimpiady są pewni, ze 
Marta Skarżyńska zrobi to celująco.
Laureaci trzech pierwszych miejsc nie mogą już brać 
udziału w kolejnych edycjach olimpiady, ale pozosta
li myślą już zapewne o je j  VIII edycji, której pierwszy 
etap planowany jest na listopad 2012 r. Organizatorzy 
olimpiady już dziś zapraszają wszystkich zainteresowa
nych studentów do udziału. Więcej informacji znajduje 
się na stronie internetowej Studium Praktycznej Nauki 
Języków Obcych.
Zwycięzcom i uczestnikom pierwszego i drugiego etapu 
VII edycji olimpiady jeszcze raz gratulujemy i życzymy 
dalszego doskonalenia umiejętności językowych z języ
ka niemieckiego. Alles Gute!!!
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Nowa witryna rekrutacyjna 
Politechniki Śląskiej
W związku z rekrutacją na rok akademicki 2012/2013 
uruchomiona została nowa witryna informacyjno-rekruta- 
cyjna Politechniki Śląskiej.

Paweł Doś

Kandydaci na studia znajdą tam wszystkie niezbędne 
informacje na temat oferty edukacyjnej uczelni oraz 
procesu rekrutacji. Przejrzysta szata graficzna ułatwia 
nawigację strony, zalogowanie się do Systemu Obsługi 
Rekrutacji i ostatecznie wybór kierunku studiów.
Strona główna www.rekrutacja.polsl.pl podzielona zo
stała na osiem sekcji odpowiadających formom kształ
cenia oferowanym przez Politechnikę Śląską. W zależ
ności od tego, kto na jakim etapie edukacji się znajduje, 
określa w punkcie wyjścia dalszą drogę poruszania się po 
nowej witrynie. Zawartość strony można sortować we
dług wydziałów lub kierunków, które podzielone zostały 
alfabetycznie.
W opisie każdego z 46 kierunków znajdują się kryteria 
przyjęć, opis sylwetki absolwenta, a także lista przykła
dowych przedmiotów znajdujących się w programie stu
diów.
Na stronie www.rekrutacja.polsl.pl znajduje się również 
zakładka ABC rekrutacji, gdzie kandydaci znajdą wska
zówki, jak krok po kroku przejść przez ten proces. Kli

kając ikonę SOREK zostaną natomiast automatycznie 
przeniesieni do Systemu Obsługi Rekrutacji, za pomocą 
którego prowadzona jest rekrutacja na Politechnice Ślą
skiej.
Osoby, które z przyczyn losowych zmuszone będą pod
czas rekrutacji korzystać z pomocy pełnomocnika, znaj
dą na stronie informacje, jak powinny postępować. Rów
nież dla kandydatów niepełnosprawnych znajduje się na 
stronie szereg ważnych wiadomości.
W każdym momencie ze strony rekrutacyjnej można 
przenieść się bezpośrednio na stronę główną uczelni, 
a także na oficjalny profil Politechniki Śląskiej w por
talach społecznościowych facebook czy twitter oraz na 
konto uczelni na YouTubie. Podlinkowany został rów
nież najświeższy, obowiązujący podczas tegorocznej re
krutacji elektroniczny informator dla kandydatów na stu
dia.
To oczywiście nie koniec prac nad nową stroną rekru
tacyjna, która będzie stale uaktualniana i uzupełniana 
o nowe treści.

S O R E K

J l f M M

Politechnika Śląska
Strona domowa

M E N U  G Ł Ó W N E

H a r m o n o g ra m

K ryteria  p rzy jąć

K o m iłje  r e k r o ta c y jn a

K an d yd aci n ie p e łn o sp r a w n i  

R ek ru ta c ja  p r z e z  p e łn o m o c n ik a  

I n fo r m a to r  o  k ieru n k a ch  

Z ałogu j **ą w  S y s t e m ie  O b słu g i 
R ek ru ta c ji (S O R eh )_______________

In fo r m a c je  p r z y ję ty c h

Mam maturą, 
chcę studiować na 

studiach stacjonarnych 
1 stopnia

Mam tytui licencjata, 
chcę studiować na 

studiach stacjonarnych 
i l stopnia

Mam tytui inżyniera, 
chcę studiować na 

studiach stacjonarnych 
II stopnia

Mam tytui magistra, 
chcę studiować na 

studiach doktoranckich 
li 1 stopnia

Mam maturę, 
chcę studiować na 

studiach 
niestacjonarnych 

1 stopnia

Mam tytui licencjata, 
chcę studiować na 

studiach 
niestacjonarnych 

i 1 stopnia

: Mam tytui inżyniera, 
chcę studiować na 

studiach 
niestacjonarnych 

11 stopnia

Studia podyplomowe, 
kursy dokształcające
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Piast Gliwice w ekstraklasie!

Piłkarze Piasta Gliwice po dwuletniej przerwie wywalczyli 
powrót do ekstraklasy. W decydującym meczu z Zawiszą 
Bydgoszcz pokonali przeciwników w doskonałym stylu, 
wygrywając 3:0.

Katarzyna Wojtachnio

Po raz pierwszy w historii Piast Gliwice wywalczył 
awans do ekstraklasy w 2008 roku, ale po dwóch 
sezonach spadł do I ligi.
W minionym sezonie walka o miejsce w ekstra
klasie rozegrała się ostatecznie 27 maja na nowym 
i imponującym stadionie Piasta Gliwice. 
Decydujące o zwycięstwie bramki zdobyli dla gli
wickiej drużyny: Ruben Jurado, Wojciech Kędziora 
i Tomasza Podgórski. Drużynę poprowadził do 
zwycięstwa trener Marcin Brosz.
Rozstrzygający mecz wzbudził olbrzymie zaintere
sowanie wśród kibiców. Wszystkie bilety zostały 
wykupione na dzień przed rozgrywką. Po wygranej 
na stadionie zapanowała euforia. Piłkarze odebrali 
z rąk prezydenta Gliwic Zygmunta Frankiewicza 
okolicznościowe medale za awans, następnie wraz 
z kibicami świętowali swój sukces na gliwickim 
rynku.
Piast Gliwice jest jednym partnerów Politechniki 
Śląskiej na mocy umowy o współpracy z 23 lutego 
2011 r., która polega przede wszystkim na wzajem
nym realizowaniu usług promocyjnych przez obu 
partnerów.
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Akty normatywne uczelni
W maju 2012 r. ukazały się następujące akty normatywne 
Rektora Politechniki Śląskiej:

Zarządzenie nr 52/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 10 maja 2012  roku w sprawie regulaminu przyzna
wania i wypłacania stypendiów dla uczestników studiów 
doktoranckich w ramach dotacji na działalność statutową 
Zarządzenie nr 53/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 10 maja 2012  roku w sprawie utworzenia studiów 
doktoranckich na Wydziale Organizacji i Zarządzania 
Zarządzenie nr 54/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 15 maja 2012  roku w sprawie gospodarki złomem 
powstałym w procesie inwestycyjnym lub remontowym 
Zarządzenie nr 55/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 14 maja 2012 roku zmieniające zarządzenie 
w sprawie powołania na rok 2012 Uczelnianej Komisji ds. 
Studenckich Praktyk i Obozów Naukowo-Badawczych 
Zarządzenie nr 56/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 23 maja 2012 roku w sprawie monitorowania pro
jektów strategicznych w 2012  roku i zarządzania ryzykiem 
Zarządzenie nr 57/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 28 maja 2012  roku w sprawie darowizn i sponsorin
gu finansowego
Pismo okólne nr 28/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 16 maja 2012  roku w sprawie realizacji dostaw 
sprzętu komputerowego
Pismo okólne nr 29/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej

z dnia 29 maja 2012 roku w sprawie terminarza wyborów 
do Uczelnianej Komisji Dyscyplinarnej ds. Nauczycieli 
Akademickich, na kadencję 2 0 1 2 -2 0 1 6  
Pismo okólne nr 30/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 28 maja 2012  roku w sprawie efektów kształcenia 
dla poszczególnych kierunków studiów 
na Politechnice Śląskiej
Pismo okólne nr 31/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 29 maja 2012 roku w sprawie limitów przyjęć w se
mestrze zimowym na kierunki stacjonarnych studiów I i II 
stopnia w roku akademickim 2012/2013 na Politechnice 
Śląskiej
Pismo okólne nr 32/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 29 maja 2012 roku w sprawie warunków i trybu 
rekrutacji na studia I i II stopnia na Politechnice Śląskiej 
w roku akademickim 2013/2014 
Pismo okólne nr 33/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 29 maja 2012 roku w sprawie uruchomienia formy 
studiów oraz likwidacji kierunku studiów 
Pismo okólne nr 34/11/12 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 29 maja 2012 roku w sprawie zmiany zasad przyj
mowania na Politechnice Śląskiej laureatów i finalistów 
olimpiad w latach akademickich: 2012/2013, 2013/2014 
i 2014/2015.

Uchwały Senatu

1
28 maja 2012 r. odbyło się XXXVII zwyczajne posiedzenie 
Senatu Politechniki Śląskiej. Podczas posiedzenia Senat 
przyjął następujące uchwały:

Uchwałę nr XXXVIII/317/11/12 w sprawie zatwierdze
nia sprawozdania Rektora za rok 2011 z działalności 
Politechniki Śląskiej.
Uchwałę nr XXXVIII/318/11/12 w sprawie oceny działal
ności Rektora Politechniki Śląskiej za 2011 rok.
Uchwałę nr XXXVIII/319/11/12 w sprawie zatwierdze
nia sprawozdania finansowego Politechniki Śląskiej za rok 
2011 .

Uchwałę nr XXXVIII/320/l 1/12 w sprawie podziału zysku 
netto Politechniki Śląskiej za 2011 rok.
Uchwałę nr XXXVlII/321/11/12 w sprawie powołania re
cenzenta do zaopiniowania wniosku Senatu Politechniki 
Częstochowskiej o nadanie tytułu doktora honoris causa 
Panu prof. dr. hab. inż. Andrzejowi TYLIKOWSKIEMU.

Uchwałę nr XXXVIII/322/l 1/12 w sprawie powołania re
cenzenta do zaopiniowania wniosku Senatu Politechniki 
Częstochowskiej o nadanie tytułu doktora honoris causa 
Panu prof. dr. hab. inż. Januaremu BIENIOWI.
Uchwałę nr XXXVIII/323/l 1/12 w sprawie zaopiniowania 
wniosków dotyczących mianowania na stanowisko profe
sora zwyczajnego w Politechnice Śląskiej.
Uchwałę nrXXXVIII/324/l 1/12 w sprawie wyrażenia zgo
dy na powołanie dyrektora Kolegium Języków Obcych. 
Uchwałę nr XXXVIII/325/l 1/12 w sprawie uchwalenia ter
minarza wyborów do Uczelnianej Komisji Dyscyplinarnej 
ds. Nauczycieli Akademickich, na kadencję 2012 -  2016. 
Uchwałę nr XXXVIII/326/l 1/12 w sprawie określenia 
efektów kształcenia dla poszczególnych kierunków stu
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diów na Politechnice Śląskiej.
Uchwałę nr XXXVIII/327/łl/12 w sprawie limitów 
przyjęć w semestrze zimowym na kierunki stacjonarnych 
studiów I i II stopnia w roku akademickim 2012/2013 na 
Politechnice Śląskiej.
Uchwałę nr XXXVIII/328/l 1/12 w sprawie warunków i 
trybu rekrutacji na studia I i II stopnia na Politechnice 
Śląskiej w roku akademickim 2013/2014.
Uchwałę nr XXXVIII/329/l 1/12 w sprawie uruchomie
nia studiów niestacjonarnych I stopnia na makrokierun- 
ku o nazwie „Informatyka przemysłowa” na Wydziale 
Inżynierii Materiałowej i Metalurgii oraz na Wydziale 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki.
Uchwałę nr XXXV III/330/ll/12 w sprawie likwida
cji studiów międzykierunkowych I stopnia (stacjonar
nych i niestacjonarnych) o nazwie „Ochrona środowiska

i metalurgia”, prowadzonych przez Wydział Inżynierii 
Środowiska i Energetyki wspólnie z Wydziałem 
Inżynierii Materiałowej i Metalurgii.
Uchwałę nr XXXVIII/332/l 1/12 zmieniająca uchwałę 
w sprawie zasad przyjmowania na Politechnice Śląskiej 
laureatów i finalistów olimpiad w latach akademickich: 
2012/2013, 2013/2014 i 2014/2015.
Uchwałę nr XXXVIII/333/l 1/12 w sprawie wyrażenia 
zgody na zbycie nieruchomości gruntowej zabudowanej, 
położonej w Gliwicach przy ul. Bałtyckiej 8 , oznaczonej 
jako działka geodezyjna nr 318/1, obręb Przedmieście. 
Uchwałę nr XXXVIII/335/l 1/12 w sprawie wyrażenia 
zgody na zbycie nieruchomości gruntowej zabudowanej, 
położonej w Gliwicach przy ul. Zwycięstwa 42, oznaczo
nej jako działka geodezyjna nr 942, obręb Stare Miasto.

Nowi profesorowie
Prezentujemy sylwetki naukowców, którzy w ostatnim 
czasie otrzymali tytuł naukowy profesora.

Prof. dr hab. inż. Radosław Grzymkowski
Wydział Matematyki Stosowanej. Absolwent Wydziału Matematyczno- 
Fizycznego Politechniki Śląskiej. Stopień naukowy doktora uzyskał w 1980 r., 
a doktora habilitowanego w roku 1992. Od roku 1994 jest zatrudniony 
na stanowisku profesora nadzwyczajnego. Tytuł naukowy profesora nauk 
technicznych otrzymał 24.04.2012 r.
Od 1993 roku pełni funkcję kierownika Zakładu Zastosowań Matematyki, 
a od roku 1994 dyrektora Instytutu Zastosowań Matematycznych. W latach 
1993-1995 oraz 2002-2008 był prodziekanem ds. studenckich. W latach 1995- 
2002 pełnił funkcję dziekana Wydziału Matematyczno-Fizycznego. Od roku 
2008 ponownie sprawuje funkcję dziekana wydziału, który od 2011 r. nosi 
nazwę: Wydział Matematyki Stosowanej.
W obszarze jego zainteresowań naukowych znajdują się obok matematyki 
także modelowanie matematyczne problemów związanych z przepływem 
ciepła i masy oraz zagadnienia optymalizacyjne i symulacyjne związane 
z modelowaniem systemów.

Prof. dr hab. inż. Jan Szlązak
Wydział Górnictwa i Geologii. Absolwent Akademii Górniczo-Hutniczej 
w Krakowie. Stopień naukowy doktora uzyskał w 1981 r., a doktora 
habilitowanego w roku 2000. Od roku 2010 jest zatrudniony na stanowisku 
profesora nadzwyczajnego. Tytuł naukowy profesora nauk technicznych 
otrzymał 24.04.2012 r.
Od roku 2010 pełni funkcję zastępcy dyrektora ds. nauki Instytutu Eksploatacji 
Złóż.
Jest specjalistą z zakresu aerologii górniczej, ratownictwa górniczego 
i bezpieczeństwa pracy.
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Stanowiska, stopnie naukowe

Prof. dr hab. inż.
Zdzisław  K UDLIŃSK I
Wydział Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii -  od 1.06.2012 r. 
do 30.09.2014 r.

Zatrudnienie na stanowisku  
profesora zwyczajnego

Prof. dr hab. inż.
Andrzej RUSIN
Wydział Inżynierii Środowiska 
i Energetyki -  od 1.06.2012 r. 
do 30.09.2029 r.

Prof. dr hab. inż.
M ałgorzata SO PIC K A -L IZER
Wydział Inżynierii Materiałowej 
i Metalurgii -  od 1.06.2012 r. 
do 30.09.2016 r.

Zatrudnienie na stanowisku  
profesora nadzwyczajnego

Prof. dr hab. inż. Janusz SZALA  
Wydział Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
- o d  1.06.2012 r. do 30.09.2022 r.
Dr hab. inż. M arek CIEŚLA
Wydział Inżynierii Materiałowej i Metalurgii
- o d  1.06.2012 r. do 31.05.2017 r.
Dr hab. inż. K rzysztof FU JAR E W ICZ  
Wydział Automatyki, Elektroniki i Informatyki 
- o d  1.06.2012 r. do 31.05.2017 r.
Dr hab. inż. Andrzej K IEŁBUS  
Wydział Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
- o d  1.06.2012 r. do 31.05.2017 r.

Dr hab. n. med. Piotr M ALARA
Wydział Mechaniczny Technologiczny 
- o d  1.06.2012 r. do 31.05.2017 r.
Dr hab. inż. K rzysztof R ZYM AN  
Wydział Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
- o d  1.06.2012 r. do 30.09.2013 r.
Dr hab. inż. Zbigniew  TR Z EC IA K IEW IC Z  
Wydział Inżynierii Środowiska i Energetyki 
- o d  1.06.2012 r. do 30.09.2015 r.
Dr hab. inż. Ewa ZIELE W IC Z  
Wydział Inżynierii Środowiska i Energetyki 
- o d  1.06.2012 r. do 30.09.2016 r.

Zakończone habilitacje

Dr hab. inż. Joachim  PIEL O T Dr hab. inż. M aksym ilian PR ZY G R O D ZK I
Wydział Górnictwa i Geologii. Uchwała Rady Wydziału Wydział Elektryczny. Uchwała Rady Wydziału
Górnictwa i Geologii -  15.05.2012 r. Elektrycznego -  15.05.2012 r.
W zakresie górnictwa i geologii. W zakresie elektrotechniki.

Zakończone doktoraty

Dr inż. A rkadiusz C H R O BO T
Politechnika Świętokrzyska. Promotor -  prof. dr hab. 
inż. Krzysztof Sapieha. Temat pracy doktorskiej: 
„Wirtualizacja rozproszonej pamięci operacyjnej mul- 
tikomputera dla systemu Linux w oparciu o koncepcję 
SDDS”. 24.04.2012 r .-R A U .
Dr inż. M arcin LIBERA
Centrum Materiałów Polimerowych i Węglowych PAN — 
Zabrze. Promotor -  prof. dr hab. Andrzej Dworak. Temat 
pracy doktorskiej: „Dendrytyczne kopolimery gwieździ
ste eteru teri-butylowo-glicydylowego i glicydolu -  syn
teza i właściwości”. 16.05.2012 r. -  RCH, z wyróżnie
niem.

Dr inż. M aciej BO LDYS
Doktorant Wydziału Transportu. Promotor -  dr hab. inż. 
Jan Łukowski, prof. nzw. w Pol. Śl.
Temat pracy doktorskiej: „Ocena właściwości użyt
kowych ram pojazdów ciężarowych na podstawie 
wybranych własności materiałów konstrukcyjnych” . 
10.05.2012 r .-R T .
Dr inż. Janusz K RYSZTO FIK
Instytut Zarządzania Wiedzą -  Kraków. Promotor 
-  dr hab. Jacek Rąb, prof. nzw. w Pol. Śl.
Temat pracy doktorskiej: „Badania nad kompetencjami 
współczesnych menedżerów przedsiębiorstw' przemysło
wych Małopolski”. 30.05.2012 r. -  ROZ.
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W spom nienie  o dr. inż. Józefie Kwiczali

18 maja w wieku 60 lat zmarł dr inż. Józef Kwiczała, 
długoletni pracownik Instytutu Metrologii, Elektroniki 
i Automatyki Wydziału Elektrycznego Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach oraz Zakładu Produkcji Aparatury 
i Automatyki Przemysłowej INCO Pyskowice, zasłużony 
nauczyciel akademicki, człowiek o wielkiej życzliwości, 
znany ze swej pracowitości i dobroci, łubiany wychowaw
ca i przyjaciel młodzieży.
Dr inż. Józef Kwiczała urodził się 25 sierpnia 1951 roku 
w Cieszynie. Tam też uczęszczał do szkoły podstaw o
wej, a następnie do liceum ogólnokształcącego, któ
re ukończył w 1969 roku. W tym samym roku rozpo
czął studia m agisterskie na W ydziale E lektrycznym  
Politechniki Śląskiej na kierunku elektrotechnika, 
obierając specjalność m iernictwo elektryczne i p rzy
rządy pomiarowe. Zaraz po uzyska
niu dyplomu mgr inż. Józef Kwiczała 
z dniem 1 października 1975 r. rozpoczął 
pracę w ówczesnym Instytucie Metrologii 
Elektrycznej i Elektronicznej na stanowi
sku asystenta stażysty, następnie asystenta, 
a od 1 października 1977 r. na stanowisku 
starszego asystenta.
W 1979 roku odbył staż naukowy 
w Zakładzie Metrologii Elektrycznej 
ówczesnego Polskiego Komitetu 
N orm alizacji, M iar i Jakości (PKNMiJ) w 
W arszawie, co zw iązane było z jego  za
interesowaniam i naukowymi dotyczący
mi wtedy problematyki pomiarów podsta
wowych wielkości elektrycznych, realizowanych w ukła
dach o dużej dokładności. Prowadzone przez niego w latach 
1980-1984 prace badawcze umożliwiły mu zaprojektowanie 
i skonstruowanie komparatorów rezystancji z wykorzysta
niem magnetycznych komparatorów prądów stałych. Był 
również współtwórcą mikroprocesorowych stanowisk z ma
gnetycznym komparatorem prądów przemiennych do wy
znaczania błędów wzorcowych przekładników prądowych, 
które znalazły zastosowanie w Laboratorium PKNMiJ 
w Warszawie. Z tej tem atyki doktoryzował się w 1984 
roku, przygotow ując pod kierunkiem  prom otora prof. 
M ieczysław a Plucińskiego pracę doktorską, zatytuło
w aną „Zastosowanie metody transferu prądowego do wy
znaczania błędów magnetycznych komparatorów prądów 
przemiennych”. W tym też roku został powołany na sta
nowisko adiunkta, na którym  pracow ał aż do śmierci.
W późniejszych latach zainteresowania naukowe dr. inż. 
Józefa Kwiczali koncentrowały się na badaniach specjal
nych materiałów magnetycznych. Był autorem konstrukcji 
oraz procedur oprogramowania systemów pomiarowych do 
wyznaczania parametrów materiałów magnetycznie mięk
kich, a także projektowania i analizy właściwości wirtu
alnych przyrządów pomiarowych. Zaprojektowany przez 
dr. inż. Józefa Kwiczalę system pomiarowy „Ferrometr” , 
wyposażony w dedykowany program komputerowy

„System”, został wdrożony do badań m.in. w Instytucie 
Metali Nieżelaznych w Gliwicach, Instytucie Fizyki 
Politechniki Częstochowskiej i w Instytucie Materiałów 
Inżynierskich i Biomedycznych Politechniki Śląskiej.
Dr inż. Józef Kwiczała był autorem i współautorem bli
sko 70 publikacji naukowych w czasopismach krajowych 
i zagranicznych, 7 patentów i wielu opracowań niepubliko
wanych. Uczestniczył w wielu konferencjach krajowych, 
m.in. w cyklicznych Międzyuczelnianych Konferencjach 
Metrologów, Konferencjach Podstawowych Problemów 
Metrologii i zagranicznych - Konferencjach Metrologia 
Wspomagana Komputerowo, 39th Conference M&MM 
(Jacksonville2004),InternationalConferenceonComposite 
Materials (ICCM 13 2007 Kyoto), 8th European Magnetic 
Sensors & Actuators Conference (EMSA’2008 Cean).

W wielu przewodniczył obradom. Był opi
niodawcą projektów Polskich Norm doty
czących metod pomiaru właściwości ma
gnetycznych stalowych blach i taśm elek
trotechnicznych. Kierował projektami ba
dawczymi KBN i projektami badawczych 
zamawianymi oraz grantami w konsor
cjach uczelni z instytutami naukowo-ba
dawczymi. Był wykonawcą wielu zleco
nych prac naukowo badawczych, współ
pracując z wieloma instytucjami naukowy
mi i przedsiębiorstwami.
Dr inż. Józef Kwiczała był także cenionym 
dydaktykiem, długoletnim kierownikiem 
Laboratorium Elektroniki, współautorem 

cenionych przez studentów podręczników akademickich 
z zakresu elektroniki. Wypromował kilkudziesięciu magi
strów i inżynierów o specjalności automatyka i metrologia 
elektryczna oraz elektronika i telekomunikacja.
Dr inż. Józef Kwiczała należał od 1971 roku do 
Stowarzyszenia Elektryków Polskich, gdzie pełnił mię
dzy innymi funkcję rzeczoznawcy oraz weryfikatora 
w dziedzinie „Cybernetyka Techniczna i Technika 
Pomiarowa. Był prezesem Koła nr 10 SEP przy Politechnice 
Śląskiej, a także przewodniczącym Komisji ds. Młodzieży 
i Studentów Oddziału Gliwickiego SEP.
Ponadto był członkiem Polskiego Towarzystwa 
Elektrotechniki Teoretycznej i Stosowanej (od 1988 roku) 
oraz członkiem Komisji Metrologii Polskiej Akademii Nauk 
- Oddziału w Katowicach (od 1990 roku).
Za swe osiągnięcia w działalności naukowo-dydaktycznej 
i organizacyjnej był wielokrotnie nagradzany nagroda
mi Rektora Politechniki Śląskiej. Został ponadto odzna
czony Medalem Komisji Edukacji Narodowej, Srebrnym 
Krzyżem Zasługi oraz Odznaką „Zasłużonemu dla 
Politechniki Śląskiej”.

Bogusław Kasperczyk 
Janusz Guzik
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Problem s. The Trans- 
of the Socio-Econom ic

CONTEMPORARY 
TRANSPORTATION SYSTEMS

SELECTED THEORETICAL 
AND PRACTICAL PROBLEMS

THE TRANSPORTATION 
A S THE FACTOR 

OFTHE SOCIO-ECONOMIC 
DEVELOPMENT 

OFTHE REGIONS

Ryszard Janecki, Stanisław Krawiec, Grzegorz Sierpiński 
C ontem porary Transportation System s. Selected  
Theoretical and Practical 
portation as the Factor 
Developm ent o f the Regions 
Wyd. 1,2012, 66,15 zł, s. 299

Kolejna z cyklu mo
nografia nawiązują
ca do teoretycznych 
i praktycznych zagad
nień, odnoszących się 
do współczesnych sys
temów transportowych 
będąca przeglądem no
wych rozwiązań, ocen 
obecnego stanu oraz 
uwarunkowań i per
spektyw w zakresie wy
branej problematyki do
tyczącej wpływu syste
mów transportowych na 
rozwój społeczno-go
spodarczy regionów, po

dejmowanych w działalności naukowo-badawczej przez 
wiele ośrodków. Praca składa się z dwóch części. W pierw
szej skoncentrowano się na kluczowych czynnikach trans

Rvsxard JANECKI 
Stanisław KRAWIEC 

Grzegorz SIERPIŃSKI i

MONOGRAFIA

Stanisław F. Ścieszka, Marcel Żołnierz 
Eksploatacja m aszyn. Część 1. Trwałość eksploata
cyjna i regeneracja elem entów  maszyn  
Wyd. 1,2012, 15,75 zł, 
s. 121
Książka poświęcona 
jest fizycznym proce
som starzenia maszyn 
w trakcie ich użytko
wania oraz technolo
giom zwiększającym 
ich trwałość zarów
no w trakcie użytko
wania jak  i obsługiwa
nia. Publikacja ta jest 
jedną z dwóch wystę
pujących pod wspól
nym głównym tytu
łem „Eksploatacja

Stanisław F. ŚCIESZKA, Marcel ŻOŁNIERZ

EKSPLOATACJA MASZYN
Czećr l

IRW AEOŚĆ EKSPLOATACYJNA 
I REGENERACJA ELEM ENTÓW  M A S ZY N

Nowości Wydawnictwa 
Politechniki Śląskiej

Jacek M. Czaplicki
N iezaw odność w zagadnieniach m echanizacji górnic
twa i robót ziem nych
Wyd. 1,2012,49,35 zł, s. 341

Pierwsza w Polsce pu
blikacja traktująca o 
zagadnieniach nieza
wodności w mechani
zacji górnictwa i inży
nierii robót ziemnych. 
Podręcznik adresowany 
jest przede wszystkim 
do studentów, którzy 
obrali ten kierunek stu
diów. Skierowany jest 
również do inżynierów 
praktyków górnictwa 
i inżynierii robót ziem
nych zainteresowanych 
problemami niezawod

ności. W pracy rozważane są obiekty pracujące do pierw
szego uszkodzenia i obiekty odnawialne, obiekty pojedyn
cze oraz systemy o różnorakiej strukturze; obszernie trak
towane są systemy ciągłe i systemy cykliczne.

portowych wpływających na rozwój regionu. W drugiej 
natomiast przedstawiono wybrane aspekty organizacyjne 
oraz techniczno-technologiczne kształtowania systemów 
transportowych w regionach.

Tadeusz Szkodny 
Podstaw y robotyki
Wyd. II, 2012,32,55 zł, s. 237 
Podręcznik -  obecnie 
II wydanie -  umożli
wia czytelnikowi za
poznanie się z podsta
wowymi problemami
związanymi z opisem 
robotów stacjonar
nych dla potrzeb ich
programowania i pro
jektowania układów 
sterowania. Zawiera
oryginalne ujęcie geo
metrycznych warun
ków realizowalności
zadanego położenia 
i orientacji obiek
tu manipulacji przez 
manipulatory. Publikacja w prosty sposób ilustruje ideę 
dynamicznego odprzężenia manipulatorów dla potrzeb 
sterowania oraz metody obliczania nastaw regulatorów 
układów sterowania pozycyjnych i siłowych. Omawia 
poza tym podstawowe charakterystyki robotów przemy
słowych.
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maszyn” i jest przeznaczona dla studentów studiów 
pierwszego i drugiego stopnia na dwóch specjalno
ściach -  maszyny górnicze, budowlane i drogowe oraz 
maszyny i urządzenia górnicze i wiertnicze.

Henryk Urzędniczok, Wiesław Domański 
Laboratorium  podstaw autom atyki oraz wybór  
przykładów  do ćwiczeń audytoryjnych
Wyd. 111,2012, 19,95 zł, s. 133

Książka, przezna
czona dla studen
tów kierunków 
e l e k t r o t e c h n i k a  
oraz elektronika i 
t e l e k o m u n i k a c j a  
składa się z dwóch 
części: opisu ćwi
czeń laboratoryj
nych i przykładów 
obliczeniowych. 
Część pierwsza po
zwala na przygoto
wanie się do zajęć 
laboratoryjnych z 
przedmiotu podsta
wy automatyki oraz 

automatyka i sterowanie oraz rozszerzenie wiedzy 
o zagadnienia specyficzne dla poszczególnych ćwi
czeń. W części drugiej umieszczono zestaw przy
kładów związanych z ćwiczeniami audytoryjnymi 
z przedmiotu podstawy automatyki. Samodzielne 
przemyślenie i rozwiązanie podanych zadań stanowi 
dobre przygotowanie do pisemnej części egzaminu 
z tego przedmiotu.

Aleksander Ubysz
Poszanow anie energii w pojazdach sam ochodo
wych. Część 1. O bliczanie zużycia paliwa w pojeź
dzić w ruchu rzeczywistym
Wyd. 1,2011,23,10 zł, s. 149

W pracy przedsta
wiono analitycz
ny model obliczeń 
przebiegowego zu
życia paliwa w sa
mochodzie osobo
wym, w warunkach 
czasu rzeczywiste
go. Zaprezentowano 
oryginalną i dokład
ną metodę (program 
EKO-DRIVE 2005) 
obliczeń przebiego
wego zużycia pali
wa w ruchu rzeczy
wistym samocho
dów osobowych.

Aleksander Ubysz
Poszanow anie energii w pojazdach sam ochodowych. 
Część 2. Dynam iczne charakterystyki ogólne gc i e. 
w pojeździe
Wyd. 1,2011, 17,85 zł, s.
W pracy przedstawiono 
analityczny model ob
liczeń przebiegowego 
zużycia paliwa w samo
chodzie osobowym, w 
warunkach czasu rze
czywistego. W tej części 
zaprezentowano moż
liwości wykorzystania 
charakterystyki ogólnej 
do obliczeń sprawno
ści efektywnej silnika 
i emisji składników' w 
gazach wylotowych po
jazdu w' nieustalonych 
warunkach pracy.

Joanna Bzówka, Anna Juzwa,
Karolina Knapik, Katarzyna Stelmach 
G eotechnika K om unikacyjna  
Wyd. 1,2012, 72 zl, s. 464 
Podręcznik jest adre
sowany do studentów 
wydziałów budownic
twa lub inżynierii lądo
wej o specjalnościach: 
inżynieria komunika
cyjna, drogi kołow'e, 
drogi szynow'e, mosty 
i budowle podziem
ne. Jest on również 
przeznaczony dla in
żynierów i techników, 
zajmujących się pro
jektowaniem lub wyko
nawstwem specjalnych 
robót geotechnicznych, 
związanych zwłaszcza 
z budową dróg, kolei 
i mostów.
W podręczniku przedstawiono badania, pozwalające na 
właściwe rozpoznanie warunków gruntowfo-wodnych pod
łoża. Podano niezbędną zawartość dokumentacji geotech
nicznej i geologiczno-inżynierskiej oraz klasyfikacje grun
tów według norm PN i EN-ISO. Opisano zachowanie się 
gruntów słabych, techniki wzmacniania i ulepszania pod
łoża gruntowego, metody obliczeniowe sprawdzające sta
teczność skarp i zboczy, sposoby prawidłowego odwodnie
nia podłoża gruntowego, dobór odpowiednich materiałów 
do budow^y nasypów komunikacyjnych oraz projektowanie 
i wykonawstwo specjalnych robót geotechnicznych.

119
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Partnerzy Politechniki Śląskiej

FABRYKA DRUTU 
GLIWICE sp. z o .o .

RO K  ZAŁOŻENIA 1852

- Druty ciągnione ze stali niskowęgłowej
- Druty walcowane profilowane
- Gwoździe w pełnym asortymencie
- Wyroby spiekane z proszków

ul. Dubois 32 
44-101 G LIW ICE

www.Idg.com .pl 
e-m ail: zbyt@ fdg.com .pl 
tcl. 32 231 80 31 do 34

GRANIT
STRZEGOM

S .A .

HURTOWNIA GRANITU
www.granit-strzegom.com.pl 

lll. Kozielska 498 e-mail: pok-granit@02.pl
44-164 Gliwice teł. 32 27014 74

http://www.Idg.com.pl
mailto:zbyt@fdg.com.pl
http://www.granit-strzegom.com.pl
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_  WĄSKO Spółka Akcyjna infolinia: + 48 32 33 25 500
ul. Berbeckiego 6,44-100 Gliwice www.wasko.pl

System Wspomagania Dowodzenia Ratownictwa Medycznego, w sposób unikalny w skali kraju, 
kompleksowo wspomaga proces obsługi zdarzeń medycznych od momentu przyjęcia informacji 
od zgłaszającego, poprzez zadysponowanie właściwych zespołów medycznych na miejsce zdarze
nia, aż po przewiezienie poszkodowanych do miejsc hospitalizacji. Lokalizacja poszczególnych 
zdarzeń, zespołów ratownictwa medycznego oraz ich status są stale wizualizowane na mapach 
cyfrowych. Jednocześnie system zapewnia informatyczne wsparcie procesów administracyjnych, 
w tym m.in. planowanie grafików pracy, rozliczanie rzeczywistych czasów pracy, planowanie 
zakupów leków i rozliczanie ich zużycia.

W systemie wykorzystywane są najnowsze technologie informatyczne, takie jak tablety medyczne 
służące do gromadzenia dokumentacji medycznej, nawigacji do miejsca zdarzenia czy też 
określania statusu zespołu. W ambulansach ratunkowych oprócz tabletów instalowane są również 
mobilne drukarki i urządzenia GPS.

Informacja wprowadzona do systemu przekazywana jest drogą elektroniczną i uzupełniana 
w kolejnych krokach obsługi zdarzenia, aż do momentu, w którym wytworzona zostanie kompletna 
dokumentacja medyczna umożliwiająca rozliczenie dysponenta jednostki systemu Państwowego 
Ratownictwa Medycznego z Narodowym Funduszem Zdrowia. Tworzona w systemie doku
mentacja medyczna jest zgodna z wymaganiami Ustawy o Państwowym Ratownictwie Medycznym 
i z rozporządzeniami do niej oraz z wymaganiami Narodowego Funduszu Zdrowia.

W Ą S K O *

http://www.wasko.pl


Klasa biznes zobowiązuje
Ponad 600 hotelowych pokoi, 42 sale konferencyjne,
7 restauracji, bary, winiarnia oraz strefy relaksu -  oto zaplecze Hotele 
Diament S.A., jednej z największych w kraju sieci hotelowych. Należy 
do niej 8 hoteli o standardzie trzech i czterech gwiazdek, 
zlokalizowanych w kluczowych miastach Górnego i Dolnego Śląska 
- Katowicach, Gliwicach, Ustroniu, Zabrzu i Wrocławiu. Dynamiczny 
rozwój Spółki, wysoka jakość i szeroka oferta świadczonych usług to 
wizytówka w ielokrotnie docenianych i nagradzanych Hoteli Diament.

HOTELE DIAMENT
YOUR COMFORT IS OUR BUSINESS

W 2011 roku sieć zdobyła po raz kolejny Gazelę Biznesu, 
nagrodę przyznawaną przez Puls Biznesu dla najbardziej 
dynamicznie rozwijających się przedsiębiorstw w Polsce. Wśród 
otrzymanych wyróżnień są ponadto takie prestiżowe nagrody 
dla najlepszych obiektów hotelarskich, jak: Top Hotel, Best Hotel 
Award, Hotel Przyjazny Rodzinie oraz SPA Prestige Awards.

Business &M ore

Wychodząc naprzeciw oczekiwaniom Klientów, w 2010 roku 
Hotele Diament wprowadziły innowacyjny program Business & 
More. Formuła poza standardowymi usługami wysokiej jakości 
proponuje szereg pomocnych rozwiązań, między innymi usługi 
concierge, wyposażone biura z udogodnieniami do pracy 
w podróży służbowej oraz darmowy Internet na terenie całego 
hotelu. Do dyspozycji gości są również nowoczesne, 
kompleksowo wyposażone sale konferencyjne, mogące 
pomieścić do 300 osób. Wizytówką hoteli jest także szeroka 
i profesjonalna oferta gastronomiczna, którą od niedawna 
uzupełnia dział Catering & Events, świadczący usługi zarówno 
w obiektach Spółki, jak i w dowolnym miejscu wskazanym przez 
Klienta. Atutem hoteli jest także ich dogodna lokalizacja 
w centrach miast i przy kluczowych trasach, umożliwiająca 
swobodne podróżowanie.

S p a  & W e llnes H o e l D iam ent Ustroń

* * * *  PARK HOTEL DIAMENT WROCŁAW ul. Muchoborska 10, 5 4 -4 2 4  Wrocław, tel. +48 717 350 350, fax +48 717 350 351
**** PARK HOTEL DIAMENT KATOWICE ul. Wita Stwosza 37,40-042 Katowice, tel. +48 32 720 00 00, fax +48 32 720 00 01
**** HOTEL DIAMENT PLAŻA GLIWICE ul. Zwycięstwa 30,44-100 Gliwice, tel. +48 32 721 70 00, fax. +48 32 721 70 01
»*♦» SPA & WELLNESS HOTEL DIAMENT USTROŃ ul. Zdrojowa 3, 43-450 Ustroń - Uzdrowisko, tel. +48 33 858 77 15, fax +48 33 854 11 59

• * ' HOTEL DIAMENT KATOWICE ul. Dworcowa 9,40-012 Katowice, tel. +48 32 746 70 00, fax. +48 32 746 70 01
*** HOTEL DIAMENT ZABRZE ul. Cisowa 4, 41-800 Zabrze, tel.: +48 32 72110 00, fax: +48 32 721 10 01
*** HOTEL DIAMENT USTROŃ ul. Zdrojowa 3, 43-450 Ustroń - Uzdrowisko, tel. +48 33 858 77 15, fax +48 33 854 U  59
*** HOTEL DIAMENT ECONOMY GLIWICE ul. Zwycięstwa 42,44-100 Gliwice, tel.: +48 32 23118 21, fax: +48 32 23118 23

Hotele Diament S.A. Zarząd firmy, ul. Cisowa 4,41-800 Zabrze, tel. + 48 32 72110 55, fax + 48 32 72110 56,

P a rk  H o te l D iam en t Katow ice

Jednym z topowych hoteli sieci, jest położony w bezpośrednim 
sąsiedztwie aglomeracji Śląskiej, SPA & Wellness Hotel Diament 
Ustroń. Czterogwiazdkowy obiekt jest połączeniem hotelu, 
nowoczesnego centrum konferencyjnego dla 250 osób oraz 
kompleksu SPA & Wellness. Na miejscu czekają między innymi 
liczne zabiegi odnowy biologicznej, basen, sauny, wypożyczalnia 
rowerów i sala fitness. Hotel jest także idealnym miejscem na 
rodzinny wypoczynek. Dzięki oferowanym udogodnieniom, 
w 2011 roku hotel otrzymał pierwszą nagrodę dla najlepszego 
w Polsce hotelu na wypoczynek i wakacje dla rodziny.



SOR-DREW
w w w .sordrew .plsordrew @ sordrew .pl

DREWNO
■ Opakowania specjalne
■ Skrzynie i podesty
■ Palety
■ Drewno konstrukcyjne

METAL
■ konstrukcje precyzyjne 

do 5t
■ obróbka skrawaniem
■ gięcie i cięcie elementów

PLASTIK

Elementy termo- 
formowane 
Elementy wykrawane

P.P.U.H. „SOR-DREW" 
ul. Sztygarska 26 

41-608 Świętochłowice 

Tel. + 48 32 245 88 27 Fax: + 48 32 34519 80

Jakość: EN ISO 9001:2008 
Spawanie: EN 15085-2 CL2 
Spawanie: EN 1090 
Drewno: ISPM No 15 dla 
znakowania IPPC

www.sordrew.pl sordrew@sordrew.pl

mailto:ww.sordrew.plsordrew@sordrew.pl
http://www.sordrew.pl
mailto:sordrew@sordrew.pl


Węgiel -  czysta energia dla Polski

WBfc. \
KATOV/IC

KHW SA ul. Damrota 16-18 40-022 Katowice www.khw.pl

http://www.khw.pl


KOMPANIA WĘGLOWA S.A,
NAJWIĘKSZY W EUROPIE PRODUCENT  

WYSOKIEJ JAKOŚCI WĘGLA KAMIENNEGO 

DLA ODB IORCÓ W  PR Z E M Y S Ł O W Y C H  

I INDYWIDUALNYCH

K O M P A N I A  W Ę G L O W A  S . A .  

40-039 KATOWICE, ul. Powstańców 30 

tel. 032/757 2211, fax 032/255 54 53

www.kwsa.pl

KOMPANIA 
WĘGLOWA S.A.

http://www.kwsa.pl


, JSWSA
Wydobywamy to, co najlepsze

Największy producent węgla koksowego 
w Unii Europejskiej

spółka 
notowana naJASTRZĘBSKA SPÓŁKA WĘGLOWA SA  

44-330 JASTRZĘBIE-ZDRÓJ Al. Jana Pawła II 4 
tel.: +48 32 756 4113, fax: +48 32 476 2671, www.jsw.pl, e-mail: jsw@jsw.pl

http://www.jsw.pl
mailto:jsw@jsw.pl
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LIDER INNOWACJI PRODUKTOWYCH

www.mokate.com.pl

w b u n

-

http://www.mokate.com.pl


Powstał kolejny film o Politechnice Śląskiej

Do bieżącego numeru „Biuletynu Politechniki Śląskiej" dołączony jest kolejny film poświęcony naszej uczelni, 
a zrealizowany w  ostatnim czasie przez Telewizję Katowice. W poprzednim numerze zamieszczony został film 
dokumentalny autorstwa Adama Kraśnickiego pt.„Jutro zaczyna się dziś... Politechnika Śląska 2012".
W filmie tym, poza osobami związanymi z uczelnią, o znaczeniu Politechniki Śląskiej w regionie i roli, jaką odgrywa 
w budowaniu gospodarki opartej na wiedzy, wypowiadają się:

Rektor Politechniki Śląskiej prof. Andrzej Karbownik 
Prorektor ds. Dydaktyki prof. Stanisław Kochowski 
Dziekan Wydziału Mechanicznego Technologicznego prof. Jerzy Świder 
Europoseł prof, Jerzy Buzek 

• Wojewoda Śląski Zygmunt Łukaszczyk 
Prezydent Gliwic Zygmunt Frankiewicz 
Prezydent Zabrza Małgorzata Mańka-Szulik 
Prezydent Katowic Piotr Uszok
Przewodnicząca Samorządu Studenckiego Dominika Machul 

Film został umieszczony również na stronie internetowej uczelni.

Kolejny film, który został dołączony do niniejszego numeru naszego miesięcznika, nosi tytuł „Nauka 
i innowacje dla przyszłości. Politechnika Śląska 2012". Jego tematem są sylwetki naukowe pięciu profesorów 
Politechniki Śląskiej:

prof. Marka Hetmańczyka z Wydziału Inżynierii Materiałowej i Metalurgii 
prof. Ryszarda Białeckiego z Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki 
prof. Leszka A. Dobrzańskiego z Wydziału Mechanicznego Technologicznego 
prof. Andrzeja Świerniaka z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki 
prof. Jana Marciniaka z Wydziału Inżynierii Biomedycznej 

Autorką 25-minutowego filmu jest Zofia Skrok. Zachęcamy do jego obejrzenia.



Politechnika Śląska nagrodzona „Orlim laurem
Politechnika Śląska została uhonorowana „Orlim laurem" w kategorii nauka, przyznanym przez 
kapitułę złożoną z Korpusu Konsularnego Polski. Statuetkę przekazano na ręce rektora naszej 
uczelni prof. Andrzeja Karbownika 3 czerwca podczas X Wielkiego Pikniku „Regiony Europy 
i Świata" w Pszczynie.

„Orli laur" przyznano Politechnice Śląskiej za budowę nowoczesnego pokolenia opartego na 
świadomej integracji międzynarodowej w poszukiwaniu nowatorskich technologii 
i rozwiązań inżynierskich.
Nagrody przyznała kapituła złożona z Korpusu Konsularnego Polski pod przewodnictwem 
konsula generalnego Austrii Christophe'a Ceski. W tym roku wyróżnienie szczególne, czyli 
„Orli laur z globem" otrzymał prezydent RP w latach 1995-2005 Aleksander Kwaśniewski 
za działalność na rzecz wzmacniania międzynarodowej integracji, służącej budowie , 
demokratycznego ładu w Europie. Wśród tegorocznych nagrodzonych znaleźli się 
również: w kategorii osobowość minister rozwoju regionalnego Elżbieta Bieńkowska, 
w kategorii instytucje samorządowe samorządy województw: śląskiego i małopolskiego, 
w kategorii gospodarka Górnośląskie Przedsiębiorstwo Wodociągów SA oraz w kategorii 
dialog międzykulturowy zakon paulinów.
Organizatorem X Wielkiego Pikniku „Regiony Europy i Świata" był Konsulat Republiki 
Słowenii w Mysłowicach wraz z Urzędem Marszałkowskim Województwa Śląskiego,
Urzędem Miasta w Pszczynie oraz placówkami konsularnymi kilkunastu państw Europy 
i świata.

Nie to, co nas dzieli, lecz to, co nas łączy, 
fundamentem jutra. "

Kapituła złożona z Korpusu Konsularnego 
Akredytowanego w Polsce przyznała nagrodę

"  O rli Laur  "  

w kategorii : N auka

P olitech n ik i Śląskiej 
na ręce JM Rektora prof. A ndrzeja K arbow nika

za budowę nowoczesnego pokolenia opartego na świadomej integracji międzynarodowej 
w poszukiwaniu nowatorskich technologii i rozwiązań inżynierskich

w  imieniu Kapituły

Przewodniczący Kapituły 
Konsul Generalny Republiki Austrii 

w Krakowie

Sekretarz Kapituły 
Konsul Honorowy Republiki Słowenii 

w Mysłowicach

i i j  u  i  l i l i i
H UM ieczysław Marian Barański

Czerwiec 2012r.



Koncert wiosenny Politechniki Śląskiej
W piątkowy wieczór 25 maja odbył się koncert wiosenny Politechniki Śląskiej. Okazją do tego uroczystego spotkania społeczności 
akademickiej naszej uczelni była 67. rocznica utworzenia Politechniki Śląskiej. Tym razem licznie zgromadzeni w Domu Muzyki 
i Tańca w Zabrzu pracownicy wraz ze swoimi rodzinami mieli okazję obejrzeć operetkę „Wesoła wdówka", wystawioną przez 
Gliwicki Teatr Muzyczny.


